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يادداشت- 1

 سطوح مختلف 
همكاري با چيني ها

در س��ال هاي گذش��ته، چين 
هم��واره ب��ه عن��وان يك��ي از 
اصلي ترين شركاي اقتصادي 
ايران در جهان شناخته شده و در 
سال هاي اخير نيز رتبه نخست 
در همكاري هاي دوجانبه را به 
خود اختصاص داده است. با اين 
وجود افزايش سطح همكاري ها 
و رسيدن به اهداف كلان در نظر گرفته شده، نياز به بهبود 

شرايط در برخي حوزه ها دارد.
ما زماني به عنوان ش��ريك اصلي تجاري چين در منطقه 
شناخته مي ش��ديم اما عدد تجارت مش��ترك دو كشور 
كاهش يافته است. اين در حالي است كه ما ظرفيت خوبي 
براي حضور در چين و همچنين استفاده از ظرفيت هاي 
اين كشور در داخل داريم. چين امروز به عنوان يك قدرت 
بزرگ اقتصادي شناخته مي شود كه در بسياري از حوزه ها 
از زيرساخت و صنعت گرفته تا فناوري هاي روز با بالاترين 
سرعت در حال پيشرفت اس��ت و استفاده از ظرفيت اين 
كش��ور براي همكاري اقتصادي براي ما اهميت فراواني 

خواهد داشت.
در اين ترديدي وجود ندارد كه دولت چين در اين سال ها 
حمايت خود از ايران و مخالف��ت با خروج امريكا از برجام 
را اعلام كرده اما بايد توجه داش��ت كه در اقتصاد چين نيز 
شركت هاي خصوصي فعاليت مي كنند و تهديد به اعمال 
تحريم بسياري از آنها را نيز از حضور در ايران مي ترساند. 
در كن��ار آن ما امروز در حوزه نق��ل و انتقالات بانكي نيز با 
محدوديت هاي زيادي مواجهيم. همي��ن امر كار را براي 
افزايش تجارت و همكاري هاي اقتصادي دشوار مي كند. از 
اين رو مي توان پيش بيني كرد كه در صورت احياي برجام و 
كنار رفتن محدوديت ها، سطح همكاري هاي دوجانبه ايران 

و چين به شكل قابل توجهي افزايش پيدا كند.
در كنار آن در حوزه توافق 25 ساله نيز بايد به اين امر توجه 
داشت كه اين توافق يك سند كلان همكاري است كه صرفا 
ادامه در صفحه 8 علاقه و... 

مجيدرضا حريري

وزراي خارجه و اقتصاد از نهايي شدن قراردادها گفتند

توافق 25 ساله با چين؛ يك گام به جلو

يادداشت-5يادداشت-2 يادداشت-4يادداشت-3

 وضعيت بورس 
تغيير مي كند؟

 معادله يارانه 
در بودجه

 روند معيوب انتصاب مديران 
اقتصادي

 پاندمي كرونا و تاثير رواني آن 
بر نوجوانان

ب��ازار س��رمايه اي��ن روزها 
وضعي��ت مبهم��ي دارد و 
همچنان شاهد روند نوساني 
در كلي��ت نمادها هس��تيم. 
كمبود پول هاي ب��زرگ در 
بازار، اصلي تري��ن عامل اين 
رون��د نوس��اني به حس��اب 
مي آي��د ك��ه بنا ب��ه دلايل 
مختلفي يا از بازار خارج ش��ده، يا ب��ه صندوق هاي با 
درآمد ثابت كوچ كرده يا در پرتفوها پارك شده است.

در روزهاي گذشته، ليدري نمادهاي خودرويي يك 
بار ديگر محرز شد، اما نمادهاي خودرويي نتوانسته اند 
به صورت دس��ته جمعي رش��د كنند. سهام شركت 
ايران خودرو هم كه به عن��وان ليدر اين گروه و تقريباً 
كل بازار عمل كرده، با پول هاي نس��بتاً كوچك راهي 
صف خريد شد اما به دليل نبود نقدينگي براي رسيدن 
خساپا به صف خريد، حركت جدي از بازار نمي بينيم.

افزايش عرضه در نمادهاي خودرويي هم باعث افزايش 
عرضه ها در ساير گروه ها مي شود و نشان از ليدرمحور 
بودن بازار سرمايه دارد. تا زماني كه نقدينگي وارد بازار 
نشود و ارزش معاملات خود را در بالاي 5 هزار ميليارد 
تومان تثبيت نكند، وضعيت بازار به اين شكل خواهد 
بود. از طرفي ديگر، رخدادهاي سياسي به خصوص در 
حوزه بين الملل همواره بر بازارهاي مالي به خصوص 
بورس تهران تاثيرگذار ب��وده و يكي از عوامل مهم بر 
روند اين بازار و ساير بازارهاي مالي به حساب مي آيد. 
طي سال هاي اخير يكي از حساس ترين و مهم ترين 
رويدادهاي سياسي، بحث برجام بوده كه تاثير زيادي 
بر اقتصاد كشور گذاشته است. تحريم هاي اعمال شده، 
صادرات نفت ايران را مختل كرده و نظام بانكي را نيز با 

مشكلات زيادي مواجه ساخته است. 
اين روزها كه اخبار پيرامون احياي برجام قوت گرفته 
پيش بيني ه��اي مختلفي در خص��وص تاثيرات آن 
بر بازار سرمايه انجام مي ش��ود و برخي از فعالان بازار 
معتقدند كه در صورت تحقق برجام با توجه به كاهش 
انتظارات تورمي و احتمال افت نرخ دلار، بازارهاي مالي 
وارد ركود مي شوند و بازار سرمايه نيز افت محسوسي 

خواهد داشت. 
با توجه به وضعيت كنوني اقتصاد كشور نمي توان در 
كوتاه مدت انتظار روند مثبت محسوسي از بازار سرمايه 
داشت و پيش بيني مي شود با بهبود گزارش هاي مالي 
شركت ها در ادامه سال، بورس در سال آينده روندي 

بهتر از سال ۱۴۰۰ را تجربه كند.
همچنين اتخاذ سياست حمايتي نسبت به بازار سرمايه 
توس��ط دولت مي تواند بيش��تر از مولفه هاي بيروني 
بر روند بازار تاثيرگذار باش��د. لذا بايس��تي وعده هاي 
اقتصادي دولت نسبت به بورس كه تاكنون هم فقط 
در حد وعده بوده، عملي شود تا شاهد تأثيرگذاري اين 

موضوع بر روند بازار باشيم.

در شرايطي بودجه ۱۴۰۱ در 
مجلس در دست بررسي است 
كه برخي مع��ادلات و ابهامات 
در بطن بودجه وجود دارد كه 
بايد به آنها پاس��خ داده ش��ود. 
موضوعات��ي چون احتس��اب 
درآمدهاي غيرواقعي، مساله 
درياف��ت مالي��ات در بودجه، 
پروژه هاي عمراني و... بخشي از مهم ترين ابهامات پيش 
روي بودجه را تشكيل مي دهند. مهم ترين معادله اي كه 
در بودجه ۱۴۰۱ قرار دارد، نحوه تصميم سازي در خصوص 
حذف يا تداوم ارز ترجيحي است. البته دولت پيش از اين 
نظراتش در خصوص ارز ترجيحي را با صراحت اعلام كرده 
است و خواستار حذف آن شده است، اما از منظر نمايندگان 
هنوز ابهامات فراوان��ي در خصوص بودجه وجود دارد كه 
ضروري است، ابعاد و زواياي گوناگون آن از منظر تحليلي 
بررسي شود. مهم ترين ابهام از اين منظر رويكردي است 
كه دولت براي حمايت از اقشار آسيب پذير در دستور كار 
قرار داده است. در واقع به نظر مي رسد، دولت هنوز متوجه 
تبعات اين تصميم در زندگي معيشتي مردم نشده است. 
بر اساس ارزيابي هاي دقيق كارشناسي بلافاصله پس از 
اعلام رسمي حذف ارز ۴2۰۰ توماني، تكانه هاي وسيعي 
در قيمت اقلام اساس��ي رخ مي دهد. هرچند س��ازمان 
برنام��ه و بودجه حجم اين تكانه هاي افزايش��ي را حدود 
2۰درصد و براي برخي اقلام خاص برآورد كرده است، اما 
پژوهش هاي دقيق ديگري اين تكانه هاي تورمي را بسيار 
بيشتر و بر روي اغلب اقلام اساسي پيش بيني مي كنند. در 
اين شرايط طبيعي است كه معيشت دهك هاي محروم 
با مشكل مواجه ش��ود. از منظر نمايندگان دولت بايد در 
قالب يك برنامه دقيق و كارشناسي شده مشخص كند 
كه در هر برهه از اجراي طرح قرار اس��ت كدام تدبير را در 
پيش بگيرد تا قدرت خريد مردم دچار اخلال نشود. وزير 
اقتصاد اعلام كرده همزمان با حذف دلار ۴2۰۰ توماني، 
پرداخت يارانه هاي نقدي را به محدوده ۱۱۰هزار تومان 
برساند. اين رقم افزايش در يارانه هاي نقدي هيچ تناسبي 
با تكانه هاي نوساني در بازار اقلام اساسي ندارد. بر اساس 
آمارهاي مستند دولت در سال قبل حدود 2۰ميليارد دلار 
را براي توزيع ارز ترجيحي تخصيص داده است، اين رقم 
براي سال ۱۴۰۱ نيز حدود 2۰ميليارد دلار خواهد بود. اگر 
دلار ۴2۰۰ توماني حذف شود، دولت 2۰ميليارد دلار در 
اختيار خواهد داشت كه اگر آن را با نرخ ارز 25هزار توماني 
به ريال بدل كنيم با اعداد و ارقامي بالاي ۴۰۰هزار ميليارد 
تومان مي رسيم. دامنه اين محاسبات را اگر وسيع تر كنيم 
و ۴۰۰هزار ميليارد تومان را تقسيم بر 6۰ميليون يارانه بگير 
فعلي كنيم به عددي حول و ح��وش 55۰ الي 6۰۰هزار 
تومان به ازاي هر ايراني دست پيدا مي كنيم. اما در شرايطي 
كه دولت از حذف دلار ۴2۰۰ توماني يك چنين منابع قابل 
ادامه در صفحه 5 توجهي به دست مي آورد به...  

چرا انتصاب علي عسگري براي 
به دست گرفتن سكان هدايت 
هلدينگ خليج فارس مناسب 
نيس��ت؟اين پرس��ش يكي از 
مهم ترين ابهاماتي است كه طي 
روزهاي اخير در فضاي رسانه اي 
و عمومي كش��ور مطرح شده 
و گروه ه��اي مختلف حرفه اي 
و تخصصي در خص��وص آن بحث و تبادل نظر مي كنند.. 
واقع آن است كه صنعت پتروشيمي كشور با توليد بيش از 
9۰ ميليون تن محصول يكي از كليدي ترين صنايع كشور 
در حوزه ارزآوري و توسعه زيرساختها به شمار مي رود. از 
سوي ديگر نقش هلدينگ خليج فارس در اين صنعت يك 
نقش برجسته است كه شايد بديلي براي آن پيدا نشود. اين 
هلدينگ مالك حدود 36درصد از مجموعه ظرفيت هاي 
پتروشيمي كشور است. اين مالكيت نيز نه به صورت يكجا 
و پيوسته، بلكه به صورت پراكنده در اختيار اين هلدينگ 
است. مانند هر حوزه كليدي ديگري، مديراني كه در اين 
ح��وزه حضور دارند بايد چكي��ده مجموعه ظرفيت هاي 
مديريتي و تخصصي اين صنعت براي بهبود شاخص هاي 
رشد توليد و صادرات پتروشيمي باشند. به عبارت روشنتر، 
افرادي بايد سكان هدايت اين واحدهاي صنعتي را به دست 

بگيرند كه از يك طرف از دل اتمسفر تخصصي و كارشناسي 
مرتبط با اين حوزه برخاسته باشند و از سوي ديگر به ابعاد 
و زواياي گوناگون اين صنعت آشنايي داشته باشند. از نظر 
فني حوزه پتروشيمي كشور بس��ياري تخصصي و فني 
است. ممكن است نياز باشد كه در يك مجموعه خوراكي 
توليد ش��ود و در مجموعه ديگر اين خوراك بدل به ارزش 
افزوده توليدي ش��ود. اين ورودي ها و خروجي ها را فردي 
مي شناسد كه در بطن اين صنعت كار كرده باشد و تجربه 
لازم را به صورت تدريجي كسب كرده باشد. ناگفته پيداست 
كه علي عس��گري با تمام ظرفيت هايي كه در حوزه هاي 
فرهنگي و ارتباطي دارد از يك از چنين ظرفيتي برخوردار 
نيست و ويژگي هاي لازم براي تصدي اين سمت را ندارد. 
اين در حالي است كه اساسا راي اعتماد نمايندگان مجلس 
به جواد اوجي وزير نفت، بيشتر بر اساس اين استدلال كلي 
به صندوق ها ريخته شد كه اوجي از دل صنعت نفت كشور 
برخاسته و سلسله مراتب مديريت در اين صنعت را از پايه 
تا عالي ترين سطوح طي كرده است. قبل از راي اعتماد نيز 
جواد اوجي اين وعده را به نمايندگان داد تا اين رويه را در 
رون��د انتخاب مجموعه مديران در صنعت نفت نيز به كار 
بگيرد. اما آنچه كه در صحنه عمل شاهد هستيم آن است 
كه ضرورت هاي وعده داده شده براي انتخاب مديران مورد 
ادامه در صفحه 2 توجه قرار نگرفته است.  

پاندم��ي كرونا طي دو س��ال 
گذشته بر تمام ابعاد پيدا و پنهان 
زندگي ما تاثير گذاشته است، در 
اين بين اما هر گروه سني بنا به 
شرايط موجود در زندگي اش از 
اين پاندمي تاثير گرفته است. 
كودكان به نحوي، بزرگسالان 
به طريق ديگ��ر و... اما وضعيت 
نوجوانان در اين شرايط چگونه بوده و آنها براي كنار آمدن 
با اين شرايط چه كارهايي انجام داده اند. از آنجايي كه دوره 
نوجواني يك از حساس ترين دوره هاي سني به شمار مي آيد 
و در اين دوران فرد نوجوان بيش از هر چيز نياز به استقلال 
راي و عمل دارد اين مساله با خانه نشيني او و حضور مداوم 
والدين در خانه منافات داش��ته است. يكي از مقابله هاي 
نوجوانان فرار به فضاي مجازي است تا از ارتباط با خانواده 
كمتر كند. از ط��رف ديگر در اين تحقيق بحث كاهلي در 
اصول و اعتقادات اخلاقي مشاهده شد اين كاهلي در ابعاد 
مختلف اثر گذاشته و توجه ما بيشتر به مناسك مذهبي مثل 
نماز و روزه ش��ده است. باز يكي ديگر از مسائلي كه در اين 
تحقيق بر آن تاكيد شد آن بود كه ما در اين دوره نوجواني 
شاهد ريسك پذيري نوجوانان هستيم و كارهاي خطرناكي 
را  انجام مي دهند چون مرگ را از خودشان دور مي بينند 

ولي در ايام پاندمي مفهوم مرگ در دسترس شد و همين 
باعث فشار بيشتري بر نوجوانان شد. وقتي به بحث تفاوت 
ميان دختران و پسران در دوره نوجواني چه از بعد تأثيري 
كه از كرونا گرفتند و چه آسيب هايي كه ديدند يا تفريح هايي 
كه در اختيارشان بود مي رسيم، شايد موضوع كمي جاي 
بحث بيشتري دارد. ما به صورت واضحي در شرايط عادي 
هم فضاهاي تفريحي و ورزشي به قدر كافي براي نوجوانان 
نداريم. براي دختران اين مشكل بيشتر است. خصوصاً به 
دليل بحث هاي فرهنگي و انتظارات فرهنگي و نگاهي به 
نقش هاي جنسيتي در دختران در جامعه ما، ممكن است 
اساساً درباره اوقات فراغت اين قشر منفعل تر باشند. هرچند 
در خيلي از مسائل فرهنگي تغييرات جدي در ديدگاه هاي 
سنتي و دختران مي بينيم. مثل اينكه الان در دانشگاه ها 
گوي سبقت را از پسران در برخي از رشته ها ربوده اند. اما در 
شرايط پاندمي در هر صورت به لحاظ نبود امكانات تفريحي، 
دختران بيش از پسران آسيب ديدند. در دوران كرونا عدم 
دسترس��ي نوجوانان به برنامه هاي مشخصي براي اوقات 
فراغت يك آس��يب جدي بود. ما اين را در تحقيقات مان 
رس��يديم كه نوجوانان گزارش مي كردن��د پيش از كرونا 
دورهمي ها و ورزش منظم داش��تند. وقتي فعاليت هاي 
حضوري قطع شد و همه چيز به دنياي مجازي رفت عملًا 
ادامه در صفحه 8 هم نظم برنامه ها به هم ريخت.  

گزارش روز

توافق 25 ساله با چين؛ يك گام به جلو
با گذش��ت حدود ۱۰ ماه از نهايي ش��دن سند توافق 
همكاري هاي 25 س��اله اي��ران و چين، ح��الا وزير 

امورخارجه از آغاز اجراي اين توافق خبر داده است.
اين توافق كه در ماه هاي پاياني دولت روحاني نهايي 
ش��ده بود، در حوزه هاي مختلف بس��تر لازم را براي 
افزايش همكاري هاي دوجانبه ميان ايران و چين فراهم 
مي كند. البته برخلاف گمانه زني هاي ابتدايي در سند 
توافق 25 س��اله، خبري از پ��روژه يا طرح هاي خاص 
نيست و آنچه كه در توافق قيد شده، همراهي دو طرف 
براي افزايش همكاري ها و فراهم كردن مقدمات براي 

پيوستن دو اقتصاد به يكديگر است.
آمارهاي تجاري سال هاي گذشته نشان مي دهد كه 
چين همواره ش��ريك اصلي تجاري ايران بوده است 
و در حوزه صادرات، مقص��د اصلي كالاهاي ايراني به 
ش��مار مي رود. در واردات نيز پ��س از امارات متحده 
عربي، كالاهاي چيني دومين مبدا اصلي واردات ايران 

به شمار مي روند.
اين توافق كه در فروردين ماه امس��ال نهايي شد، در 
سفر اخير وزير خارجه به چين نيز دنبال شد و آنطور 
كه اميرعبداللهيان گفته اجراي آن رسما كليد خورده 
اس��ت. او گفته: در اين سفر توافق كرديم كه دو طرف 
ش��روع اجرايي و عملياتي شدن توافق همكاري هاي 

راهبردي و بلندمدت جامع 25 ساله دو كشور را اعلام 
كنيم. ما همزمان با گفت وگوه��ا در چين، مقدماتي 
را فراهم ك��رده بوديم كه بتوانيم امروز )جمعه( را روز 
ش��روع اجراي توافق جام��ع همكاري هاي راهبردي 
دو كشور اعلام كنيم. اميرعبداللهيان با بيان اينكه در 
موضوع مذاكرات وين براي لغو تحريم ها، گفت وگوهاي 
مفصلي را داشتيم، تصريح كرد: نماينده چين در وين 
در كنار نماينده روسيه، نقش مثبتي را در حمايت از 
حقوق هسته اي جمهوري اسلامي ايران و در حمايت 
از لغو تحريم ها دنبال مي كنند. امروز توافقات مهم تري 
را دنبال مي كنيم تا در وين در زماني كوتاه به يك توافق 
خوب و دست پيدا كنيم. در اين موضوع نقش چين در 

كنار روسيه بسيار مهم است.
همراهي چين با ايران در كنار سياست، در حوزه اقتصاد 
نيز خود را نش��ان داده و در ش��رايط تحريم، بسياري 
از ش��ركت هاي چيني همكاري خود با ايران را ادامه 
دادند. هرچند در س��طح كلان و در حوزه هايي مانند 
نفت و گاز و راه س��ازي، شركت هاي چيني نيز تحت 

تاثير تهديدهاي امريكا، از حضور در ايران جا ماندند.
حالا احس��ان خاندوزي- وزير اقتصاد- از آغاز كار بر 
روي قراردادهاي مشترك اقتصادي ميان دو كشور در 
دل توافق 25 ساله خبر داده است. او گفته: تفاهم نامه 

25 س��اله ايران و چين بايد در هر ك��دام از بخش ها 
به قرارداد هاي مشخصي برس��د كه در ماه هاي اخير 
وزارتخانه هاي مختلف درگير آن بودند و اكنون در حال 
نهايي شدن است. در ماه هاي آينده نه در سطح كليات 
بلكه در بخش هاي مختل��ف وارد انعقاد قرارداد هايي 

خواهيم شد.
هرچند وزير اقتصاد جزيياتي درباره اين همكاري هاي 
جديد يا نوع قراردادهاي مش��ترك منعقد شده ميان 

دو كشور ارايه نكرده اما به نظر مي رسد با اعلام دو وزير 
ايراني، اجرايي شدن س��ند توافق مشترك ميان دو 

كشور رسما كليد خورده است.
ايران همزمان با اين توافق، مذاكرات هس��ته اي براي 
احياي برجام را نيز پيگيري مي كند و به نظر مي رسد 
در صورت نهايي شدن توافق سرعت افزايش همكاري 
با شركت هاي چيني كه در س��ال هاي گذشته براي 
حضور در ايران ترديد داشتند نيز افزايش خواهد يافت.

احسان اركانيمصطفي زارعانهادي بيگي نژاد امير توپچي پور

 ارزش كل سرمايه قفل شده در پروتكل هاي ديفاي
با وجود كاهش قيمت ها، در يك هفته اخير رشد كرده است

 شوراي عالي شهرسازي هرگونه ساخت و ساز 
در عرصه هاي در معرض فرونشست را ممنوع كرد

ماجراي رونمايي از رشوه هاي ميلياردي در دادگاه شهرداري لواسان چيست؟

 تلاش براي معكوس كردن 
روند نزولي بيت كوين

صفحه 7     صفحه 5    

همين صفحه 

 نخستين گام در مقابله 
با فرونشست زمين

لاپوشاني زمين خواري  
و تخلفات ساختماني 

نان ارزان با كارت يارانه

 »تعادل« وضعيت عرضه 
 استقلال و پرسپوليس 

در بازارسرمايه را بررسي مي كند

چند روز پس از اظهارنظر پر سر و صداي رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه درباره كارت نان، حالا 
اين س��ازمان توضيحاتي را ارايه كرده كه نشان 
مي دهد هرچند فعلا برنامه اي براي توزيع يك 
كارت جدي��د وجود ندارد اما ش��انس تغيير در 
اجراي سياس��ت يارانه نان همچنان زياد است، 
طرحي كه اگر به ساير كالاها نيز اختصاص پيدا 
كند، مي تواند نوع جديدي از توزيع كوپن تلقي 
صفحه 2 را بخوانيد شود.   

 كوپن 
با شيوه هاي نوين 

احيا مي شود؟

 سرخابي ها 
 در آستانه 
 فرابورس 

موضوع واگذاري سهام استقلال و پرسپوليس از دو 
دهه پيش تاكنون به نتيجه نرسيده؛ هر سال ميزان 
زيان ها، بدهي ها و پيچيدگي هاي مالي اين دو باشگاه 
بيش��تر و واگذاري آنها سخت تر مي ش��ود. در حال 
حاضر دو طرح جديد براي گش��ودن گره واگذاري 
سهام سرخابي ها روي ميز آمده؛ وزير كار مي گويد؛ 
سهام اين ش��ركت ها بايد در قالب تعاوني ها واگذار 
شود، سازمان خصوصي نيز بر طبل پيمان مديريتي 
صفحه 4 را بخوانيد مي كوبد. در اين بين ...  



چن��د روز پ��س از اظهارنظر پر س��ر و صداي رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه درباره كارت نان، حالا اين 
س��ازمان توضيحاتي را ارايه كرده كه نشان مي دهد 
هرچند فعلا برنامه اي ب��راي توزيع يك كارت جديد 
وجود ن��دارد اما ش��انس تغيير در اجراي سياس��ت 
ياران��ه نان همچنان زياد اس��ت، طرحي ك��ه اگر به 
س��اير كالاها نيز اختصاص پيدا كن��د، مي تواند نوع 
جديدي از توزيع كوپن تلقي ش��ود. مجلس شوراي 
اس��لامي در حالي با تاييد كليات، بررس��ي جزييات 
لايحه بودجه س��ال 1401 را آغاز ك��رده كه هنوز بر 
سر بسياري از مسائل كلان بودجه سال آينده توافق 
نظر وج��ود ندارد، موضوعاتي ك��ه هرچند دولت در 
ابتدا با قاطعيت از آنها س��خن مي گفت اما در عرصه 
عمل با چالش هايي مواجه ش��د كه موجب دست به 
عصا شدن مسوولان دولتي در ارايه وعده هاي جديد 
شد. موضوع حمايت از مردم و نحوه برنامه ريزي بر سر 
آن يكي از اصلي ترين مس��ائلي است كه بودجه سال 
آينده را زير سايه خود قرار داده است. دولت سيزدهم 
از هم��ان ابت��دا وعده ه��اي مختلفي درب��اره بهبود 
 وضعيت معيشت مردم و افزايش حمايت ها از اقشار 
كم درآمد داده ام��ا در عرصه عمل نه تنها فعلا طرح 
جدي در اين زمينه اجرايي نش��ده كه حتي بحث بر 
س��ر تامين منابع مالي طرح هاي گذشته نيز بسيار 
پيچيده شده اس��ت. يكي از اصلي ترين چالش هايي 
كه دولت در هفته هاي گذش��ته با آن مواجه ش��ده، 
لزوم تعيين تكليف ارز 4200 توماني است. بر اساس 
قانون بودجه امس��ال، طبق بند ۳ تبص��ره 1 قانون 
بودجه، هش��ت ميليارد دلار ب��راي واردات كالاهاي 
اساس��ي، دارو و تجهيزات مصرفي پزش��كي تعيين 
و تاكيد شده اس��ت كه دولت موظف است براساس 
ارزيابي ش��رايط اقتصادي، اجتماع��ي و بين المللي 
كشور نس��بت به افزايش تدريجي نرخ ارز ترجيحي 
براي واردات اين اقلام اقدام كرده و آن را به نرخ سامانه 
معاملات الكترونيك )اي تي اس( اقدام كند. در عين 
حال دس��تگاه هاي مربوطه از جمل��ه بانك مركزي، 
سازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتصاد و وزارت صمت 
موظف هس��تند تا زماني كه ارز ترجيحي اختصاص 
پي��دا مي كند، سياس��ت گذاري و فرآيند تخصيص، 
توزيع و مصرف ارز را به نحوي اجرا و نظارت كنند كه 
كالاها و خدمات مشمول به موقع، به اندازه و با قيمت 
متناسب با نرخ ارز ترجيحي به مصرف كننده نهايي 
برسد. اين قانون براي شش ماهه ابتدايي سال جاري 
وضع ش��ده و بنا بود در نيمه دوم سال، دولت طرحي 
جديد در اين زمينه ارايه كن��د كه فعلا خبري از آن 
نيس��ت. به اين ترتيب تا پايانه 9 ماهه ابتدايي س��ال 
جاري، بيش از 11 ميليارد دلار ارز ترجيحي از سوي 
دولت پرداخت شده و اين عدد احتمالا تا پايان سال 
بالاتر نيز خواهد رفت. طرح هاي جايگزين دولت نيز 

تاكنون راه به جايي نبرده اند. از سويي معاون اقتصادي 
رييس جمهوري وعده داده بود كه از آذر ماه مبلغ يارانه 
نقدي تغيير خواهد كرد اما اين تغيير حتي در دي ماه 
نيز ديده نش��د تا كار به دو ماه آخر كش��يده شود. به 
اين ترتيب در شرايطي كه دولت بارها مخالفت خود 
را ب��ا ارز 4200 توماني اعلام ك��رده فعلا هيچ برنامه 
جايگزين مشخصي براي آن ندارد. در طرح هايي كه 
از سال گذشته و در دولت دوازدهم مطرح شد، هنوز به 
عنوان گزينه قابل تامل ياد مي شود. يكي از اين طرح ها 
احياي شيوه توزيع كوپن بود. اين سياست كه از دوران 
جنگ تحميلي اجرايي مي شد، در دولت احمدي نژاد 
متوقف شد. در چارچوب آن دولت تعدادي از كالاهاي 
اساس��ي س��فره مردم را با قيمتي پايين تر و در ازاي 
كوپن توزيع مي كرد. در شيوه جديد با توجه به بهبود 
زيرساخت هاي فناوري و اطلاعات خانوارها كه در قالب 
طرح هدفمندي يارانه ها در اختيار دولت قرار گرفته، 
امكان آن وجود داشت كه با اعطاي كارت هاي اعتباري 
خريد كالا، مردم امكان تامين برخي نيازهاي خود را 
داشته باشند. نحوه تامين كالاهاي لازم، نحوه تعيين 
فروش��گاه هاي فعال و خطر ايجاد بازارسياه برخي از 
ابهام هايي بود كه باعث شد طرح احياي كوپن، براي 
مدتي نامشخص كنار گذاشته ش��ود. از سوي ديگر 
برخي كارشناس��ان معتقدند كه حماي��ت نقدي از 

اقشار كم درآمد جامعه بهترين گزينه خواهد بود. در 
اي��ن چارچوب نيز تامين منابع مالي لازم و چگونگي 
تفكيك اقشار مختلف و حذف ثروتمندان محل بحث 
بوده و همچنان بدون پاسخ باقي مانده است. در چنين 
ش��رايطي دولت از ابداع شيوه اي جديد خبر داده كه 
احتم��ال دارد در رابط��ه با خريد نان اجرايي ش��ود. 
 مسعود ميركاظمي -رييس سازمان برنامه و بودجه -

چند روز قبل اعلام كرده بود: اگر امسال بحث حذف 
ارز ترجيحي اجرايي ش��ود، باز هم بحث دارو و گندم 
جزو حلق��ه آخر ق��رار دارد. البته زم��ان اجراي اين 
طرح به مصوبه مجلس ارتب��اط دارد. پرداخت يارانه 
ن��ان از طريق كارت به نانوا داده مي ش��ود و افراد نان 
را به همان قيمت قب��ل خريداري مي كنند كه بانك 
مركزي و وزارت اقتصاد هنوز در حال  آماده س��ازي 
زيرساخت آن هس��تند تا به نحو اثرگذار انجام شود. 
فعلا بحث ارز نهاده ها مطرح اس��ت و موضوع گندم و 
دارو براي مرحله دوم قرار داده ش��ده است. به دنبال 
اين اظهارات اين شائبه به وجود آمد كه شايد دولت 
قصد دارد كارتي جديد براي خريد نان عرضه كند تا از 
اين پس خريد با قيمت يارانه اي از اين طريق ممكن 
ش��ود، موضوعي كه س��ازمان برنام��ه و بودجه آن را 
تكذيب كرده اما از امكان اجرايي شدن شيوه اي ديگر 
در اين حوزه خبر داده اس��ت. رييس روابط عمومي 

س��ازمان برنامه و بودجه در صفحه شخصي خود در 
فضاي مجازي نوش��ت: نه قرار است كارت نان صادر 
ش��ود، نه نان كوپني در دس��تور كار است، اگر طرح 
نهايي شود، فقط مصرف كننده نهايي با همان كارتي 
كه يارانه مي گيرد، نان يارانه اي نيز خريداري مي كند. 
پرداخت يارانه به حلقه آخر )مردم( و حذف دلالان؛ 
معلوم است به مذاق برخي ها كه نانشان آجر مي شود، 
خوش نيايد. هرچند جزييات بيشتري از اين طرح ارايه 
نشده اما آنطور كه از صحبت هاي وي بر مي آيد، مردم 
 پول نان را با نرخ فعلي پرداخت خواهند كرد اما دولت 
ماب��ه التفاوت را به حس��اب نانوا واري��ز خواهد كرد، 
احتمالا آنچه كه از پيگيري ط��رح در وزارت اقتصاد 
و بانك مركزي نيز مطرح ش��ده در همين چارچوب 
خواهد بود. نحوه محاس��به ماب��ه التفاوت، چگونگي 
جلوگيري از شكل گيري بازارسياه، تعداد افراد تحت 
پوشش و نحوه برخورد با اقشار پردرآمد تنها بخشي 
از سوالاتي است كه دولت بايد در صورت نهايي شدن 
طرح خود به آنها پاسخ بدهد. اگر در رابطه با نان امكان 
اجراي اين برنامه به وجودآيد، شايد در آينده برخي 
از ديگر كالاها نيز تحت پوشش اين طرح قرار بگيرند، 
طرحي كه در آن نه كالايي عرضه مي شود و نه خبري 
از پول نقد خواهد بود و دولت اين بار هزينه كوپن را به 

شكل مستقيم با فروشنده حساب خواهد كرد.
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با نظرات شخصي
 باعث تشويش جامعه نشويد

رييس جمهور تاكيد كرد: با توجه به كاهش چشمگير 
شمار مبتلايان و فوتي هاي ناشي از ويروس كرونا، لازمه 
حفظ و بهبود شرايط موجود، رعايت دقيق شيوه نامه هاي 
بهداشتي و تداوم نظارت ها است. آيت الله سيد ابراهيم 
رييسي در جلسه س��تاد ملي مقابله با كرونا با اشاره به 
موضوع درخواست برگزاري مسابقات ورزشي و برپايي 
نمايش��گاه ها تاكيد كرد: مسابقات ورزش��ي و برپايي 
نمايشگاه ها بايد با رعايت دقيق و جدي شيوه نامه هاي 
بهداشتي و با حضور محدود علاقه مندان همراه باشد و 
در اين زمينه وزارتخانه هاي مسوول موظفند با همكاري 
وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزشكي تدابير لازم 
را در اي��ن زمينه به كار گيرند. رييس جمهور بر اهميت 
رعايت اصول بهداش��تي در حمل و نقل عمومي تاكيد 
كرد و اظهار داشت: صيانت از سلامتي مردم در حمل و 
نقل عمومي به ويژه در مترو و هواپيما اهميت مضاعفي 
دارد و برنامه ريزي هاي دستگاه هاي متولي در اين زمينه 
بگونه اي باشد كه مردم آسيب نبينند. آيت الله رييسي 
گفت: حفظ و بهبود هرچه بيشتر شرايط موجود نيازمند 
رعايت همه شيوه نامه هاي بهداشتي در كنار نظارت دقيق 
توسط دستگاه هاي مربوطه است. وي گفت: اطلاع رساني 
در زمينه مسائل مربوط به كرونا فقط از طريق سخنگوي 
ستاد ملي مقابله با كرونا بايد انجام شود و كسي نبايد به 
عنوان عضو ستاد ملي يا متخصص در رسانه ملي با طرح 

نظرات شخصي، موجب تشويش در جامعه شود.

ديپلماسي اقتصادي نياز به 
نظريه پردازي دارد

رييس ش��وراي راهبردي روابط خارجي كشورمان بر 
ضرورت توجه به ديپلماسي اقتصادي تاكيد كرد و گفت: 
اين حوزه نياز به نظريه پردازي و زيربناهاي نظري دارد و 
دستگاه ديپلماسي هم بايد در اين حوزه فعال باشد. سيد 
كمال خرازي اظهار داشت: در مورد ديپلماسي اقتصادي 
نياز به نظريه پردازي است و در مورد اجرا و مشاركت در 
تدوين ضوابط و مقررات بين المللي درباره ديپلماسي 
اقتصادي دستگاه ديپلماسي بايد فعال باشد و مشاركت 
كند، در واقع نياز به زيربناهاي نظري داريم. وي تصريح 
كرد: بايد مبناي نظريه در زمينه ديپلماسي اقتصادي 
مشخص باشد كه چگونه بايستي يك كشور با توجه به 
آن مشاركت جدي تري داشته باشد. خوشبختانه دانشگاه 
امام صادق )ع( در اين زمينه فعال اس��ت و با تش��كيل 
انديشكده ديپلماسي اقتصادي و كنفرانسي هم كه در 
پيش دارند، فعاليت مي كند كه طبيعتا نقش موثري در 
اين حوزه مي تواند داش��ته باشد. خرازي ابراز اميدواري 
كرد كه دست اندركاران بحث ديپلماسي اقتصادي از اين 
منابع استفاده كنند، به ويژه اينكه دانشگاه ها به خصوص 
در بحث ديپلماسي اقتصادي نياز به منابع دارند. اين كتاب 
مي تواند كمك كننده باشد، ضمن اينكه دانشگاه امام 
صادق )ع( در اين زمينه فعال است و شوراي راهبردي 
روابط خارجي هم فعاليت دارد، اميدواريم اين رويكرد 

ادامه يابد و براي ديپلماسي اقتصادي راهگشا باشد.

آخرين خبرها 
از مذاكرات در وين

پس از دو هفت��ه رايزني و مذاكرات فش��رده و جدي، 
روس��اي هيات هاي مذاكره كننده ايران و 1+4 تفاهم 
كردند تا براي برخي مشورت ها به پايتخت هايشان بروند 
و بعد از چند روز مجدد به وين بازگردند. بر اساس تفاهم 
انجام شده ميان روساي هيات ها، مذاكره كنندگان ارشد 
جمهوري اسلامي ايران و سه كشور اروپايي عصر امروز 
براي انجام امور مربوط به س��مت هاي سياسي خود و 
برخي مشورت ها، موقتا به مدت دو روز به پايتخت ها 
باز خواهند گشت. با اين وجود، مذاكرات كارشناسي 
همچنان بدون وقفه ادامه خواهد يافت. شايان ذكر است 
كه بازگشت مذاكره كنندگان ارشد به معني توقف دور 
هشتم مذاكرات نيست. روز جمعه نيز مذاكرات به روال 
معمول با ديدار روساي هيات هاي مذاكره كننده ايران و 
سه كشور اروپايي و با حضور انريكه مورا هماهنگ كننده 
گفت وگوها در وين برگزار ش��د. پيش از اين ديدار نيز 
علي باقري، مذاكره كننده ارشد كشورمان و انريكه مورا 
هماهنگ كننده گفت وگوه��اي وين به طور دو جانبه 
برگزار شد. »راستي آزمايي« و »تمهيدات اجرايي« براي 
رفع تحريم ها دو موضوعي بوده است كه در روزهاي اخير 
در اولويت و در دستور كار مذاكره كنندگان در وين قرار 
داش��ت. به نظر مي آيد، در دو هفته اخير كه مذاكرات 
بدون توقف و با جديت بيشتري دنبال شده است، روند 
رو به جلو اما كند است. طرف هاي مختلف بر اين نظرند 
اختلافات در هر چهار حوزه رفع تحريم، راستي آزمايي، 
تضمين ها و موضوعات هسته اي كاهش يافته است، 
هرچند هنوز موضوعات مهمي براي حل و فصل باقي 
مانده است. ديپلمات هاي نزديك به هيات مذاكره كننده 
ايران در رابطه با آخرين تحولات به ويژه رويكرد ايران به 
لغو تحريم ها اعلام كردند كه تحريم هاي ناقض توافق 
سال 201۵ كه مانع عادي سازي روابط تجاري ايران با 
دنياست و نيز بخشي از ساز و كار فشار حداكثري است 
كه از زمان دونالد ترامپ ش��كل گرفته است، جداي از 
اينكه به چه اسمي تحريم ها اعمال شده است، بايد رفع 
شوند و اين موضع قطعي ايران در مذاكرات به ويژه در 
دولت ابراهيم رييسي است كه از سوي تيم مذاكراتي 
وي در وين دنبال مي ش��ود. مقامات اروپايي علاوه بر 
فشار پشت درهاي بس��ته مذاكرات به ايران، در پشت 
تريبون هاي سياسي و رسمي نيز دست از رجزخواني 
و تهديد ايران برنمي دارن��د. ژان ايو لودريان وزير امور 
خارجه فرانس��ه براي چندمين ب��ار در يكي دو هفته 
گذشته تلاش كرده اس��ت تا ايران را مقصر به نتيجه 
نرسيدن مذاكرات وين معرفي كند. اظهارات وزير امور 
خارجه فرانسه در حالي روز جمعه مطرح شد كه پيش 
از آن، جوزف بورل رييس سياست خارجي اتحاديه اروپا 
در كنفرانسي خبري پس از نشست غيررسمي شوراي 
روابط خارجه در فرانسه گفت كه احتمال حصول توافق 

بر سر برنامه جامع اقدام مشترك با ايران وجود دارد.

افزايش 40 درصدي
منابع يارانه ها

رييس كميته هدفمندي يارانه ها در كميسيون تلفيق 
بودجه از افزايش 40 درصدي منابع هدفمندي يارانه ها 
در بودجه سال آينده نسبت به س��ال 1400 خبر داد. 
حجت الاسلام سيدمحمدرضا ميرتاج  الديني نماينده 
مردم تبريز در مجلس ش��وراي اسلامي گفت: منابع 
هدفمن��دي يارانه ها در بودجه س��ال 1401 نس��بت 
به س��ال جاري 40 درصد و نس��بت به سال قبل 111 
درصد افزايش يافته است. وي با بيان اينكه 470 هزار 
ميليارد تومان منابع حاصل از هدف مندي يارانه ها در 
س��ال 1401 اس��ت، افزود: از اين ميان حدود ۳0 هزار 
ميليارد تومان براي ماليات بر ارزش افزوده به حس��اب 
خزانه واريز مي شود و حدود 70 هزار ميليارد تومان نيز 
صرف هزينه هاي بخش انرژي مي شود. رييس كميته 
هدفمن��دي يارانه ها در كميس��يون تلفيق بودجه 
اظهار داشت: همچنين در بودجه سال آينده 7۳ هزار 
ميليارد تومان از اين بخش براي پرداخت يارانه نقدي 
در نظر گرفته ش��ده و 106 هزار ميليارد تومان نيز 
سهم خريد گندم و داروست و 66 هزار ميليارد تومان 
نيز براي نهاده هاي دامي در نظر گرفته ش��ده است. 
ميرتاج الديني خاطرنشان كرد: ساير منابع درآمدي 
اين بخش نيز در اختيار نهادهاي حمايتي همچون 
كميته امداد و بهزيستي به منظور هزينه براي اقشار 
ضعيف جامعه قرار مي گيرد. وي افزود: ما در كميته 
هدف مندي يارانه ها به دنبال افزايش منابع در اين 
بخش هستيم و در مرحله دوم جزييات تخصيص و 
نحوه هزينه كرد اين اعتبارات در دستوركار ماست. با 
اين توضيح كه تقسيم بندي و تخصيص اعتباري كه 
پيش از اين بوده سر جاي خود است و نحوه تخصيص 
به شكل جديد همچون كارت اعتباري خريد و امثال 

آن جزو مواردي است كه در دستوركار قرار دارد.

شرط مجلس براي حذف 
ارز4200 توماني

رييس كميسيون تلفيق بودجه 1401 مجلس شوراي 
اسلامي، تاكيد كرد: مجلس تا زماني كه به يك راهكار 
متقن براي آسيب نرسيدن به معيشت مردم با حذف 
ارز ترجيحي نرس��د، در اين زمينه گام ب��ر نمي دارد. 
حميدرضا حاجي بابايي با اشاره به مباحث مطروحه 
پيرامون ح��ذف ارز 4200 توماني براي تامين برخي 
از كالاهاي اساسي در لايحه بودجه سال 1401، بيان 
كرد: ما در حال بررسي راهكارهاي گوناگون براي اجراي 
اين موضوع هستيم و هر وقت در كميسيون تلفيق به 
راهكار نهايي رسيديم و جمع بندي نيز صورت گرفت 
نتيجه را اعلام مي كنيم. اولويت اصلي ما اين است كه 
آسيبي در اين حوزه به مردم وارد نشود. وي ادامه داد: 
ما تا زماني كه به يك راهكار متقني نرسيم كه با حذف 
ارز، معيشت مردم آسيب نمي بيند، نمي توانيم نسبت 
به اين امر اقدام كنيم. رييس كميسيون تلفيق بودجه 
1401 اظهار كرد: ما دنبال راهكار هستيم و بايد جزييات 
هر راهكار با دقت مورد بررسي قرار گيرد و به استحكام 
فكري و برنامه اي برسيم آنگاه در اين زمينه تصميم گيري 
كنيم. رييس كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي 
اسلامي در ادامه تصريح كرد: سمت و سوي مجلس در 
صورت توافق براي حذف ارز ترجيحي براي تامين برخي 
از كالاهاي اساسي بيشتر به سمت ارايه كالا برگ است 
تا اينكه به مردم يارانه پرداخت شود. هنوز جمع بندي 
صورت نگرفته است، اما مجلس به دنبال اين است كه 
آسيبي به مردم وارد نشود. حاجي بابايي تاكيد كرد: اگر 
به اين نتيجه رسيديم كه يارانه به مردم داده شود، بحث 
تجميع يارانه ها نيز بايد مورد بررسي قرار گيرد و بايد 
مشخص ش��ود چه دهك هايي چگونه مورد حمايت 
قرار مي گيرند و چه ميزان يارانه به چه دهك هايي تعلق 
گيرد، اما در گام اول ما بايد به يك راهكار متقن برسيم.

چهار ميليارد دلار كنسرسيوم 
نهايي شد

وزي��ر اقتصاد اعلام ك��رد: حدود چهار ميلي��ارد دلار 
كنسرسيوم متشكل از بانك هاي سراسر كشور در حال 
نهايي شدن است كه به زودي در اين رابطه اطلاع رساني 
خواهد شد. سيداحسان خاندوزي در حاشيه مراسم 
امضاي تفاهم نامه ساخت خط لوله انتقال فرآورده هاي 
نفتي از رفسنجان به مشهد در جمع خبرنگاران، با بيان 
اينكه ديدار وزير امور خارجه با همتاي چيني به عنوان 
نقطه شروع و نويدبخش است كه در ماه آينده نه فقط 
در لايه كليات بلكه در تفاهم هاي بلندمدت در حوزه 
بخش��ي نيز وارد انعقاد قراردادهايي مي شويم، اظهار 
كرد: تا زماني كه تفاهم هاي بخشي شروع نشود، ثمرات 
تفاهمات 2۵ س��اله براي هيچ يك از دو طرف قطعي 
نخواهد بود؛ اراده سياس��ي جدي دولت سيزدهم اين 
است كه در كنار آن بتوانيم با ساير شركاي راهبردي نيز 
وارد تعاملات بلندمدت شويم كه ظرف دو تا سه سال 
آينده ثمرات آن را خواهيم ديد. وزير اقتصاد گفت: به 
ثمر نشستن تفاهم ايران و چين فرآيندي است كه در 
چند ماه اخير دستگاه هاي مختلف درگير آن بوده و 
جلسات متعددي در اين باره در هر كدام از وزارتخانه ها 
در حوزه بخش��ي برگزار شده و اكنون در حال نهايي 
شدن است. وزير اقتصاد درباره پروژه اي كه امروز انعقاد 
قرارداد آن صورت گرفت، اظهار كرد: در س��ال هاي 
اخير براي تامين مالي پروژه هاي نفتي از محل منابع 
خارجي دچار مشكل و تنگنا بوديم اما اكنون نشان 
داديم كه روش تامين مالي پروژه هاي بزرگ و ملي از 
داخل كشور هم ميسر و باب آن باز است و با سرعت 
بيشتري انجام مي شود. خاندوزي با تاكيد بر اينكه خط 
لوله امروز يكي از پروژه هايي است كه به جهت تامين 
امنيت انرژي شرق كشور بسيار حائز اهميت است، 
ادامه داد: از بركات حاش��يه آن اين است كه از تردد 
روزانه 1000 تانكر در جاده هاي شرقي كشور كاسته 
مي شود. همچنين مساله انتقال فرآورده ضابطه مند 
خواهد شد و فرصت قاچاق فرآورده نيز كاهش مي يابد.

نان ارزان با كارت يارانه

كوپنباشيوههاينويناحياميشود؟

نايب رييس مجلس: تصويب كليات بودجه به معني حذف ارز 4200 توماني است
علي نيكزاد درمورد بررسي كليات لايحه بودجه 1400 
در مجلس گفت: امسال آيين نامه داخلي مجلس براي 
بررس��ي لايحه بودجه تغيير كرد. بر اساس تغييرات 
جديد طبق ماده 1۸2 قان��ون آيين نامه داخلي مقرر 
ش��د ابتدا كليات لايحه بودجه در كميسيون تلفيق 
بررسي ش��ود و در صورت تصويب، كليات بودجه در 
صحن علني مجلس بررسي ش��ود و در ادامه بررسي 
جزييات در دس��تور كار كميسيون تلفيق قرار گيرد. 
در صورت ع��دم تصويب نيز لايحه ب��ه دولت ارجاع 
ش��ود. نماينده مردم اردبيل، ني��ر، نمين در مجلس 
شوراي اسلامي با تشريح مزايا و معايب لايحه بودجه 
1401 گفت: مزيت بودجه اين اس��ت كه درآمدهاي 
لايحه بودجه 1401 واقعي و قابل تحقق ديده ش��ده 
اس��ت و درآمد نفتي، درآمد حاصل از فروش اوراق و 
اموال محقق خواهد شد. وي ادامه داد: موافق هستم 
كه كش��ور با درآمدهاي مالياتي اداره شود زيرا بايد به 
مرور وابستگي بودجه به نفت را كاهش دهيم، در عين 
حال در وصول درآمدهاي مالياتي بايد دقت ش��ود تا 
به مردم فشار وارد نشود، دولت وصول درآمد مالياتي 
۵۵6 هزار ميليارد تومان��ي را در لايحه بودجه 1401 
پيش بيني كرده است. با توجه به وضعيت كرونايي و 
اقتصاد كشور، دولت بايد در وصول درآمدهاي مالياتي 
دقت بيشتري داشته باشد. دولت به دنبال اين است كه 
وابستگي بودجه به درآمدهاي نفتي را كاهش داده و 
كشور را از محل ماليات اداره كند. نيكزاد با بيان اينكه 
اداره كشور از محل دارايي ها بدين معناست كه دولت 
براي اداره خود اموال بفروشد، گفت: نگراني مجلس 
در بودجه 1401 وضعيت صندوق ها به ويژه صندوق 
تامين اجتماعي است. به نظر مي رسد صندوق تامين 
اجتماعي براي ايفاي تعهدات خود بودجه و اعتبارات 
كافي نداشته باش��د. علاوه بر اين براي اجراي قانون 
رتبه بندي معلم��ان 2۵ هزار ميليارد تومان در لايحه 
بودجه پيش بيني شده اس��ت بايد براي سرايداران و 

دفتري هاي وزارت آموزش و پرورش نيز فكري كرد. 
نايب رييس مجلس ش��وراي اسلامي با بيان اينكه در 
صورت عدم ح��ذف ارز 4200 امكان تامين 1۸ تا 20 
ميليارد دلار ارز براي واردات كالاهاي اساس��ي وجود 
 ندارد، در خصوص س��ازوكار حمايتي از مردم و اقشار

آسيب پذير گفت: مجلس در زمان بررسي كليات لايحه 
بودجه، موضوع حذف ارز ترجيحي را مورد بررسي قرار 
داد و مقرر ش��د دولت و كميسيون تلفيق در راستاي 
حمايت از اقشار آسيب پذير برنامه ريزي جبراني كنند. 
وي با بيان اينكه نظرات متفاوتي در مورد س��از و كار 
حمايت از اقشار آسيب پذير وجود دارد، گفت: برخي از 
صاحبنظران و نمايندگان مجلس معتقدند به ۵ دهك 
جامعه 1۵0 هزار تومان در ماه داده شود، عده ديگري 
معتقدند سه دهك اول ماهانه 1۵0 هزار تومان دريافت 
كنند و سه دهك بعدي 100 هزار تومان دريافت كنند. 
در هر صورت دولت بايد بين 70 تا 100 هزار ميليارد 

تومان براي پرداخت يارانه نقدي به اقشار آسيب پذير 
بودجه در نظر بگيرد.

نيكزاد با بيان اينكه دول��ت روحاني در تخصيص ارز 
4200 توماني بالاي س��ركار نب��ود و نظارت دقيقي 
نداش��ت، تاكيد كرد: واقعيت اين است كه ارز 4200 
توماني سرسفره مردم قرار نگرفت و در كاهش قيمت 
كالاهاي اساسي تاثيري نداشت. با توجه به تخصيص 
ارز 4200 تومان��ي به واردات كالاهاي اساس��ي بايد 
مرغ كيلويي 9 تا 10 هزار تومان سرس��فره مردم قرار 
مي گرفت اما با قيمت 2۵ الي ۳0 هزار تومان سر سفره 
مردم قرار گرفت. ناي��ب رييس مجلس تصريح كرد: 
نمايندگان مجل��س علاقه مند و پ��اي كار حذف ارز 
4200 و برچيده شدن اين رانت عظيم هستند. خط 
قرمز مجلس و دولت نيز سفره مردم است. وي با بيان 
اينكه دولت قطعا قبل از اتمام سال قانون بودجه 1401 
را دريافت خواهد كرد. اظهارداش��ت: قانون بودجه از 

ابتداي فروردين ماه لازم الاجرا است و انتظار مجلس 
اين اس��ت كه از ابتداي سال 1401 ارز 4200 توماني 
به جز براي دارو و گندم به هيچ كالاي اساسي ديگري 
اختصاص نياب��د. نيكزاد در خصوص س��ازوكارهاي 
حمايتي دولت از اقشار آسيب پذير گفت: دولت بهتر 
است يارانه نقدي دهك هاي درآمدي را پيش از اجراي 
اين طرح به كارت هدفمندي يارانه ها واريز كند اما اجازه 
برداشت ندهد تا آرامش ذهني بين مردم ايجاد شود. 
اس��تانداران و وزراي مربوطه بايد در راستاي ذخيره 
كالاهاي اساسي، نظارت و پيش بيني توزيع اقدامات 

اساسي انجام دهند.
نايب رييس مجلس با تاكيد بر اينكه تصويب كليات 
لايحه بودجه در صحن مجل��س به معناي حذف ارز 
4200 توماني اس��ت، گفت: اكنون بحث برسر نحوه 
جبران حذف ارز ترجيحي براي دهك هاي درآمدي 
اس��ت، اينكه به چه دهك هايي و به چه ميزان كمك 

شود.
وي ادامه داد: طبق اطلاعات موجود استانداران در حال 
چك و ذخيره كالاهاي اساس��ي در استان ها هستند. 
دولت هم مي توان��د كارت يارانه دهك هاي مختلف 
درآمدي را ش��ارژ كند و اجازه برداشت از كارت ها را از 
زماني كه دس��تور اجراي قانون حذف ارز ترجيحي را 

صادر كرد، بدهد.
نيك��زاد ح��ذف ارز ترجيحي را ي��ك جراحي بزرگ 
اقتصادي خواند و گفت: اگر وزرا پاي كار بيايند و تدبير 
لازم اتخاذ ش��ود، اين جراحي بزرگ با موفقيت انجام 
خواهد شد. مجلس هم براي حذف ارز 4200 دولت را 
پشتيباني و ياري خواهد كرد. نماينده مردم اردبيل در 
مجلس با بيان اينكه مجلس و دولت ناگزير به حذف ارز 
4200 توماني هستند، گفت: مجلس مشكلات مردم 
و دولت را در نظر مي گي��رد و قانون بودجه را تصويب 
مي كند اما پس از تصويب قانون، دولت مسوول اجرا 

است.

روند معيوب انتصاب مديران اقتصادي
يكي از مهم ترين گزاره ها رشد در هر كشوري، مرتبط 
با ساختارهايي است كه آن كشور در روند كلي انتصاب 
مديرانش طي مي كند. كشورهاي توسعه يافته تلاش 
مي كنند ت��ا با كارگيري مديراني كه سلس��له مدارج 
ترقي را به درستي طي كرده اند، زمينه رشد و پيشرفت 
ساختارهاي اقتصادي و مديريتي را فراهم سازند. اين 
روند فضاي رقابتي مطلوبي را در سازمان هاي مختلف 

ايجاد مي كند و اين مفهوم را طرح مي كند كه هر فري 
با تكيه بر توانايي هاي تخصصي و دانش اندوخته شده 
مي تواند، سلسله مراتب رشد در بخش هاي گوناگون 
را طي كند. اما در نقطه مقابل، استفاده از روابط به جا 
ضوابط باعث دلس��ردي نيروهاي فعال در حوزه هاي 
گوناگون مي شود و اش��تياق آنان را براي پيشرفت و 
به روزآوري كاهش مي دهد.مبتني بر اين واقعيت ها 

اس��ت كه معتقدم انتخاب فردي مانند علي عسگري 
كه پيش از اين سابقه حضور در محيط هاي فرهنگي 
را داشته در راس هلدينگي مانند خليج فارس به نفع 
صنعت پتروشيمي نيست و باعث افزايش مشكلات در 
اين بخش مي شود. ضمن اينكه فضاي كلي مديريت 
در صنعت پتروشيمي را به اين نتيجه مي رساند كه براي 
به دست گرفتن سكان هدايت مديريت در بخش هاي 

گوناگون به جاي تكيه بر دانش، تخصص و توانايي هاي 
حرفه اي خود، بايد به دنبال رويكردهاي سياس��ي و 
جناحي باش��ند. اميدوارم اين روند انتصاب ها يك بار 
براي هميشه در كشور پايان پيدا كند و تصميم سازان 
به اين نتيجه برس��ند كه براي پيشرفت كشور بايد از 
رويكردهاي تخصصي و حرفه اي اس��تفاده ش��ود، نه 

موضوعات حاشيه اي و غيرتخصصي.

ادامه از صفحه اول



گروه بانك و بيمه |
آنچه كه دولت در لايحه بودجه سال ۱۴۰۱ به مجلس ارايه 
كرد، تاكيدي بر حذف ارز ۴۲۰۰ توماني در سال آينده است 
ولي هنوز مشخص نيست كه به چه نحوي عمل خواهد كرد.
اما واكنش ه��اي دولت در چند ماه اخير، حذف ارز ۴۲۰۰ 
توماني در همين مدت باقي مانده در سال جاري را بسيار 
محتمل كرده است؛ ميركاظمي - رييس سازمان برنامه 
و بودج��ه در اظهارات خود تاكيد كرده كه با توجه به تمام 
شدن ظرفيت هش��ت ميلياردي ارز ۴۲۰۰ توماني براي 
واردات كالاهاي اساسي در نيمه اول امسال، دولت به ادامه 
پرداخت آن تا پايان سال مجاز نيست و حتي تا انتهاي سال 

بايد آن را تعيين تكليف كند.
اگر قرار باش��د دولت در س��ال جاري ارز ۴۲۰۰ توماني را 
حذف كند، طبق قانون بودجه فقط در شرايطي مي تواند 
اقدام كند كه نرخ ارز را به صورت تدريجي تا نرخ س��امانه 
معاملات الكترونيك افزايش دهد و مجاز به حذف يك باره 
و رس��يدن آن به نرخ بازار نيست. اين در حالي است كه در 
قانون بودجه ۱۴۰۰ نحوه حذف ارز ۴۲۰۰ توماني مشخص 
شده و دولت بايد طبق آن اقدام كند؛ به طوري  كه طبق بند 
۳ تبصره ۱ قانون بودجه، هشت ميليارد دلار براي واردات 
كالاهاي اساسي، دارو و تجهيزات مصرفي پزشكي تعيين 
و تاكيد شده است كه دولت موظف است براساس ارزيابي 
شرايط اقتصادي، اجتماعي و بين المللي كشور نسبت به 
افزايش تدريجي نرخ ارز ترجيحي براي واردات اين اقلام 
اقدام كرده و آن را به نرخ سامانه معاملات الكترونيك )اي 

تي اس( اقدام كند.
در عين حال دستگاه هاي مربوطه از جمله بانك مركزي، 
س��ازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتص��اد و وزارت صمت 
موظف هس��تند تا زماني كه ارز ترجيحي اختصاص پيدا 
مي كند، سياست گذاري و فرآيند تخصيص، توزيع و مصرف 
ارز را ب��ه نحوي اجرا و نظارت كنند ك��ه كالاها و خدمات 
مش��مول به موقع، به اندازه و با قيمت متناسب با نرخ ارز 
ترجيحي به مصرف كننده نهايي برسد. براين اساس گرچه 
در مواضع دولت اينكه ارز ترجيحي را به صورت تدريجي و 
پلكاني افزايش قيمت خواهد داد به وضوح ديده نمي شود 
اما مكلف به رعايت آن در سال جاري است، چرا كه يكي از 
مسائل مهم در رابطه با حذف ارز ۴۲۰۰ تبعات تورمي آن 
است كه در صورت افزايش پلكاني نرخ مي تواند در كاهش 
آثار تورمي موثر باشد. در همين رابطه مسوولان سازمان 
برنامه و بودجه اعلام كرده اند در صورت حذف ارز ترجيحي، 
افزايش قيمت ها طبيعي خواهد بود و حدود هفت درصدي 
تورم كل را افزايش مي دهد. در اين شرايط با توجه به اينكه تا 
پايان ۹ ماهه امسال حدود ۱۱.۱ ميليارد دلار كالاي اساسي 
شامل گندم، جو، ذرت، س��ويا، روغن، دانه هاي روغني و 
بخشي از دارو و تجهيزات پزشكي با ارز ترجيحي وارد شده 
است و سازمان برنامه و بودجه پيش بيني كرده است كه 
در صورت ادامه، اين ميزان تا پايان سال تا ۱۸ ميليارد دلار 
پيش برود، اگر حذف به يك باره صورت بگيرد و نرخ رشد 
كند از ۴۲۰۰ تومان به نرخ س��امانه اي تي اس كه نرخي 
نزديك به بازار است، خواهد رسيد و افزايش حداقل پنج 

برابري در هر دلار خواهد داشت.

    حذف ارز ۴۲۰۰ توماني بايد
 به  صورت ويژه در مجلس بررسي شود

معصومه پاشايي بهرام عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
با اشاره به پيش��نهاد دولت براي حذف ارز ۴۲۰۰توماني 
در بودجه س��ال ۱۴۰۱، گفت: اين موضوع بايد در جريان 
بررسي بودجه سال آينده در مجلس به صورت ويژه مورد 

بحث و بررسي قرار گيرد. نماينده مرند و جلفا در مجلس با 
بيان اينكه دولت اعلام كرده است كه ارز ۴۲۰۰ باعث ايجاد 
رانت و فساد شده است كه بايد جلوي اين موضوع گرفته 
شود، عنوان كرد: نبايد به خاطر عده اي رانت خوار مردم تحت 
فشار باشند، يك موضوع ديگر اين است؛ اگر مي خواهيم ارز 
ترجيحي را حذف كنيم آيا شبكه توزيع مناسبي داريم كه 
بخواهيم مديريت مناسبي داشته باشيم كه كالاها به راحتي 

به دست مردم برسد؟
وي درب��اره دادن كالابرگ به مردم براي جبران حذف ارز 
ترجيحي، گفت: اداره اينگونه اقتصاد مناسب نيست، بايد 

اجازه بدهيم اقتصاد كشور به صورت باز اداره شود.

  آيا مجلس موافق حذف ارز 
ترجيحي است؟

رييس كميس��يون تلفيق بودجه ۱۴۰۱ مجلس تاكيد 
كرد: مجلس تا زماني كه به يك راهكار متقن براي آسيب 
نرسيدن به معيشت مردم با حذف ارز ترجيحي نرسد، در 

اين زمينه گام بر نمي دارد.
حميدرضا حاجي بابايي با اش��اره ب��ه مباحث مطروحه 
پيرامون ح��ذف ارز ۴۲۰۰ توماني ب��راي تامين برخي از 
كالاهاي اساسي در لايحه بودجه سال ۱۴۰۱، بيان كرد: 
ما در حال بررس��ي راهكارهاي گوناگون براي اجراي اين 
موضوع هستيم و هر وقت در كميسيون تلفيق به راهكار 
نهايي رسيديم و جمع بندي نيز صورت گرفت نتيجه را اعلام 
مي كنيم. اولويت اصلي ما اين است كه آسيبي در اين حوزه 

به مردم وارد نشود.
ما تا زماني كه به يك راهكار متقني نرسيم كه با حذف ارز، 
معيشت مردم آسيب نمي بيند، نمي توانيم نسبت به اين 
امر اقدام كنيم. ما دنبال راهكار هستيم و بايد جزييات هر 
راهكار با دقت مورد بررسي قرار گيرد و به استحكام فكري 
و برنامه اي برسيم آنگاه در اين زمينه تصميم گيري كنيم.

س��مت و س��وي مجلس در صورت توافق براي حذف ارز 
ترجيحي براي تامين برخي از كالاهاي اساسي بيشتر به 

سمت ارايه كالا برگ است تا اينكه به مردم يارانه پرداخت 
شود. هنوز جمع بندي صورت نگرفته است، اما مجلس به 

دنبال اين است كه آسيبي به مردم وارد نشود.
حاجي بابايي تاكيد كرد: اگر به اين نتيجه رسيديم كه يارانه 
به مردم داده ش��ود، بحث تجمي��ع يارانه ها نيز بايد مورد 
بررس��ي قرار گيرد و بايد مشخص ش��ود چه دهك هايي 
چگونه مورد حمايت ق��رار مي گيرند و چه ميزان يارانه به 
چه دهك هايي تعلق گيرد، ام��ا در گام اول ما بايد به يك 

راهكار متقن برسيم.

    قيمت حامل هاي انرژي در بودجه ۱۴۰۱ 
تغيير نمي كند 

از سوي ديگر، رييس كميسيون اقتصادي مجلس با اشاره 
به عدم تغيير حامل هاي انرژي در بودجه ۱۴۰۱ اظهار كرد: 
تا امروز افزايش حامل هاي انرژي نه پيشنهاد دولت است 
و نه مجلس نظر داده و اگر دولت هم پيشنهاد دهد مجلس 
قطعا آن را رد مي كند. وي با اشاره به اينكه شرايط سختي در 
بودجه هاي عمراني كشور داريم افزود: كسري تراز بودجه 
حدود ۱۰۰ هزار ميلي��ارد تومان كاهش دادند اما كاهش 

استقراض است و به مفهوم درآمد مازاد نيست.
پورابراهيمي افزود: 6۰ درصد از س��رفصل ش��ركت هاي 
دولتي و بانك هاي ما زيان ده هستند به دولت گفتيم اصلاح 
ساختار را انجام دهيد و شركت هاي زيان ده را تعيين تكليف 
كنيد.رويكرد تمركزگرايي در بودجه ۱۴۰۱ تا حد زيادي 
برطرف شده است و بخشي از اختيارات تصميمات بودجه اي 

به استان ها مي آيد.
وي از تجميع دس��تگاه هاي بودجه گير در 5۰ دس��تگاه 
در لايحه بودج��ه ۱۴۰۱ نام برد و گفت: قبلا ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
دستگاه بودجه مستقيم دريافت مي كردند كه در بودجه 
۱۴۰۱ فقط 5۰ دستگاه بودجه مستقيم مي گيرند و بايد 
پاسخگو باشند.اما مولد سازي دارايي هاي دولت و تغيير و 
تحول در بودجه شركت هاي دولتي اصلا در لايحه بودجه 

نيست كه مورد انتقاد ماست. 

۳۰۰ هزار پروژه در بخش آموزش، بهداشت، راه و غيره در 
كشور نيمه تمام داريم كه هزار و ۳۰۰ هزار ميليارد تومان 
روي آنها پول گذاشته ش��ده و ۲۳۰۰ هزار ميليارد تومان 
نياز دارد تا تمام ش��ود لذا اين پروژه ها بايد هر چه سريع تر 
تعيين تكليف شوند.  وي در خصوص حذف ارز ترجيحي 
در بودجه ۱۴۰۱گفت: وضعيت موجود بايد تعيين تكليف 
ش��ود، مجلس و كارشناسان معتقدند اين وضعيت نبايد 
ادامه يابد چون غير از فساد و توليد رانت و از بين بردن توليد 
در كشور چيزي عايد كش��ور نكرده و مردم عايدي از آن 
نبرده اند.در چهار س��ال گذشته هزار و ۳۰۰ هزار ميليارد 
تومان رانت در اقتصاد ايران به واسطه ارز ترجيحي توزيع 
كرديم كه معادل كل بودجه عمومي امسال كشور است. 
هر اندازه فاصله نرخ بازار ارز و نرخ ارز ترجيحي بيشتر شود، 
سفره مردم كوچك تر مي شود و دلال ها بيشتر سود بردند 

قطعا ادامه اين مسير به صلاح كشور نيست. 
پورابراهيمي گفت: دولت مي گويد مابه التفاوت را در قالب 
يارانه به م��ردم مي دهد اما ما مي گوييم پرداخت يارانه به 
صلاح كشور نيست.  با يارانه مردم احساس مي كنند مسير 
حركت استمراري است در حالي كه ما بايد با ثبات قيمت ها 

و سياست هاي ارزي، قدرت خريد را به مردم باز گردانيم.
وي با اش��اره به اينكه بخش عمده اي از تورم بابت كاهش 
ارزش پول ملي است افزود: افزايش صادرات و تقويت ارزش 
پول ملي، تورم را حذف مي كن��د لذا مبلغي هم كه براي 
پرداخت يارانه به مردم در نظر گرفته اند پاسخگوي ميزان 

تورمي كه با آزادسازي قيمت ها صورت مي گيرد نيست. 
احتمال عدم تصويب سياس��ت ارز ترجيحي با توجه به 
اختلاف نظر دولت و مجلس وجود دارد همواره دغدغه مردم 
را نمايندگان مجلس ب��ه دولت اعلام كرده اند. دولت قبل 
حل مشكلات اقتصادي را در مذاكرات مي ديد و اين مساله 
شدت آثار تحريم را افزايش داد و اين اشتباه بزرگ بود.بايد 
ساختار اقتصادي داخلي را با فرض تحريم ها طراحي كنيم، 
ضمن اينكه بايد پيگيري كنيم كه مذاكرات هم به جايي 

برسد و نبايد كوتاه بياييم.

يادداشترويداد

خبر
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۹ ميليون ايراني بدون هيچ بيمه اي 
منتظر تبعات حذف ارز دولتي دارو

افرادي كه بيمه نيس��تند و وضعيت معيشتي خوبي 
ندارند، تحت فش��ار مضاعف و شديدي قرار خواهند 
گرفت.ارگان هاي��ي مانند بهزيس��تي و كميته امداد 
مي توانند اين افراد فاقد بيمه را شناسايي و معرفي كنند 

و ما آنها را تحت پوشش بيمه قرار دهيم.
دبير شوراي عالي بيمه سلامت با بيان اينكه حدود 6 تا 
۹ ميليون نفر تحت پوشش هيچ يك از بيمه ها نيستند؛ 
گفت: با حذف ارز دولتي داروها و تجهيزات پزش��كي 
بيش از ۱۰۰ هزار ميليارد تومان، بايد به سازمان هاي 

بيمه گر تخصيص داده شود.
دكتر سيد سجاد رضوي در گفت وگو با تسنيم درباره 
تعداد افرادي كه تحت پوش��ش بيمه نيستند؛ گفت: 
درباره تعداد اف��رادي كه تحت پوش��ش هيچ يك از 
بيمه هاي پايه نيس��تند، آمارهاي متفاوتي داريم كه 
رقمي بين 6 تا ۹ ميليون نفر مطرح است.بخشي از اين 
افراد كساني هستند كه خودشان را بيمه نمي كنند اما 
جزو اقشار ضعيف جامعه نيستند و هزينه هاي درمان 
خ��ود را به ص��ورت آزاد مي پردازند. برخ��ي افراد نيز 
آگاهي ندارند كه مي توانند با ارزيابي وسع، بيمه شوند.

با همكاري س��ازمان هاي حمايتي پيگير هستيم كه 
بتوانيم افراد را از حقوق خود آگاه كنيم تا بتوانند پس 
از آزمون وسع، تحت پوشش بيمه قرار بگيرند تا عدالت 

اجتماعي برقرار شود.
دبير شوراي عالي بيمه سلامت درباره موضوع حذف 
ارز دولتي داروها تصريح كرد: تخصيص ارز دولتي به 
داروها مشكلات اقتصادي مختلفي ايجاد كرده است 
و بايد مابه التف��اوت ارز دولتي و نيمايي به درس��تي 
محاس��به و به س��ازمان هاي بيمه گر تخصيص داده 
ش��ود تا بتوانيم ارز دولتي داروه��ا را حذف كنيم؛ در 
سازمان هاي مختلف بر س��ر اينكه ميزان تخصيص 
ارز دولتي به داروها دقيقا چقدر اس��ت اختلاف نظر 
وجود دارد.اگر مابه التفاوت به درس��تي محاسبه و به 
سازمان هاي بيمه پرداخت شود افزايشي در پرداخت از 
جيب بيمه شدگان نخواهيم داشت اما افرادي كه بيمه 
نيستند و وضعيت معيشتي خوبي ندارند، تحت فشار 
مضاعف و ش��ديدي قرار خواهند گرفت.ارگان هايي 
مانند بهزيستي و كميته امداد مي توانند اين افراد فاقد 
بيمه را شناسايي و معرفي كنند و ما آنها را تحت پوشش 

بيمه قرار دهيم.
دبير شوراي عالي بيمه سلامت در پاسخ به اين سوال 
كه »مي��زان بودجه مورد نياز ب��راي حذف ارز دولتي 
داروها و تخصيص مابه التفاوت آن به سازمان هاي بيمه 
چقدر است؟« تصريح كرد: در اين زمينه نيز اختلاف 
نظر وجود دارد اما از نظر ما در بيمه، با حذف ارز دولتي 
داروها و تجهيزات پزشكي بيش از ۱۰۰ هزار ميليارد 
تومان، بايد به سازمان هاي بيمه گر تخصيص داده شود.

  تبعات حذف ارز دولتي دارو
طبق تحليل ه��ا و نظرات كارشناس��ان، ح��ذف ارز 
۴۲۰۰توماني دارو با وجود منابعي كه براي جبران آن 
در اختيار بيمه ها قرار مي گيرد، مي تواند تبعاتي هم 
داشته باش��د. در روزهاي اخير شاهد حواشي عجيب 
و غري��ب در لايحه بودج��ه ۱۴۰۱ بوده اي��م، در روز 
بررسي كليات لايحه بودجه در صحن علني مجلس 
شوراي اسلامي نيز قسمت مهمي از نكات موافقان و 
مخالفان كليات به بحث حذف ارز حمايتي يا ارز واردات 
كالاهاي حياتي كش��ور معطوف شد، در حالي كه در 
روزهاي بررس��ي بودجه در كميسيون تلفيق شاهد 
اطلاعات ضد و نقيض درباره حذف يا ادامه تخصيص 
ارز ۴۲۰۰ اقلامي مثل دارو بوديم، حالا مشخص شده 
است كه دولت تصميم گرفته است به  صورت كامل ارز 

۴۲۰۰توماني را حذف كند.
حذف ارز ترجيحي دارو موافقان و مخالفان زيادي را 
داشت، به هرحال دارو يك كالاي بسيار مهم و حساس 
است و تصميم گيري در مورد آن بايد با دقت و جامع 
باش��د. موافقان اي��ن طرح معتقدند كه ب��ا حذف ارز 
۴۲۰۰توماني و پرداخت يارانه به بيمه ها قيمت دارو در 
سال ۱۴۰۱ تفاوتي با قيمتهاي سال ۱۴۰۰ نمي كند.

در همين راستا جعفر قادري عضو كميسيون تلفيق 
لايحه بودجه ۱۴۰۱ در خصوص حذف ارز ترجيحي 
دارو در بودجه سال آتي گفت: اگر ارز ترجيحي را كه 
تاكنون به دارو اختصاص داده مي شد در بودجه سال 
بعد حذف كنيم حدود ۹۰ تا ۱۰۰ هزار ميليارد تومان 
منابع آزاد مي شود كه از اين مقدار، چيزي حدود ۴۰ 
تا 5۰ هزار ميلي��ارد تومان آن به وزارت بهداش��ت و 
براي بيمه ها در نظر گرفته شده است، كه البته وزارت 
بهداشت گفته است كه اين مقدار پاسخگو نيست و اين 
عدد بايد به حدود 6۰ هزار ميليارد تومان برسد.البته 
براي حذف ارز ۴۲۰۰ براي دارو نكاتي مطرح است از 
جمله بحث بيمه اتباع خارجي كه در كشور هستند 
يا تحت پوشش نبودن بعضي داروها توسط بيمه ها و 
مواردي از اين قبيل كه بايد مورد بررسي قرار گيرند و 

تمهيدات لازم انجام شود.
كالاهايي كه پيش بيني شده است يارانه آنها به مردم 
داده ش��ود شامل نان و دارو نيس��تند، بلكه بخشي از 
مبالغ كالاهاي روغن و نهاده هاي دامي به صورت يارانه 
نقدي پرداخت مي شود، علت اين امر هم اين است كه 
قيمت دارو براي م��ردم فرقي نمي كند و ما به تفاوت 
قيمت ب��ا ارز ترجيحي و بدون ترجيح��ي و افزايش 
قيمت دارو به بيمه ها پرداخت مي شود و قيمت براي 
متقاضي دارو تفاوتي نمي كند. يحيي ابراهيمي يكي 
از اعضاي كميسيون بهداش��ت مجلس در خصوص 
حذف ارز ۴۲۰۰ توماني دارو گفت: قيمت دارو نبايد 
به شكل گسترده افزايش پيدا كند. وي ادامه داد: نظر 
اكثر افراد كميسيون بهداشت اين نيست كه ارز ۴۲۰۰ 
توماني دارو كاملًا برداشته شود، به عنوان مثال تهيه 
داروي استامينوفن و آسپرين با ارز آزاد خيلي فشار به 
مردم نمي آورد، ولي داروي شيمي درماني، دارو هاي 
بيمارستاني و آنتي بيوتيك ها و دارو هايي كه به شكل 
گس��ترده استفاده مي ش��ود اگر آزاد شوند مشكلات 

زيادي براي مردم ايجاد مي كند.

استرداد مازاد سود تسهيلات، گام 
مهم در حمايت از بخش توليد است

دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي با استقبال از طرح 
اس��ترداد مازاد سود تس��هيلات بانكي بيش از مصوبه 
ش��وراي پول و اعتبار، گفت: اين ط��رح گام مهمي در 
حمايت از بخش توليد است و موجب گردش اقتصادي 
مي شود. استرداد مازاد نرخ سود تسهيلات بانكي بيش 
از مصوبه شوراي پول و اعتبار به مشتريان با هدف عدالت 
و كمك به فعالان اقتصادي و توليدكنندگان از هفتم 
دي ماه امسال و با دستور وزير امور اقتصادي و دارايي در 

بانك هاي دولتي اجرا شد.
همانطور كه گفته ش��د هدف از اين ط��رح حمايت از 
توليدكنندگان اس��ت، اين دستور از آن جهت اهميت 
دارد كه بررسي ها نشان مي دهد ۸۰ درصد مشكلات 
توليدكنندگان و فعالان اقتص��ادي و توقف طرح هاي 
اقتصادي به دليل سودهاي كلان وامي است كه بنگاه ها 

اخذ كرده اند.
در همين زمينه، »عباس هاش��مي« دبيركل انجمن 
صنايع لوازم خانگي ايران اظهار داشت: به طور معمول 
نرخ س��ود تس��هيلات در بانك هاي دولتي بر اس��اس 
مصوبه ش��وراي پول و اعتبار است و بيشتر شاهد نرخ 
سود تس��هيلات غيرمتعارف در بانك هاي خصوصي 
هستيم.بانك مركزي با نظارت هاي مستمر مي تواند 
مانع از پرداخت تس��هيلات با نرخ هاي غيرمتعارف به 
بخش صنعت شود و از اين طريق كمك بزرگي به فعالان 
در اين عرصه خواهد ش��د. اين مق��ام صنفي گفت: در 
شرايطي كه نرخ سود تسهيلات بيش از مصوبه شوراي 
پول و اعتبار نباشد، ش��اهد گردش اقتصادي و به تبع 
آن فعاليت واحدهاي توليدي خواهيم بود و س��رمايه 
در گ��ردش طرح هاي توليدي رون��ق خواهد يافت.در 
شرايطي كه كشور با نرخ تورم بالاي ۴۰ درصد مواجه 
است تسهيلات با نرخ سود ۱۸ درصد نيز به ظاهر مقرون 
به صرفه اس��ت و در اين شرايط بانك ها انقباضي عمل 
مي كنند و مشتريان با توجه به اين شرايط تن به دريافت 
تسهيلاتي از اين دست مي دهند.البته بايد توجه داشته 
باشيم كه اين موقعيت براي اقتصاد كشور مناسب نيست 
و امكان رقابت در بازارهاي صادراتي را از توليدكنندگان 
سلب مي كند. دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي ايران 
تاكيد كرد: اگر به دنبال رشد صادرات غيرنفتي هستيم 
بايد از توليدكننده حمايت كنيم و بهترين راهكار در اين 

شرايط اتخاذ تصميماتي از اين دست است.

شرط قانون براي حذف ارز ۴۲۰۰ - مجلس به دنبال آسيب نرسيدن به معيشت مردم با حذف ارز ترجيحي

نرخ دلار در صرافي هاي بانكي كاهشي شد

روند با ثبات نرخ دلار و طلا ادامه دارد

نبايد به خاطرمقابله باعده اي رانت خوار مردم تحت فشار  باشند

دست همه دانشجويان به ارز نمي رسد

گروه بانك و بيمه |محسن شمشيري |
نرخ دلار در بازار آزاد روز ش��نبه، ۲5 دي ماه ۱۴۰۰ به 
نرخ ۲76۴۰ تومان رس��يد. درهم ني��ز 76۲۰ تومان 
معامله ش��د و با اعلام هر اونس طلا به قيمت ۱۸۱۹ 
دلار، قيمت س��كه طلا ب��ه نرخ ۱۲ ميلي��ون و ۱۳۰ 
هزار تومان رسيد. فعالان بازار ارز مي گويند به دنبال 
بازگشت نماينده ايران به تهران به مدت دو روز، بازار 
و ناظران سياسي و اقتصادي منتظر بازگشت نماينده 
ايران به وين و ادامه مذاكرات هستند و به نظر مي رسد 
كه در هفته جاري، اخبار خوبي از مذاكرات منتش��ر 
خواهد ش��د كه مي تواند روي جو ب��ازار ارز و طلا اثر 

مثبت داشته باشد. 
ن��رخ دلار در صرافي هاي بانكي با ۳۰۳ تومان كاهش 
قيمت نسبت به چهارشنبه هفته گذشته )۲۲ دي ماه(، 
با نرخ ۲6 هزار و ۴۱۴ تومان معامله شد.قيمت فروش 
يورو با افت قيمت نسبت به روز چهارشنبه برابر با ۲۹ 
هزار و 5۹۰ تومان بود. قيمت خريد هر دلار ۲5 هزار 
و ۸۹۱ تومان و نرخ خريد هر يورو نيز ۲۹ هزار تومان 

اعلام شد.
علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متش��كل ارزي 
۲5 ه��زار و ۸۹۹ توم��ان و نرخ ف��روش آن ۲6 هزار و 
۱۳۴ تومان بود.اين در حالي است كه نرخ خريد يورو 
در اين بازار ۲۹ هزار و 55۸ تومان و نرخ فروش آن نيز 
۲۹ هزار و ۸۲6 تومان اعلام شد.همچنين در سامانه 
نيما در معاملات، حواله يورو به قيمت ۲۸ هزار و ۲۳۲ 
تومان فروخته و حواله دلار ب��ه بهاي ۲۴ هزار و 7۳۸ 

تومان معامله شد.
قيمت دلار از خردادماه وارد كانال ۲6 هزار تومان شد 
و پس از آن در محدوده قيم��ت ۲6 تا ۲7 هزار تومان 
نوسان و افت و خيز در اين نرخ ادامه داشت. نرخ دلار از 

اواخر آذرماه و به طور مشخص از ۲۴ آذرماه در كانال ۲7 
هزار تومان ثابت مانده بود و از چهارشنبه گذشته پس 
از 6 ماه دلار وارد كانال ۲6 هزار تومان شد و از ابتداي 

هفته گذشته در اين كانال نيز كاهش قيمت داشت.

  كاهش قيمت سكه در بازار تهران
قيمت سكه )ش��نبه، ۲5 دي ماه( در بازار تهران با 7۲ 
هزار تومان كاهش نسبت به چهارشنبه هفته گذشته 
به ۱۲ ميلي��ون و ۱5۴ هزار تومان و س��كه تمام بهار 
آزادي طرح قديم با قيمت ۱۱ ميلي��ون و 7۹7 هزار 

تومان معامله شد.
همچنين نيم سكه بهار آزادي 6 ميليون و 65۰ هزار 
تومان، ربع سكه سه ميليون و 7۳۰ هزار تومان و سكه 
يك گرمي ۲ ميليون و ۲۴۸ هزار تومان قيمت خورد.

علاوه بر اين، در بازار طلا ني��ز نرخ هر گرم طلاي ۱۸ 
عيار به يك ميليون و ۱۹۸ هزار تومان رسيد و قيمت 
هر مثقال طلا نيز پنج  ميليون و ۱۸۹ هزار تومان شد.

همچنين قيمت اونس جهاني طلا با ثبات قيمت نسبت 
به روز چهارشنبه هفته گذشته با نرخ يك هزار و ۸۱۸ 
دلار معامله شد.مهم ترين عوامل موثر در رشد قيمت 
طلا و سكه، بالا رفتن نرخ دلار و اونس جهاني است. نرخ 
دلار در صرافي هاي بانكي از چهارشنبه دو هفته پيش 
پس از مدت ها تثبيت قيمت در كانال ۲7 هزار تومان، 
به كانال ۲6 هزار تومان بازگشت و اين كاهش قيمت ها 
موجب افت قيمت سكه در روزهاي گذشته شده است.

    دست همه دانشجويان به ارز نمي رسد
گزارش ها حاك��ي از ناكامي برخي دانش��جويان در 
دسترسي به س��هميه ارزي شان است كه فعالان بازار 
ارز دليل آن را ندادن تاييديه از س��وي وزارت علوم به 

دانشجويان آزاد مي دانند. يكي از سرفصل هاي فروش 
ارز در صرافي هاي مجاز بانك مرك��زي فروش ارز به 
دانشجويان و دانش آموزان است كه پيش از اين، اين 
افراد با داشتن مداركي همچون صورت حساب دانشگاه 
و مدرس��ه مربوطه در خارج از كش��ور و تصوير كارت 
دانش��جويي يا مدرك دانش آموزي مي توانستند ارز 
مورد نياز خود را دريافت كنند. اما طبق اعلام فعالان 
رسمي بازار ارز و بخشنامه جديد بانك مركزي، شرط 
اصلي دريافت ارز دانشجويي منوط به تاييديه وزارت 
علوم است. در اين زمينه، گزارش هاي ميداني و اعلام 
برخي از دانشجويان حاكي از آن است كه نمي توانند 

ارز دانشجويي دريافت كنند.
پيگيري ها در اين زمينه از فعالان رسمي بازار ارز بيانگر 
اين است كه تخصيص ارز به دانشجويان در صرافي ها 
منوط به تاييديه وزارت علوم اس��ت اما اين وزارتخانه 
فقط به دانش��جويان خود اين تاييدي��ه را مي دهد و 
دانش��جوياني به غير از دانشجويان وزارت علوم اعم از 
دانش��جويان آزاد از دريافت اين تاييديه و ارز محروم 

مي شوند.
همچنين، طبق گفته برخي از صراف ها، در صرافي ها 
به دانشجويان آزاد ارز داده نمي شود، درحالي كه هر 
دانشجويي بايد بتواند با ارايه مدارك خود كه دانشجو 
بودن وي را ثابت كند، سهميه ارزي خود را نيز دريافت 

كند اما اين اتفاق عملا رخ نمي دهد.
براساس اين گزارش، سهميه ارزي دانشجويان طبق 
جديدترين بخشنامه بانك مركزي معادل ۲5 هزار 
يورو اس��ت كه مدارك مورد نياز ب��راي دريافت اين 
س��هميه نيز اصل تاييديه وزارت علوم، تحقيقات و 
فناوري ي��ا اصل تاييديه وزارت بهداش��ت، درمان و 

آموزش پزشكي با درج ميزان ارز اعلام شده است.

    بازي تسلا با رمزارزها
پس از اينكه شركت خودروسازي تسلا دوج كوين را 
به عنوان ارز ديجيتال براي خريد كالا در وب سايت 
سازنده خودروهاي الكتريكي پذيرفت، ارزش اين 
رمزارز افزايش يافت و طبق گزارش كوين دس��ك 
طي ۲۴ س��اعت گذش��ته ۱5.6 درصد صعود كرد 
و به ۰.۱۸۹۰ دلار رس��يده اس��ت. به گزارش ياهو 
فايننس، ايلان ماسك، مديرعامل تسلا در توييتي 
گف��ت: »كالاهاي تس��لا با دوج كوي��ن قابل خريد 
هستند.«اين ش��ركت اكنون برخي از كالاها )البته 
نه وسايل نقليه( ازجمله سگگ كمربند گيگا تگزاس 
را با ارز ديجيتال قيمت گذاري مي كند. پس از اينكه 
دوج كوين به عن��وان يك گزين��ه پرداخت در وب 
سايت تس��لا ارايه شد قيمت آن ۱۱ درصد افزايش 
ياف��ت.دوج كوين در حال حاضر يازدهمين س��كه 
ارزهاي ديجيتال ب��ا ارزش بازار ۲5.۲ ميليارد دلار 
است اما ركود در بازار گسترده تر ارزهاي ديجيتال 
در روزهاي اخير، قيمت دوج كوين را به پايين ترين 
سطح خود از آوريل ۲۰۲۱ رساند و اين رقم نسبت 
ب��ه بالاترين ركورد خود در ماه مه س��ال گذش��ته 
7۴ درصد كاهش يافته اس��ت. تسلا سال گذشته، 
براي مدت كوتاهي پرداخت ب��ا بيت كوين را براي 
محصولات خود ازجمله خودروهايش پذيرفت اما 
ماس��ك در ماه مه ۲۰۲۱ اعلام كرد: تسلا پذيرش 
اين ارز ديجيتال را به دليل نگراني در مورد مشكلات 
زيس��ت محيطي متوقف خواهد ك��رد البته نگفته 
است كه نگران مسائل زيس��ت محيطي مربوط به 

دوج كوين نيز هست يا خير.
تحليلگران عنوان كردند: استخراج اين ارز ديجيتال نيز 

هزينه قابل توجهي براي محيط زيست دارد.

جزييات حذف ارز ۴۲۰۰
به بررسي بيشتري نياز دارد

 اص��ل ح��ذف ارز ۴۲۰۰، 
تصميم درستي است و كمتر 
كسي هست كه آثار مخرب 
دو نرخي بودن ارز در كشور 
را نداند و موافق حذف شدن 
آن نباشد اما بحث بيشتر بر 
سر نحوه و زمان اجراي اين 
طرح اس��ت. در واقع شايد 
دولت و مجلس بر سر اصل اجراي اين طرح توافق داشته 
باشند اما نحوه، زمان و جزييات اجراي آن بسيار بحث 
برانگيزتر از آن است كه درباره آن اجماع وجود داشته 
باشد و قطعا نيازمند بررسي بيشتر است. از سال ۱۳۹7 
سياست تخصيص ارز ترجيحي به كالاهاي ضروري 
و مواد اوليه اتخاذ ش��ده است كه با يك بررسي ساده و 
مقايسه افزايش قيمت كالاهايي كه اين ارز را دريافت 
كرده اند با س��اير كالاها مي توان فهميد اين سياست 
چندان موفق نبوده و كارآمدي كافي براي جلوگيري از 
افزايش قيمت ها را نداشته است. اما اين مساله به اين 
معني نيست كه با حذف يك باره اين سياست، اتفاقي 
در قيمت ها نمي افتد. قطعا ح��ذف ارز ۴۲۰۰ توماني 
در ميان مدت و بلندمدت منجر به آثار بس��يار مثبتي 
خواهد شد كه مهم ترين اثر آن ايجاد شفافيت، كاهش 
مداخله غير ضروري دولت در بازار و اصلاح ناكارآمدي ها 
و عوارض تخصيص اي��ن ارز بر زنجيره هاي اقتصادي 
كشور است اما بايد توجه داشت كه عدم اجراي هوشمند 
چنين سياستي مي تواند منجر به فش��ار زياد و شايد 
غيرقابل تحمل براي اقشاري از مردم شود. همچنين 
ممكن است تورم رواني ناش��ي از حذف ارز ترجيحي 
بخش زيادي از توليدكنندگان را با مش��كل جدي در 
تامين مواد اوليه مواجه كن��د كه در اين صورت ضربه 
جبران ناپذيري بر بسياري از كسب و كارهاي كوچك 
و متوسط وارد مي شود و در نتيجه اشتغال هزاران نفر 
نيز به خطر مي افتد. افزايش يارانه نقدي لزوما نمي تواند 
تصميم موثري براي مقابله با آثار تورمي ناش��ي از اين 
طرح باش��د و بايد بسته كاملي كه شامل زمان بندي و 
فازبندي مناسب است، براي اين كار آماده شود. معمولا 
انجام جراحي با درد و عوارضي همراه است و چالش هايي 
كه ب��راي حذف ارز ترجيحي مطرح مي ش��وند از اين 
جنس هستند و تك نرخي كردن ارز مانند يك جراحي 
ضروري اقتصادي اس��ت كه نياز به مقدمه ها و پيش 
نياز هايي دارد. از جمله اين پيش نياز ها ايجاد ثبات نسبي 
در اقتصاد كشور و همچنين توجيه كامل مردم نسبت به 
ضرورت اجراي آن است. ديديم كه دولت دوازدهم، در 
آبان ماه سال ۱۳۹۸ با سوءمديريت و اجراي ناكارآمد 
يك تصميم درست )افزايش قيمت بنزين( هزينه هاي 
سنگين اجتماعي و امنيتي به كشور تحميل كرد كه 
در صورت اجراي بهتر اين تصميم، مي شد از بروز اين 
هزينه ها جلوگيري كرد. بدين ترتيب لازم است قبل از 
اجراي تصميماتي كه در درستي آن شكي نداريم، تمام 
جوانب اجرايي كار سنجيده شود. حذف مديريت شده 
ارز ۴۲۰۰ توماني قطعا در مدت كوتاهي مي تواند آثار 
بسيار مثبتي بر اقتصاد كشور داشته باشد و به مرور حتي 
منجر به كاهش تورم و بهبود شرايط زندگي مردم شود. 
اما حذف كنترل نشده آن با ايجاد تورم انتظاري مي تواند 
اين عمل جراحي مهم اقتصادي را با شكست مواجه كند.

علي صالح نيا



گروه بازارسرمايه|
موضوع واگذاري س��هام استقلال و پرسپوليس از دو دهه 
پيش تاكنون به نتيجه نرس��يده؛ هر سال ميزان زيان ها، 
بدهي ها و پيچيدگي هاي مالي اين دو باش��گاه بيشتر و 
واگذاري آنها سخت تر مي ش��ود. در حال حاضر دو طرح 
جديد براي گشودن گره واگذاري سهام سرخابي ها روي 
ميز آمده؛ وزير كار مي گويد؛ س��هام اين شركت ها بايد در 
قالب تعاوني ها واگذار شود، سازمان خصوصي نيز بر طبل 
پيمان مديريتي مي كوبد. در اين بين فرابورس اعلام كرده 
با توجه به وضعيت مالي اين دو باشگاه امكان  پذيرش آنها 
در بازارهاي اصلي فرابورس وجود ندارد. در چنين شرايطي 
به نظر مي رسد واگذاري سهام سرخابي ها بار ديگر به سر خط 
بازگشته است. شايد اگر 10سال پيش سهام اين دو باشگاه 
به بخش خصوصي واقعي واگذار شده بود اين دو باشگاه در 
شرايط فعلي، وضعيت مالي بهتري داشتند، اما 2دهه است 
كه به دليل انجام نشدن مطالعات دقيق و ارايه طرح هاي 
غيركارشناسي، خصوصي س��ازي  در فوتبال به بن بست 
رسيده و به نظر مي رسد اين روند همچنان ادامه دارد زيرا 
طبق آخرين خبرها فرابورس ايران اعلام كرده است اين دو 
باشگاه به دليل شرايط مالي شان امكان پذيرفته شدن در 

بازارهاي اصلي فرابورس را ندارند.

    واگذاري به بخش خصوصي
در شرايطي كه وزير كار از واگذاري سهام سرخابي ها به شيوه 
تعاوني ها خبر داده، به نظر مي رسد سازمان خصوصي سازي  
هنوز به جمع بندي نهايي براي تعيين روش واگذاري سهام 
اين دو باشگاه نرسيده است؛ با اين حال آن طور كه از خبر ها 
بر مي آيد اين سازمان در تلاش است سهام اين دو باشگاه را 
به روش پيمان مديريتي واگذار كند كه شيوه مرسومي در 
جهان فوتبال نيست و به عقيده كارشناسان نمي تواند كمكي 
به حل مشكلات اين باشگاه ها كند. قربان زاده رييس كل 
سازمان خصوصي سازي  گفته است: درخصوص مديريت 
اين دو باشگاه، مفصل با نمايندگان و پيشكسوتان 2باشگاه 
گفت وگ��و كرده ايم و مدل هاي مختلف��ي ازجمله پيمان 
مديريت مورد بررس��ي قرار گرفته است. حسين قربانزاده 
تأكيد كرد: روش واگذاري اين دو باشگاه در آن بخشي كه 
وارد بورس مي ش��ود به صورت عرضه اوليه و خرد به مردم 
است. سخنان رييس سازمان خصوصي سازي  نشان مي دهد 
اين سازمان هنوز الگوي درستي براي واگذاري سهام اين دو 
باشگاه در اختيار ندارد؛ ضمن اينكه به نظر مي رسد هنوز 
فكري به حال بدهي ها و زيان هاي اين دو باشگاه به شكل 
جدي نشده است و سازمان خصوصي سازي  صرفا در تلاش 
است از طريق افزايش سرمايه به شيوه صرف سهام، منابع 
مالي جديدي به اين دو باشگاه تزريق كند. او البته تأكيد كرده 
است: مذاكراتي براي حق پخش تلويزيوني هم در جريان 
است كه به نظر نمي رسد چندان موفقيت آميز باشد. براي 
انتفاع اين دو باش��گاه مدل افزايش سرمايه از محل صرف 
سهام را پيشنهاد داده ايم تا پولي كه از مرحله اوليه عرضه به 
دست مي آيد، مستقيم به خود باشگاه برود نه خزانه و از اين 
جهت هر دو باشگاه، جان تازه اي بگيرند. قربان زاده همچنين 
با اشاره به ميزان بدهي 2باشگاه گفت: زيان انباشته باشگاه 
پرسپوليس بالاي 200ميليارد تومان است و با احتساب ساير 
بدهي ها ازجمله ماليات به 500ميليارد تومان مي رسد. اما 
ارزش كل باشگاه پرسپوليس 1800ميليارد تومان ارزيابي 
شده كه 1000ميليارد تومان آن ارزش برند اين باشگاه است.

    زمان دقيق عرضه مشخص نيست
حجت اس��ماعيل زاده، معاون پذيرش فراب��ورس ايران 
درخصوص روند پذيرش باشگاه هاي استقلال و پرسپوليس 
در فرابورس مي گويد: نمي توان زمان دقيقي را براي ورود 
سرخابي ها به بورس اعلام كرد؛ زيرا اين دو باشگاه سهامي 

عام هم نيستند. مدت هاس��ت بحث ورود 2تيم ورزشي 
استقلال و پرسپوليس به بازار سرمايه وجود دارد و در ابتدا 
بحث پذيرش اين شركت ها در بازار اصلي مطرح بود، اما با 
توجه به مختصات مالي غيراستاندارد اين دو تيم ورزشي، 
آنها امكان حضور در ب��ازار اصلي را ندارند.  به گفته معاون 
پذيرش فرابورس ايران، پس از جمع بندي ها قرار شد اين 
شركت ها پس از درج، ابتدا وارد بازار پايه شوند.اكنون نيز 
2تيم استقلال و پرسپوليس فرآيند سهامي عام شدن را در 
سازمان بورس طي مي كنند و درصورتي كه اين فرآيند با 
سرعت طي شود و به سهامي عام تبديل شوند، در كميته 

درج فرابورس مورد بررسي قرار خواهند گرفت.

    عرضه به روش تعاوني
در ش��رايطي كه هنوز مراجع ذيربط ب��راي تعيين روش 
واگذاري س��هام س��رخابي ها به نتيجه مشخصي دست 
نيافته اند، به نظر مي رسد سازمان خصوصي سازي  در تلاش 
است سهام اين دو باشگاه را به روش پيمان مديريتي واگذار 
كند.  حجت الله عبدالملكي، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
با انتشار توييتي در حساب كاربري خود نوشت: تنها راه حل 
بحران سرخابي ها، واگذاري مديريت آنها به خود مردم است. 
او با بيان اينكه حذف 2باشگاه بزرگ و محبوب پرسپوليس 
و اس��تقلال از ليگ قهرمانان آسيا محصول مديريت غلط 
گذش��ته اس��ت و كام همه را تلخ كرده، افزود: ماه گذشته 
در نامه اي به رييس جمهوري پيش��نهاد دادم تا مديريت 
اين دو تيم در قالب تعاوني به مردم واگذار ش��ود؛ اين نوع 
باشگاه داري در 2تيم بارسلونا و رئال مادريد تجربه شده و يك 
قاعده پذيرفته شده جهاني است. به گفته او اين نامه را دفتر 
رييس جمهور به وزيران ورزش و اقتصاد ارجاع داده است.

واگذاري دو باشگاه پرسپوليس و استقلال با توجه به پيشنهاد 
وزير كار در قالب تعاوني س��هامي عام و واگذاري مديريت 
آنها به مردم مي تواند الگوي مناسبي باشد تا هم هواداران و 
طرفداران اين دو مجموعه بزرگ در آن سرمايه گذاري كنند 

و هم مديريت آنها با آسيب و لطمه كمتري همراه باشد.

    عزم جدي براي عرضه سرخابي ها
آنطور كه فولادگر، رييس پيشين كميسيون پيگيري و 
نظارت بر اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي 

گفته است: راهكارهاي مختلفي در مسير واگذاري دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس از جمله بورس و فرابورس مطرح شد 
كه مورد موافقت قرار نگرفت و اين موضوع به تعويق افتاد و 
در نهايت اين تعلل ها به حذف دو تيم از رقابت هاي آسيايي 
منجر شد. اواخر سال 1۳۹۷، معاون امور تعاون وزارت 
كار دولت دوازدهم  تحقق واگذاري سرخابي ها در سال 
1۳۹8 را مستلزم اجراي پيش شرط هايي دانسته و گفته 
بود: اگر عزم جدي براي واگذاري دو باش��گاه استقلال 
و پرسپوليس وجود داشته باش��د هواداران هم بايد در 
مديريت و فرآيند واگذاري سرخابي ها سهيم باشند. وي 
درباره واگذاري دو باشگاه استقلال و پرسپوليس با الگوي 
تعاوني گفته بود: موضوع واگذاري ها به شكل كلان براي 
نظام و دولت بحث مهمي است كه بايد به درستي صورت 
گيرد. واگذاري سرخابي ها يك عمل اقتصادي است و آثار 
اجتماعي خواهد داشت به همين دليل دنبال كردن اين 
طرح ظرافت خاصي دارد. كبيري آن زمان نحوه اجرايي 
شدن اين طرح را حايز اهميت دانسته و تاكيد كرده بود 
كه زمان دقيق واگذاري را بايد وزارت ورزش و سازمان 
خصوصي سازي اعلام كنند اما تصميم واگذاري هر زمان 
كه قطعي شود، وزارت كار مقدمات لازم براي مشاركت 

مردم و هواداران را فراهم خواهد كرد.

    الگوي رئال مادريد و بارسلونا
الگويي كه وزارت تعاون براي واگذاري س��رخابي ها آماده 
كرده مشابه الگوي باشگاه رئال مادريد و بارسلونا است كه 
بر اساس آن مطابق قانون براي همه شخصيت هاي حقيقي 
و حقوقي درصدي در نظر گرفته مي ش��ود و يك شخص 
يا مجموعه نمي تواند سهام غالب را داشته باشد؛ در واقع 
بلوك هاي مديريتي سهامي ديده شده كه مي تواند براي 
افزايش بهره وري مديريت آن مجموعه اس��تفاده شود و 
از آن ظرفيت مردم و هواداران هم مي توانند مش��اركت و 
سهامداري كنند. خرداد سال 1۳۹8، نايب رييس وقت اتاق 
تعاون ايران درباره واگذاري باشگاه استقلال و پرسپوليس و 
خصوصي سازي اين دو تيم، گفته بود: اين دو تيم طرفداران 
و هواداران زيادي دارند كه معتقديم بايد در قالب تشكيل 
تعاوني سهامي عام اين واگذاري صورت گيرد و سهام دو 
باش��گاه به كل مردم و هواداران برسد. به عقيده او، قانون 

سياست هاي اصل ۴۴ بايد رعايت شود و طبق تأكيد مقام 
معظم رهبري در خصوص اجراي سياست هاي اصل ۴۴ اين 
اتفاق لازم الاجرا است و هر دو باشگاه بايد حتما واگذار شوند 
و شركت هاي خصوصي هم مي توانند سهامدار آن شوند و 
برگه سهام داشته باشند. اما آن زمان هم عليرغم تاكيد و 
اصرار وزير وقت ورزش مبني بر انجام هرچه سريع تر پروسه 
واگذاري س��رخابي ها، به دليل صورت هاي مالي، بدهي 
سنگين مالياتي و عدم شفاف سازي ترازهاي مالي، امكان 

خصوصي سازي اين دو باشگاه فراهم نشد.

   مدل تعاوني كاربردي است؟
مهدي مس��كني معاون امور تعاون وزارت تع��اون، كار و 
رفاه اجتماعي، با بيان اينكه مديريت دو باشگاه استقلال 
و پرس��پوليس نبايد دولتي باش��د، درباره مدل واگذاري 
سرخابي ها به ش��كل تعاوني مي گويد: مطابق اصول ۴۳ 
و ۴۴ قانون اساس��ي، بخش عمده اي از امور و مالكيت ها 
بايد در بس��تر فعاليت هاي مردمي و تعاوني واگذار شود و 
لذا در اين زمينه هيچ راهي نداريم ج��ز اينكه هواداران و 
پيشكس��وتان و حاميان را در قالب تعاوني تعريف كنيم و 
آنها اركان اداري و مديريتي اين باشگاه ها شوند. وي از دو 
بستر تعاوني هاي فراگير ملي و تعاوني هاي سهامي عام براي 
خصوصي سازي دو باشگاه استقلال و پرسپوليس نام برده 
و مي گويد: اعتقاد ما اين است كه بيشتر تعاوني فراگير ملي 
در اين زمينه موفق خواهند بود كه سهام و حق عضويت 
آنها قابل خريد و فروش و جابه جايي شود و بسترهاي آن 
فراهم است. مسكني، به دليل آنكه در مدل سهامي عام هر 
چه وارد بورس شود ممكن است درگير سفته بازي شود 
مدل تعاوني فراگير ملي را توصيه مي كند. كارشناس��ان 
امر تاكيد دارند هرگونه واگذاري در اين خصوص نيازمند 
داشتن اهليت مديريتي و مالي خريداران حقيقي و حقوقي 
و شفافيت در ترازها و صورتهاي مالي دو باشگاه است تا علاوه 
بر اجراي قانون و تحقق خصوصي سازي، بستر پاسخگويي 
باشگاه ها و شفاف سازي بيش��تر به وجودآيد. واگذاري دو 
باشگاه پرسپوليس و استقلال با توجه به پيشنهاد وزير كار 
در قالب تعاوني سهامي عام مي تواند الگوي مناسبي باشد 
تا طرفداران اين دو مجموعه بزرگ در آن سرمايه گذاري 
كنند و مديريت آنها نيز با آسيب و لطمه كمتري همراه باشد.

رويداداخبار بازار سرمايه4   Sun. Jan 16. 2022  2132   يكشنبه 26 دي 1400    13 جمادي الثاني 1443  سال هشتم    شماره 

منابع درآمدي بودجه ۱۴۰۱
در مقايسه با ۱۴۰۰

محسن زنگنه، سخنگوي كميسيون ويژه جهش توليد و 
عضو كميسيون برنامه بودجه مجلس در مورد تبصره ها 
و جداول بودجه 1۴01 گفت: در نگاه اول بودجه نسبت 
به س��ال گذش��ته، هم در حوزه منابع و هم هزينه ها، 
بهبود نسبي داشته و در حوزه منابع از ماليات و عوارض 
گمركي و فروش نفت اس��تفاده مي كند. سهم فروش 
اوراق، دارايي ها و همچنين سهام، نسبت به سال گذشته 
كاهش داشته است. محسن زنگنه افزود: فروش دارايي ها 
و سهام نسبت به سال 1۴00 كمتر شده كه اين امر شايد 
با اقتصاد كلان مغايرت داشته باشد اما در مجموع بودجه 
1۴01 منابع درآمدي پايدارتر و واقعي تري نسبت به 
بودجه سال گذشته دارد. او عنوان كرد: دولت حدود 182 
هزار ميليارد اوراق براي فروش دارد كه در سال هاي آتي 
حتي تا سال 1۴0۴ بايد به نحوي بازگشت اصل اوراق و 
سود تحقق يابد. ميزان هزينه ها به طور منطقي افزايش 
يافته است. در حوزه تبصره ها نقدهايي بر بودجه وجود 
دارد كه بيشتر حول محور اصلاح ساختار بودجه است. 
به گفته نماينده مردم تربت حيدري��ه، مه ولات و زاوه 
در مجلس شوراي اسلامي؛ بدون اصلاح ساختاري در 
بودجه فقط مشكلات از بخشي به بخش ديگر منتقل 
مي شود بدون اينكه مشكل برطرف شود زنگنه در مورد 
ابعاد مختلف اصلاح س��اختاري گفت: به عنوان مثال 
يكي از مشكلات بودجه نويسي، نبود شفافيت آن نسبت 
به س��ال هاي گذشته است و مبحث بعدي رابطه مالي 
دولت با نفت است كه اگر اصلاح نشود دولت در پيش 
بيني بودجه و هزينه ها و درآمدها دچار مشكل خواهد 
شد. سخنگوي كميسيون ويژه جهش توليد با اشاره 
به اينكه منابع حاصل از فروش نفت در بودجه 1۴01 
شفاف تر شده و از پيچيدگي آن كاسته شده است، بيان 
كرد: 5/1۴ درصد از منابع ارزي حاصل از فروش نفت و 
خالص صادرات گاز، سهم شركت هاي نفت و گاز است 
ولي مبناي منطقي و قانوني ندارد و از س��ال 8۴ اين 
مبنا وارد بودجه شده است. اگر مجلس و كميسيون 
تلفيق برنامه و بودجه همكاري كنند، به جاي اين مبنا، 

مي توان يك سقف براي آن مشخص كرد.

راه اندازي سامانه بومي معاملات 
در انتظار سازمان بورس

روح الله دهقان، مديرعامل ش��ركت مديريت فناوري 
بورس تهران در خصوص زمان راه اندازي سامانه بومي 
معاملات، اظهار كرد: تقريبا از ابتداي خرداد ماه امسال 
كارهاي زيرساختي اين سامانه بومي به پايان رسيده و 
آماده فرآيند بهره برداري است. او با بيان اينكه بهره برداري 
از اين نوع سامانه ها يك بازه زماني ۶ الي ۹ ماه لازم دارد، 
افزود: همه زيرس��اخت ها براي بهره برداري از س��امانه 
جديد معاملاتي آماده است اما منتظر ابلاغ دستورالعمل 
بورس ها و س��ازمان بورس در خصوص نح��وه به اجرا 
درآمدن اين سامانه بومي هستيم. مديرعامل شركت 
مديريت فناوري بورس تهران تاكيد كرد: بايد مشخص 
شود اين سامانه بومي قرار است براي كدام يك از نمادها و 
در چه بازاري مورد بهره برداري قرار گيرد به طور قطع پس 
از آنكه تاييد نهايي از سوي سازمان بورس و اوراق بهادار 
در اين رابطه صورت گيرد اقدامات لازم براي بهره برداري 
از س��امانه انجام خواهد گرفت. دهق��ان گفت: در حال 
حاضر سازمان بورس يك كارگروه مخصوص در راستاي 
تسريع بخش��ي در روند راه اندازي اين سامانه تشكيل 
داده و تاكنون نيز جلسات متعددي در اين حوزه برگزار 
شده است. او در خصوص سامانه بومي پس از معاملات، 
تصريح كرد: شركت سپرده گذاري مركزي از حدود 10 
سال گذشته باهمكاري يك شركت خصوصي سامانه اي 
را تحت عنوان سامانه پس از معاملات ارايه داد اما به سبب 
مسائل متعددي تاكنون مورد استفاده قرار نگرفته است . 
مديرعامل شركت مديريت فناوري بورس تهران در پايان 
گفت: درباره اين سامانه نيز جلساتي در سازمان بورس 
تشكيل شده اما باتوجه به آنكه چند سالي مي شود از توليد 
آن گذشته، لازم است برخي از زير ساخت هاي آن بروز 
شود، درصورت ابلاغيه سازمان بورس در خصوص اين 

سامانه نيز اقدامات لازم انجام خواهد گرفت.

 آغاز پذيره نويسي 
صندوق با درآمد ثابت آريا 

احسان طيبي ثاني مديرعامل شركت سبدگردان آريا 
با اشاره به اينكه شركت سبدگردان آريا از زمان ثبت در 
سال 1۳۹۹ تاكنون موفق به جذب 2000 ميليارد ريال 
دارايي تحت مديريت شده است، گفت: در حال حاضر 
تركيب دارايي اين ش��ركت را 85 درصد را اوراق بهادار 
با درآمد ثابت يا س��اير ابزاري كه س��ود ثابت پرداخت 
مي كنند و 15 درصد سهام، حق تقدم، اختيار معامله و 
... تشكيل مي دهد. طيبي خبر داد: در ادامه برنامه هاي 
اين شركت، پذيره نويسي صندوق سهامي نيز به زودي 
آغاز خواهد ش��د. او درباره پذيره نويسي صندوق آريا و 
ويژگي هاي آن عنوان كرد: صندوق با درآمد ثابت آريا از 
يكم دي ماه 1۴00 در سازمان بورس ثبت شد. فعاليت 
اين صندوق به 2 بخش اصلي و فرعي قابل تقسيم بندي 
است. در بخش نخست س��رمايه گذاري در انواع اوراق 
بهادار اع��م از اوراق با درآمد ثابت، س��پرده ها و گواهي 
سپرده بانكي، سهام و حق تقدم و گواهي سپرده كالايي 
انجام مي شود. او اضافه كرد: در بخش فعاليت هاي فرعي 
نيز مشاركت در تعهدپذيري يا تعهد خريد ساير اوراق 
بهادار انجام مي ش��ود. همچنين هدف اصلي صندوق 
تشكيل سبد دارايي با جمع سرمايه از سرمايه گذاران 
و مديريت سبد و كسب حداكثر بازدهي ممكن در بازار 
اوراق بهادار با رعايت قوانين و مقررات است. مديرعامل 
شركت سبدگردان آريا مزاياي اين صندوق را در ۶ مورد 
دسته بندي كرده و گفت: نقدشوندگي آسان و سريع، 
سرمايه گذاري مجدد سودهاي حاصل از سرمايه گذاري، 
فاق��د محدوديت براي دوره س��رمايه گذاري و عدم 
شكست نرخ بازده، روز ش��مار بودن بازده و افزايش 
قيمت روزانه، معافيت از ماليات و كاهش هزينه سرانه 

سرمايه گذاري مزاياي صندوق آريا هستند.

عرضه يك ميليون تن سيمان
در بورس كالا

دولت سيزدهم از نخستين روزهاي آغاز به كار خود همه 
تلاش خود را در راستاي حذف قيمت گذاري دستوري 
و ورود گس��ترده كالاها به بورس كالا ب��ه كار گرفت. در 
نخس��تين گام، طرح حذف قيمت گذاري دستوري با 
عرضه كامل س��يمان در بورس كالا آغاز ش��د. به دنبال 
چنين اتفاقي پس از تصميم دولت مبني بر عرضه كل 
سيمان كشور در بورس كالا كه با ابلاغيه نهم شهريور ماه 
امسال از س��وي وزارت صمت اجرايي شد، اثرات خروج 
صنعت سيمان از نظام قيمت گذاري دستوري در رشد 
عرضه ها و تعادل بازار نمايان شد. طي چند وقت گذشته 
سيدرضا فاطمي امين، وزير صنعت، معدن و تجارت اعلام 
كرد كه دولت با بهره گي��ري از 25 ابزار معاملاتي بورس 
كالا درصدد است تا كل زنجيره توليد كالاهاي پايه را در 
بورس كالا عرضه و زمينه شفافيت و حذف سهميه بندي 
را در مبادلات كالايي كش��ور مهيا كند.  در مرحله دوم 
و پس از تلاش هاي مكرر دولت س��يزدهم براي خروج 
سيمان از قيمت گذاري دس��توري، نوبت به حذف اين 
نوع قيمت گذاري از بازار محصولات فولادي رس��يد كه 
اين اتفاق مانند خروج سيمان از قيمت گذاري دستوري 
با واكنش مثبت جمعي از فعالان بازار سرمايه همراه شد 
و هر روز شاهد افزايش چشمگير اين محصولا به اين بازار 
بوديم. تالار سيمان بورس كالاي ايران روز شنبه ميزبان 
عرضه يك ميليون و 1۹ هزار و 2۳۴ تن سيمان است. در 
كنار اين كالا، 10۶ هزار و ۳0 تن ورق فولادي، 15 هزار 
تن شمش بلوم، چهار هزار و 5۳1 تن تيرآهن، 2 هزار و 
150 تن ميلگرد، يك هزار و 512 تن ناوداني و 500 تن 
كك متالورژي در تالار محصولات صنعتي و معدني عرضه 
مي شود. همچنين تالار فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي 
بورس كالا نيز در اين روز شاهد عرضه ۳۶ هزار و ۴58 تن 
مواد پليمري، مواد شيميايي، گوگرد، لوب كات، وكيوم 
باتوم و قير اس��ت. تالار صادرات��ي نيز ميزبان عرضه 2۷ 
هزار و ۳۹0 تن قير اس��ت. در اين روز درخواست خريد 
چهار هزار و ۶۶0 عدد كنتور برق از سوي شركت توزيع 
نيروي برق استان هاي تهران، گيلان و آذربايجان غربي 
بر تابلوي مناقصه بورس كالاي ايران ثبت مي شود. بازار 
فرعي بورس هم در اين روز عرضه 2 هزار و ۹2 تن آنيلين، 
پشم شيشه و ميلگرد كلاف را تجربه مي كند. در اين روز 
در مجموع يك ميليون و 21۴ هزارو 8۹۷ تن انواع كالا 

در تالارهاي مختلف بورس كالاي ايران عرضه مي شود.

آغاز ماراتن سودآوري صنايع 
پس از اصلاح ارز ترجيحي

دولت مصمم اس��ت براي س��ال آينده ارز ترجيحي را 
از ادبيات اقتصادي كش��ور ح��ذف كند. تمام مقدمات 
اجراي اين سياس��ت آماده شده و حتي در بودجه سال 
آينده بخش��ي از حمايت هاي جايگزين آن نيز تدوين 
شده است. در اين بين با وجود اينكه نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي با كليات بودجه سال 1۴01 در صحن 
علني موافقت كردند ام��ا درباره جزييات حمايت هاي 
جايگزين تاكنون ب��ا دولتمردان به جمع بندي دقيقي 
نرسيده اند. آنچه مسلم است در سال آينده چيزي به نام 
ارز ترجيحي وجود نخواهد داش��ت و اختلافات كنوني 
دولت و مجلس صرفا درباره نحوه و كيفيت بازتوزيع منابع 
حاصل از اصلاح ارز ترجيحي است. در ادامه به بررسي 
تاثير اين سياست بر بازار سرمايه مي پردازيم؛ البته پيش 
از اين ابتدا بايد روشن شود كه تاثير ارز ترجيحي بر صنايع 
كشورمان چگونه است. ارز ترجيحي به دو گونه مستقيم 
و غير مستقيم در تامين مواد اوليه وارداتي شركت هاي 
توليدي تاثيرگذار است. مستقيم: در حال حاضر دولت 
به صورت مستقيم براي واردات ۶ كالا به همراه بخشي 
از داروها و اقلام درماني ارز ترجيحي تخصيص مي دهد؛ 
در صورت اصلاح اين سياست پيش بيني مي شود نرخ 
نيما به عنوان مرجع ارزي اين كالاها در نظر گرفته شود. 
غير مستقيم: رقم ۴ هزار و 200 تومان بر هر دلار امريكا 
هم اكنون مبناي محاسبه ارز حقوق و عوارض گمركي 
است؛ اين يعني در زمان محاسبه حقوق گمركي، دولت 
قيمت ارز ترجيحي را براي ارزشگذاري كالا مرجع قرار 
مي دهد. بررسي ها نشان مي دهد در دو مقطع كوتاه مدت 
و بلندمدت اين تصميم مي تواند تاثير خ��ود را بر بازار 
بگذارد. عليرضا محمدي زيوه كارشناس بازار سرمايه 
پيشتر درباره اين موضوع به سنا، گفته بود: »حذف ارز 
ترجيحي را مي توان به فال نيك گرفت؛ زيرا با واقعي شدن 
بهاي تمام شده؛ شركت ها در ابتدا از دام قيمت گذاري 
دستوري خارج شده و با لحاظ كردن مولفه هاي اقتصادي 
و حسابداري از جمله حاشيه سود و بهاي تمام شده واقعي، 
خواهند توانست سمت درآمدهاي عملياتي خود را بهبود 
بخشيده و درآمد متناسب با عمليات توليد و فروش خود 
را وارد چرخه اقتصادي شركت كنند.« وي گفته بود: با 
واقعي شدن قيمت ها و مشخص شدن مكانيزم تعيين 
قيمت كالاي نهايي و همچني��ن با حذف دلالان كه به 
دنبال احتكار كالاي عرضه شده با قيمتي كمتر از قيمت 
واقعي خود هستند؛ شركت ها عملكرد بهتري در زمينه 
مديريت فروش، توزيع كالا، ارايه تخفيف به مشتريان، 
بازاريابي، كشف بازارهاي جديد، تبليغات و رقابت خواهند 
داشت. بلندمدت: مهم تر از اثرات كوتاه مدت اين سياست، 
اصلاح ارز ترجيحي مي تواند به معناي تولد صنايعي باشد 
كه به دليل پايين بودن نرخ ارز ترجيحي توان رقابت با 
نمونه خارجي خود را نداشتند. همچنين اين سياست 
رفته رفته رغبت به كالاي توليد داخلي را در كشورمان به 
دليل مزيت قيمتي افزايش مي دهد. موضوع ديگر اينكه 
با توسعه صنايع داخلي مي توانيم اميدوار باشيم صنايع 
صادرات محور كه اغلب آنها هم بورسي هستند روزهاي 
بهتري را پيش رو داشته باشند. محمدجواد فريادرس، 
استاد دانشگاه اميركبير در همين باره گفته بود: قدر 
مسلم اين است كه در بلندمدت با آزادسازي قيمت 
محصولات، شركت هايي كه كارامدتر عمل مي كنند 
با افزايش ارزش شركت، p/e  بهتري نيز كسب كرده 
و توجه سرمايه گذاران را به خود جلب خواهند كرد. با 
حذف نرخ دستوري به علت تخصيص دلار ۴ هزار و 
200 توماني در صنايع توليدي، انتظار افزايش شفافيت 

در صورت هاي مالي شركت هاي بورسي را داريم. 

»تعادل« وضعيت عرضه استقلال و پرسپوليس در بازارسرمايه را بررسي مي كند

 سرخابي ها در آستانه فرابورس 

نگراني فعالان بازار از پيش نويس تغيير قانون بازار سرمايه

شاخص كل بورس سرخ پوش باقي ماند

محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس گفت: آموزش و فضاي مجازي در بازار س��رمايه 
بايد در كميسيون اقتصادي مجلس مورد بحث باشد كه 
تاكنون به هيچ عنوان اين موضوع در كميس��يون مورد 
بررسي قرار نگرفته است. به گفته پور ابراهيمي، مساله  
مطرح ش��ده در ميان فعالان بازار، متن خامي است كه 
هيچ مصوبه اي در كميته بازار س��رمايه براي آن در نظر 
گرفته نشده است. رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
اظهار داشت: مساله مدنظر نمايندگان مجلس فقط در 
قالب متني بود كه با حضور فعالان اقتصادي، رييس كانون 
نهادهاي سرمايه گذاري و رييس كانون كارگزاران از آن 
رونمايي شد و در اختيار فعالان بازار قرار گرفت؛ بنابراين در 
متن رونمايي شده هيچ اشاره اي به مساله آموزش و فضاي 
مجازي نشده است وي با بيان اينكه در كنار مسائل مطرح 
شده در اين كميته، متني در مورد فضاي مجازي و آموزش 

آماده شده تا به 1۶ ماده ديگر اضافه شود، گفت: اين طرح 
بايد ابتدا در كميته بازار سرمايه كه زيرمجموعه كميسيون 
اقتصادي مجلس اس��ت، تصويب شود. در نهايت در اين 
كميسيون مورد بررسي قرار خواهد گرفت و بعد از انجام 
جمع بندي هاي لازم مي تواند به عنوان ماده 1۷ به متن 
اين پيش نويس اضافه شود پورابراهيمي خاطرنشان كرد: 
بعد از گذر از اين مراحل، اظهارنظر فعالان بازار س��رمايه 
درخصوص بخش مربوط به آموزش و فضاي مجازي اتخاذ 
مي شود، اما تا اين لحظه اين مساله در كميته مورد بحث 
قرار نگرفته اس��ت. رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
گفت: تغييرات اعمال شده در خصوص آموزش و فضاي 
مجازي كه با حاشيه هاي زيادي از سوي كارشناسان همراه 
بود، فقط در حد يادداشتي است كه يكي از اعضاي مجلس 
آن را تنظيم كرده است تا در كميته مورد بحث قرار گيرد. 
به گفته وي، اين كميته شامل مركز پژوهش ها، اعضاي 

كميسيون اقتصادي مجلس و تعدادي از نمايندگان فعال 
بازار سرمايه است. پورابراهيمي خاطرنشان كرد: فعالان 
حاضر در بازار سرمايه نبايد نگران صحبت هاي مربوط به 
آموزش و بخش فضاي مجازي باشند؛ زيرا مسائل مطرح 
شده در كميته به طور حتم در كميسيون اقتصادي بررسي 
و بعد از ابلاغ آن در صحن مجلس تبديل به قانون مي شود. 
رييس كميسيون اقتصادي مجلس، به صحبت هاي مطرح 
شده از سوي كارشناسان بازار سرمايه نسبت به پيش نويس 
تغيير قوانين بازار سرمايه اشاره كرد و گفت: اكنون 1۶ ماده 
رونمايي شده در اين پيش نويس، فاز نخست تصميماتي 
است كه در يك گزارش ارايه شده تا مسوولان حاضر در 
بازار سرمايه بتوانند نسبت به آن اظهارنظر كنند. وي اظهار 
داشت: در خصوص باقي موارد بايد مصوبات كميته به طور 
رس��مي در نامه اي به ما ابلاغ ش��ود كه طبق وعده هاي 
داده شده قرار اس��ت تا 2 هفته آينده گزارش كميته به 

كميسيون ارسال شود. پورابراهيمي با بيان اينكه گزارشي 
كه براي بررسي در كميسيون جمع بندي مي شود دوباره 
در اختيار افكار عمومي و رسانه ها قرار مي گيرد، گفت: 
موضوعي كه اكنون در فضاي مجازي منتش��ر و طرح 
موضوع شده است، به هيچ عنوان جزو مصوبات كميته 
تخصصي يا كميسيون اقتصادي مجلس نيست. در اواخر 
آذر ماه پورابراهيمي اعلام كرده بود: طرح اصلاح قانون 
بازار سرمايه در كميته تخصصي بازار سرمايه كميسيون 
اقتصادي مجلس رونمايي مي شود تا فعالان بازار در مدت 
2 هفته پيشنهادهاي خود را ارايه كنند.پيش نويس قانون 
بازار اوراق بهادار، توسط كارگروه بازار سرمايه كميسيون 
اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي تهيه و در چند روز 
گذشته توسط كميسيون اقتصادي مجلس رونمايي 
شد كه برخي از موارد مطرح شده در اين پيش نويس با 
هجمه اي از اعتراض سهامداران و فعالان بازار همراه بود.

ش��اخص كل بازار بورس در اولين روزكاري هفته يعني 
ش��نبه، 25 دي ماه با 11 ه��زار و ۶۳0 واحد كاهش، در 
جايگاه يك  ميلي��ون و ۳22 هزار واحدي قرار گرفت. در 
معاملات اين روز بي��ش از چهار ميليارد و ۷28 ميليون 
س��هم، حق تقدم و اوراق بهادار ب��ه ارزش 2۷ هزار و ۶8 
ميليارد ريال داد و س��تد ش��د. همچنين ش��اخص كل 
)هم وزن( با س��ه هزار و 5۷۳ واحد كاهش به ۳50 هزار 
و 1۹۴ واحد و شاخص قيمت )هم وزن( با 2 هزار و 2۴۶ 
واح��د افت به 220 هزار و 118 واحد رس��يد. ش��اخص 
بازار اول، 10 هزار و 1۹2 واحد و ش��اخص بازار دوم، 18 
هزار و 21۹ واحد كاهش داش��تند. علاوه بر اين، در بين 
همه نمادها، پتروش��يمي نوري )نوري( ب��ا ۴55 واحد، 

پتروشيمي فناوران )ش��فن( با ۴۴۷ واحد، ملي صنايع 
مس ايران )فملي( با 1۹۹ واحد، پتروشيمي بوعلي سينا 
)بوعلي( با ۳۷ واح��د، گروه صنعتي بارز )پكرمان( با 25 
واحد، تامين س��رمايه امين )امين( با 2۴ واحد و لبنيات 
پاك )غپاك( با 21 واحد تاثير مثبت بر ش��اخص بورس 
داش��تند. در مقابل، ايران خودرو )خودرو( با ۷۳0 واحد، 
معدني و صنعتي گل گهر )كگل( با ۶۹8 واحد، گسترش 
نفت و گاز پارسيان )پارس��ان( با ۶5۶ واحد، بانك ملت 
)وبملت( با 588 واحد، پالايش نفت تهران )ش��تران( با 
5۴۷ واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( با 522 واحد و 
نفت و گاز پتروشيمي تامين )تاپيكو( با ۴۶۷ واحد و بانك 
تجارت )وتجارت( با ۳۷۹ واحد تاثير منفي بر ش��اخص 

بورس همراه شدند. برپايه اين گزارش، در اين روز نماد 
ايران خودرو )خودرو(، پالايش نفت اصفهان )ش��پنا(، 
سايپا )خساپا(، پالايش نفت تهران )شتران(، صنايع 
شيميايي سينا )شسينا(، ملي صنايع مس ايران )فملي( 
و گسترش سرمايه گذاري ايران خودرو )خگستر( در 
نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. گروه خودرو هم در 
معاملات امروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد 
و در اين گروه يك ميليارد و 2۹8 ميليون برگه س��هم 

به ارزش 2 هزار و ۹۳۴ ميليارد ريال داد و ستد شد.

    فرابورس كاهشي شد
شنبه شاخص فرابورس بيش از 112 واحد كاهش داشت 

و روي كان��ال 1۷ هزار و ۹8۷ واحد ثابت ماند. در اولين 
روز كاري هفته نمادهاي صنعتي مينو )غصينو(، پالايش 
نفت شيراز )شراز(، گروه سرمايه گذاري ميراث فرهنگي 
)سمگا(، بيمه سامان )بساما(، شركت سرمايه گذاري صبا 
تامين )صبا(، توسعه سامانه نرم افزاري نگين )توسن( و 
فرآورده هاي غذايي و قند چابهار )قچار( با تاثير مثبت بر 
شاخص فرابورس همراه بودند. همچنين بيمه پاسارگاد 
)بپاس(، فراب��ورس ايران )فرابورس(، پتروش��يمي 
زاگرس )زاگرس(، پتروش��يمي تندگويان )شگويا(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، شركت آهن و فولاد 
ارفع )ارفع(، كلر پاسر )كلر( و سنگ آهن گهرزمين 

)كگهر( تاثير منفي بر شاخص فرابورس داشتند.



گروه راه و شهرسازي|
اگرچه »فرونشست« زمين به اندازه »زلزله« مخاطره اي 
هولناك به شللمار مللي رود، اما برخللاف زمين لرزه، 
فرونشست زمين به گفته كارشناسللان راه چاره دارد 
و مي توان با انجام برخي اقدامات از شللدت اين پديده 
كاسللت. درچنين چهارچوبي اسللت كه شوراي عالي 
شهرسللازي و معماري مصوبه مربللوط به عرصه هاي 
در معرض فرونشسللت در سراسللر كشور و همچنين 
پروژه هاي عمراني مرتبط را اباغ و هرگونه سللاخت و 
ساز در عرصه هاي در معرض فرونشست را ممنوع كرد.

ديللروز فرزانلله صادق مالواجللرد، دبير شللوراي عالي 
شهرسللازي و معماري ايران در مكاتبه با رييس مركز 
تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي، مديركل دبيرخانه 
شوراي عالي شهرسللازي و معماري ايران و همچنين 
مديران كل راه و شهرسازي استان ها، مصوبه اين شورا 

را در خصوص فرونشست زمين در كشور، اباغ كرد.
در متن اين مصوبه آمده است: شوراي عالي شهرسازي 
و معماري ايللران در جلسلله مللورخ ۸ آذر ۱۴۰۰ بنا 
بر مكاتبات متعدد سللازمان نقشلله برداري كشور در 
خصوص وقوع پديده فرونشست ضمن استماع گزارش 
آن سازمان و نيز گزارش مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي در خصوص ميزان گستردگي، نرخ سالانه و 
تبعات جبران ناپذير رخداد پديده فرونشست در سطح 
كشور، معطوف به پيشنهادهاي ارايه شده توسط مركز 

به شرح زير اتخاذ تصميم كرد: 
۱- مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي پيشنهادي 
مربوط به اقدامات هماهنگ وزارتخانه ها و سازمان هاي 
مرتبط با موضوع فرونشسللت را در اجراي بند ۱ ذيل 
ماده ۲ قانون تأسلليس شللوراي عالي شهرسللازي و 
معماري جهت انعكاس توسط رييس شوراي عالي به 
هيات وزيران تنظيم و ارسللال كند. طبعا در خصوص 
ساير پيشنهادهاي مرتبط با بخش هاي ذيل وزارت راه 
و شهرسازي در قالب بخشنامه وزارتي اقدام خواهد شد.

۲- معاونت شهرسللازي و معماري بللا عنايت به اعام 
آمادگي سللازمان نقشه برداري كشللور، اطلس نقشه 
عرصه هاي در معرض فرونشست در سطح كشور را اخذ 
و به كليه مراجع ذي مدخل در تهيه و تصويب طرح هاي 
توسعه و عمران در همه مقياس ها اباغ كند. تبعا لايه 
مربوط به اين عرصه ها در تمامي طرح هاي توسللعه و 
عمران در مقياس هاي مختلف، منعكس و ماك ارجاع 

و استناد و اقدام خواهد بود.
۳- مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي با هماهنگي 
معاونت شهرسللازي و معمللاري، ظرف مللدت ۲ ماه 
مجموعه اقدامات لازم الرعايه در تمامي طرح هاي توسعه 
و عمران را در چارچوب شرح خدمات طرح هاي مذكور 
با اولويت طرح هاي توسعه و عمران شهري جهت اباغ 

به مراجع ذيربط تنظيم كند.
۴- در كليه طرح هاي توسللعه و عمران شهري اعم از 
تهيه و تجديدنظر طرح جامع يللا الحاق به محدوده و 
تغيير كاربري اراضي، بارگذاري جديد در عرصه هاي در 
معرض فرونشست ممنوع است. بنابراين دبيرخانه هاي 
كارگروه امور زيربنايي استان )ادارات كل راه و شهرسازي 
استان ها( موظفند فرآيند بررسي و تصويب طرح هاي 
مذكور، حسب مورد از سازمان نقشه برداري در زمينه 
تداخل پهنه هاي فرونشسللتي با طرح هاي توسللعه و 

عمران استعام و نتايج اعام را ماك عمل قرار دهند.

    فرونشست زمين؛ پهنه هاي خطرناك
 در 18 استان

بر اسللاس گزارش اخير دكتر علي بيت اللهي، رييس 
بخش زلزله مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي، 
از ۳۱ اسللتان كشور، در محدوده ۱۸ استان، پهنه هاي 

با خطر بسيار بالا و بالاي فرونشست زمين گستردگي 
دارد. در محدوده ۱95 شللهر )۱6% شللهرها( و اراضي 
اطراف آن زون هاي با خطر بالا و بسيار بالاي فرونشست 
زمين قرار دارد. از جمعيت شللهري 6۰ ميليوني ايران 
)آمللار ۱۳95( بالغ بر ۲۸ ميليللون و 5۰۰ هزار نفر در 
شهرهايي زندگي مي كنند كه بر روي زون هاي با خطر 
بالا و بسيار بالاي فرونشسللت زمين يا در مجاورت آن 
قرار دارند )حدود ۴۸درصد جمعيت شللهري كشور( 
حدود ۸ ميليون و 7۲۰ هزار واحد مسللكوني شهري 
بر روي زون هاي فرونشسللتي با خطر بالا و بسيار بالا 
يا در مجاورت آن واقع شللده است. حدود دوميليون و 
۳7۰ هزار واحد مسكوني از تعداد كل واحدهاي واقع بر 
زون هاي خطرناك فرونشستي، فاقد اسكلت هستند. 
)آمار ۱۳95 (در ميان شللهرهاي ايران، شهر اصفهان 
بالاترين ريسك فرونشست زمين را داراست و در ميان 
اسللتان هاي كشور پهنه اسللتان هاي تهران، خراسان 
رضوي، اصفهان، كرمان، قم و همدان نسللبت به ساير 
استان هاي كشور، ريسك فرونشست بالاتري را دارند. 

     دست اندازي وزارت نيرو 
به آب هاي زيرزميني

 در همين حال، سوده نجفي، عضو كميسيون سامت 
و محيط زيست شوراي شللهر تهران مهم ترين عامل 
در فرونشست زمين را برداشت آب توسط وزارت نيرو 
دانست و گفت: تهران در سال حدود يك ميليارد متر 
مكعب آب اسللتفاده مي كند كه اين آب از حوزه هاي 

بيروني وارد آبخانه زيرزميني مي شود.
او در گفت وگو با تسنيم ادامه داد: از آنجايي كه نزديك 
به ۳۰ درصد آب مورد استفاده در شبكه آبرساني به دليل 
فرسودگي هدر مي رود، لاجرم اين مجموعه دست در 
آبخللوان زيرزمين مي  اندازد و آب را از سللطح آب هاي 

زيرزميني برداشت و وارد شبكه خانگي مي كند!
نجفي درباره چگونگي فرونشسللت زمين متذكر شد: 
اگر روند برداشللت آب، يكدست باشللد يك رفتار در 
فرونشسللت بايد ديد امللا اگر روند برداشللت در نقاط 
مختلف بيشللتر از نقاط ديگر باشللد به دليل برداشت 
بيشتر و بار سنگيني كه ساختمان ها روي شبكه آبخان 

دارند، فرونشست در جايي حادتر و بحراني تر مي شود.
وي تصريح كرد: به نظر مي رسللد نوع برداشت و توزيع 
آب توسللط وزارت نيرو به گونه ايي مي تواند مهم ترين 
عامل فرونشست باشد كه بايد مطالعات و ارزيابي اين كار 
توسط يك مجموعه بي طرف انجام شود.عضو كميسيون 
سللامت و محيط زيست شوراي شللهر تهران با بيان 
اينكه در عرصه هاي فضاي سبز يك روند قابل قبول در 
برداشت آب و توزيع آب نداشتيم، گفت: ما گونه هايي را 
مي كاريم كه بسيار در مصرف آب پرتوقع هستند مثل 
چمن كاري ها كه ارزش اكسلليژن زايي هم ندارند اما 
فقط زيبايي به فضاهاي شهري مي دهد.وي ادامه داد: 
اگر آب محور عمل كنيم بايد به جاي چمن، از گونه ها 
و درختچه هاي زيبللا و زينتي كه در مقابل كمبود آب 
مقاوم هستند، استفاده كنيم؛ ما مي توانيم از گونه هايي 
مانند گل رزها و گل سرخ استفاده كنيم كه هم زيبايي 
و تنوع بسياري دارند و هم در برابر كمبود آب مقاومت 
خوبي دارند؛ متأسفانه از گونه هاي سوزني شكل بسيار 
استفاده شده كه گونه پرتوقع در استفاده از آب است و 
تنش زيادي نسبت به كم آبي دارند.نجفي تصريح كرد: 
در مورد درخت هايي كه ارزش اكسلليژن زايي بالاتري 
داشته باشند باز هم توجه لازم به اين موضوع در شهر 
تهران نشللده اسللت در حالي كه مي توانيم از درخت 
ايان يا همان درخت عرعر كه يك گونه بسلليار مقاوم 
در برابر كم آبي اسللت و بسيار خوب هم رشد مي كند، 

استفاده كنيم.
وي گفت: بنابراين همانطور كه در مورد ميزان برداشت 
آبي كه توسط وزارت نيرو انجام مي شود بايد دقت كرد 
كه با چه رژيمي و به چه ميزاني و از كجا برداشت مي شود، 
بايد تأثيرات آن توسللط يك مرجع بي طرف بررسي و 
مطالعه شود همچنين شهرداري تهران نيز بايد توسعه 
و نگهداري شهر تهران را بر اساس الگوهاي صرفه جويي 

آب انجام دهد يعني آب محور حركت كند.

    فرونشست هاي سريالي تهران
به گزارش »تعادل« نتايج تحقيق كميسيون كشاورزي 
آب و صنايع غذايي اتاق بازرگاني تهران نشان مي دهد 
كه خطر فرونشست زمين در مناطق ۱6، ۱7، ۱۸، ۱9 و 

۲۰ تهران جدي است و اين درحالي است كه بخش هاي 
قابل توجهي از خطوط راه آهن، خطوط مترو، لوله هاي 
نفت و گاز، جاده ها، بزرگراه ها و پل هاي ارتباطي پايتخت 

در اين مناطق واقع شده اند. 
بر اسللاس آخرين گزارش اتاق بازرگاني تهران، جنوب 
پايتخت به طور جدي با مخاطرات نشست زمين مواجه 
است و بررسي ها و گزارش هاي مطالعاتي نشان مي دهد 
كه در ميان مناطق ۲۲گانه تهران، در مناطق شللمالي 
و به طور كلي در شهر تهران دو عامل براي فرونشست 
وجود دارد كه عامل اول فرسودگي تاسيسات شهري 
ازجمله فرسودگي لوله هاي آب و نشت آب و در نتيجه 
نشسللت زمين ناشي از اين عامل اسللت و عامل ديگر 
حفاري هاي صورت گرفته ازجمله شللبكه مترو است 
كه با چند مورد از اين فرونشسللت ها در شللهر تهران 
مواجه بوديم.اما در سللاير مناطق كه عمدتا در جنوب 
تهران واقع است، به دليل افت آب هاي زيرزميني و آثار 
تكتونيكي آن نشسللت زمين خطري جدي محسوب 
مي شود و بايد به آن توجهي فوق العاده كرد.مطابق اين 
مطالعه، حدود ۲5كيلومتر از طول كمربندي آزادگان، 
حدود ۲۸كيلومتر از طول اتوبان قم، حدود ۲۱كيلومتر 
جاده ساوه و بزرگراه بهشت زهرا كه همگي اين نقاط به 
عنوان اصلي ترين محورهاي جابه جايي كالا و مسافر در 
استان تهران شناخته مي شوند، با پتانسيل فرونشست 
مواجه هستند. همچنين خروجي هاي راه آهن تهران-

جنوب و تهران-تبريز، شاخه هاي جنوبي مترو به سمت 
اسامشهر و حرم مطهر حضرت امام خميني و همچنين 
بخش هايي از خطوط مترو در مركز شهر و نيز بخشي 
از فرودگاه مهرآباد تهران، در اين محدوده مخاطره آميز 
قرار مي گيرند. در كل، حدود ۱۲۰كيلومتر خط راه آهن 
و ۲5كيلومتللر از خطوط مترو، حللدود ۲۰۰كيلومتر 
اتوبان هاي بين شللهري، حدود ۲۳۰۰كيلومتر راه ها و 
معابر شهري و بين شللهري اصلي و فرعي، ۲ انبار مواد 
نفتي و سوختي و ۴۴جايگاه پمپ بنزين و ۱5جايگاه 
پمپ گاز، 7 ايسللتگاه گاز، ۳۰ كيلومتر طول لوله نفت 
و نيز بيش از 7۰ كيلومتر خطوط فشللار قوي و بيش از 
۲۰۰كيلومتر خطوط اصلي گاز در محدوده فرونشست 

تهران قرار دارد.

در شهر

ادامه از صفحه اول
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بي توجهي به مولفه »مقبوليت« 
در انتصابات شهرداري 

علي اصغر قائمي، عضو شوراي شهر تهران گفت: آنچه 
كه در انتصابات در شهرداري نسبت به آن مقداري غفلت 
شده از نظر من »مقبوليت« است. قائمي در گفت وگو با 
ايلنا در پاسللخ به پرسشي درباره ادامه اعتراض اعضاي 
شورا به شيوه انتصابات در شهرداري تهران كه در جلسه 
اخير شللوراي شللهر تهران با واكنش سخنگوي شورا 
همراه شد، اظهار كرد: اعضاي شورا اگر تذكري مي دهند 
وظيفه و حق قانوني آنها است و هم فضاي دموكراسي 
ايجاب مي كند كه تذكر را براساس شناخت و برداشت 
خود بدهند و به اصل اينكه چرا تذكر مي دهند نمي شود 
ايرادي گرفت.  عضو شوراي شهر تهران تاكيد كرد: بايد 
تذكر بدهند تا سيستم اجرايي روي مدار صحيح بيايد.  
قائمي در واكنش به انتصاب مشاوري با عنوان »مشاور در 
طراحي رويدادها و ارتباطات اجتماعي« تاكيد كرد: اينكه 
در شهرداري انتصاباتي رخ مي دهد كه در ساختار چنين 
پيش بيني نشده باشد، نياز به دقت بيشتري دارد. وقتي 
مي گويند مدير فان مجموعه بشو و مي تواني سه مشاور 
داشته باشي، اما عنواني براي آن مشاوره تعيين نكردند، 
احتمالا دست آن مدير باز است كه آن مشاوره را بگمارد 
يا خير.  عضو شوراي شهر تهران ادامه داد: اگر در ساختار 
عناوين مشللاوره تعيين شده، طبيعتا مدير نمي تواند 
خارج از چارچوب مشاوره اي داشته باشد.قائمي تاكيد 
كرد: آنچه كه مشللخص است، اكثر اعضا نسبت به اين 
انتصابات در موضوعات مختلف و در حوزه هاي مختلف 
شهرداري تهران چه در مناطق و چه در ستاد و به ويژه 
در ستاد اين تذكر را مي دهند و اميدواريم حوزه اجرايي 
شللهرداري با تدبير شللهردار تهران نسبت به موضوع 
حساسيت بيشتري نشان دهند و به آن توجه كنند تا 
خداي نكرده برداشللت افسارگسيختگي در انتصابات 
نه براي اعضاي شورا و نه براي مردم شهر پيش بيايد. او 
درباره جلساتي كه با شهردار تهران در زمينه انتصابات 
برگزار شده است، اظهار كرد: دو جلسه برگزار شده است. 
در جلسه اول ايشان چارچوب هاي مدل عملكردي خود 
را توسط مشاورين ارايه و تشريح كردند. برخي از اعضاي 
شورا نسبت به همان چارچوب ها نيز اشكال گرفتند كه 
برخي از آن اشللكالات هم وارد بود. عضو شوراي شهر 
تهران با اشاره به برخي اشكالات مطرح شده گفت: براي 
مثال به عقيده من براي مجموعه اي كه در درون آن افراد 
متخصص و تحصيلكرده كم نيستند، تحصيات و سابقه 
را ماك انتخاب قرار دهيم اينها شللاخص هاي لازمي 
هستند، اما كافي نيستند. آنچه كه نسبت به آن مقداري 
غفلت شده از نظر من مقبوليت است. الان سطح بلوغ 
كاركنان شهرداري چه از نظر سطح تحصيات و مرتبط 
بودن تحصيات و چه از نظر تجربه كاري نسبت به ۲۰ 
سال پيش خيلي متفاوت شده و ارتقا پيدا كرده است. 
او ادامه داد: طبيعتا درون مجموعه شللهرداري افرادي 
هستند كه واجد اين شرط باشند. شرط سومي كه نسبت 
به آن غفلت شللده همين است و بايد عاوه بر دو شرط 
تحصيات و سابقه مقبوليت را نيز مد نظر قرار دهند، چرا 
كه در اين صورت بدنه كاما با فرد همراه مي شود و انرژي 

مضاعفي را براي انجام كار مي گذارد. 

معاون شهردار: هيچ پروژه 
عمراني جديدي نخواهيم داشت

عباس شعباني، معاون فني و عمراني شهرداري تهران 
گفت: به طور كلي فعاً در دوره ششم هيچ پروژه كاني 
كه در سطح شهر همه مردم از آن منتفع شوند، در برنامه 
نداريم و پروژه هاي نيمه تمام را پيگيري خواهيم كرد.

شعباني در گفت وگو با مهر، درباره پروژه هاي نيمه تمام 
و دستور كار اين معاونت گفت: متأسفانه تعداد زيادي 
پروژه نيمه تمام در تهران وجود دارد و اين پروژه ها تنها 
به دوره قبل تعلق ندارند، بلكه از ۱۳ سال قبل پروژه 
نيمه تمام داريم و پروژه بزرگراه شهيد بروجردي يكي از 
اين موارد است.وي در پاسخ به اينكه آيا در اين دوره در 
پايتخت پروژه عمراني جديدي خواهيم داشت يا خير 
بيان كرد: در اين دوره پروژه جديدي نخواهيم داشت 
چراكه در طرح جامع تهران مصوب سال ۱۳۸6، ساير 
طرح هاي جامع و برنامه 5 ساله دوم و سوم شهرداري، 
پروژه هاي مورد نياز پايتخللت آمده و پروژه ها همان 

موارد قبلي است.

معادله يارانه  در بودجه
 ازاي هر ايراني قرار است، ۱۱۰هزار تومان پرداخت كند. 
اين در حالي است كه شخصا معتقدم، دولت براي صيانت 
از قدرت خريد مردم، بايد به ازاي هر ايراني بين ۳۰۰ تا 
۳5۰هزار تومان يارانه نقدي تخصيص دهد. يعني هر 
خانواده ۳نفره حدود ۱ميليون تومان بايد يارانه نقدي 
دريافت كنند تا بتوانند بخشي از نوسانات فعلي در بازارها 
را جبران كنند. از سوي ديگر دولت نيز حدود ۲5۰هزار 
ميليارد تومان منبع مازاد خواهد داشت كه مي توان آن 
را براي حل مشكات مالي و كسري خود به كار بگيرد. 
اما اينكه دلار ۴۲۰۰ توماني حذف شود، اما تنها ۱5الي 
۲۰درصد از منابع آن در قالب يارانه در اختيار مردم قرار 
بگيرد، چندان در راستاي حمايت از اقشار آسيب پذير 
جامعه نيسللت. بايد توجه داشت، مشكات اقتصادي 
پي درپي طي سال هاي اخير، دهك هاي كم برخوردار 
جامعه را با تكانه هاي پي درپي مواجه سللاخته است. 
اگر قرار باشد باز هم تصميماتي اتخاذ شود كه بر حجم 
مشكات مردم افزوده شود، تبعات جبران ناپذيري را به 
دنبال خواهد داشت. هر تصميمي كه در حوزه هاي كان 
اقتصادي گرفته مي شللود بايد با مورد توجه قرار دادن 
مطالبات عمومي در مسير اجرايي شدن قرار بگيرد. اين 
تفاوت در ديدگاه ها در حال حاضر باعث شده تا بحث هاي 
داغي ميان نمايندگان مجلس و چهره هاي دولتي شكل 
بگيرد. طي روزهاي آينده و بعد از بررسي كلي بودجه 
در كميسيون تلفيق بايد ديد سرنوشللت بودجه و ارز 

ترجيحي چه سرانجامي پيدا مي كند.

خسارت ۵۰۰ ميليارد توماني
به جاده هاي لرستان

فرهاد مهريللاري، مديركل مديريت بحران سللازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي ميزان خسارت وارد شده 
به جاده ها و راه هاي استان لرستان را 5۰۰ ميليارد تومان 
ارزيابي كرد. به گزارش ايلنا، مهرياري درباره سيل اخير 
در برخي از استان هاي كشور اظهار كرد: ۱۸ استان طي 
روزهاي گذشته درگير برف و باران بودند و سامانه بارشي 
تا روز دوشنبه در كشور ادامه خواهد داشت. در اين زمينه 
بيشترين خسارت وارده بابت سيل اخير در استان لرستان 
است كه منجر به بسته شدن يك محور اصلي در كيلومتر 
9۰ آزادراه خرم آباد و پلدختر شللد. او با اشاره به انسداد 
موقتي طي ساعات گذشته در برخي از مسيرهاي كشور 
افزود: انسداد موقتي در آزادراه ها به جهت تامين ايمني 
كاربران در ايام، آزادراه تهران-شمال، كرج -چالوس به 
صورت مقطعي با هماهنگي پليس ر اهنمايي و رانندگي 

بود تا مردم در كولاك و برف گير نكنند.

برقراري خط منظم كانتينري
 در مسير ايران به هندوستان

كاپيتان سيد محمد رضا احمدي زاده، مديرعامل 
كشتيراني والفجر از برقراري خط منظم كانتينري 
اين شركت در مسير ايران به هندوستان خبر داد. 
به گزارش ايلنا، احمدي زاده با اشللاره به برقراري 
خط منظم كانتينري شركت كشتيراني والفجر در 
مسير ايران به هندوستان گفت: اين خط از يك ماه 
پيش كالاهاي صادراتي را با كشتي هاي كانتينري 
از بندرعباس به بنادر ناواشيوا، كاندلا و جبل علي 
در امارات حمل مي كند و آماده توسعه آن به ساير 
بنادر هندوسللتان در صورت وجود درخواسللت 
مي باشد. وي افزود: با راه اندازي اين خط صاحبان 
كالاهاي صادراتللي مي توانند به راحتي كالاهاي 
خود را از طريق كشتي هاي كانتينري كشتيراني 

والفجر به بنادر هند صادر نمايند.

بي ميلي بانك ها به پرداخت 
وام قانون جهش توليد مسكن

ايللرج رهبر، عضللو هيات مديللره كانون سراسللري 
انبوه سازان كشللور گفت: بانك ها تمايلي به پرداخت 
تسهيات قانون جهش توليد مسكن ندارند و اگر مصوبه 
قانوني در اين بخش وجود نداشللت، اين تسللهيات 
پرداخت نمي شللد.ايرج رهبللر در گفت وگو با مهر، با 
 بيان اينكه هدايت تسهيات بانكي به بخش مسكن 
گره گشللايي ركود اقتصادي در كشللور است، گفت: 
پرداخت تسهيات در حوزه مسكن بايد توسط دولت به 
صورت جدي پيگيري شود چراكه هدايت تسهيات به 
اين بخش خود مي تواند زمينه ساز ايجاد رونق اقتصادي 
و افزايش اشللتغال در اين حوزه شود. وي در خصوص 
تأثير رونق بخش مسللكن بر اقتصاد كشور بيان كرد: 
قطعاً رونق بخش مسكن مي تواند رشد اقتصادي در 
بخش هاي مولد ايجاد كند چرا كه اين بخش با صدها 
شغل سر و كار دارد و در اين راستا با رونق توليد و اشتغال 
اقتصاد نيز به چرخه در مي آيد.او افزود: بازار مسكن طي 
چند سال اخير با توجه به افزايش چشمگير قيمت ها، 
كاهش توانايي مردم براي خريد و عدم فروش واحدها 
از سوي مالكان به ركود فرو رفت و با انباشت تقاضا در 
اين بخش روبه رو شده است؛ البته اين روند طي يك 
ماه اخير كمي تحرك داشته و شاهد رونق معامات در 
بازار مسكن هستيم.رهبر با بيان اينكه بانك مركزي 
مكلف است كه ۲۰ درصد از ميزان تسهيات كل كشور 
را به بخش مسللكن تخصيص دهد، ادامه داد: ميزان 
بازپرداخت اين تسهيات ۲۰ ساله و بلندمدت است و 
نرخ سود آن هم ۱۸ درصد است كه با اين وجود بانك ها 
باز هم تمايلي به پرداخت تسهيات ندارند و اگر مصوبه 
قانوني در اين بخش وجود نداشللت، اين تسللهيات 
پرداخت نمي شد.وي بيان كرد: با اين وجود بررسي ها 
نشان داده كه بانك ها به ويژه بانك مركزي راه هاي دور 
زدن پرداخت نكردن تسللهيات را بلد هستند و بايد 
در اين زمينه دسللتگاه هاي نظارتي مجلس از جمله 
كميسلليون هاي اصل 9۰ و كميسيون هاي نظارتي 
بررسللي هاي مداوم خود را انجام دهند، چراكه مدت 
بازپرداخت اين وام ها ۲۰ ساله است و بنابراين ممكن 

است در اين زمينه مشكاتي ايجاد شود.

افزايش سفرهاي جاده اي مردم 
در هفته گذشته

سللفرهاي جاده اي مردم در هفته گذشته برخاف 
هفته هاي قبلش روند افزايشي داشت و اكثر استان هاي 
كشور شاهد افزايش تردد انواع وسايل نقليه بودند.به 
گزارش ايسنا، بر اساس جديد آمارهاي منتشر شده 
از سوي مركز مديريت راه هاي كشور درباره وضعيت 
تردد وسايل نقليه مختلف در بازه زماني ۱7 تا ۲۳ دي 
ماه، به صورت متوسط يك ميليون و 7۲۱ هزار و 95۲ 
وسيله نقليه در هر روز در محورهاي مواصاتي كشور 
تردد كردند كه نسبت به هفته قبل از آن افزايش پنج 
درصدي داشت در قياس با هفته مشابه سال گذشته 
رشد ۱۴ درصدي را تجربه كرد.تردد ورود و خروج و 
سللفرهاي جاده اي مردم در استان هاي زنجان ۲5- 
درصد، آذربايجان شللرقي ۱6- درصد كردستان9- 
درصد و كرمانشاه منفي هشت درصد نسبت به سال 
گذشته افت كرد و بيشترين كاهش را در قياس با سال 
۱۳99 تجربه كرد.همچنين همين آمار در استان هاي 
مازندران با ۴6 درصللد، گيان با ۴6 درصد، قم با ۲6 
درصد و قزوين با ۲۴ درصد بيشترين افزايش را نسبت 
به همين بازه زماني در سللال گذشته داشته است.از 
سوي ديگر مجموع ورود و خروج وسايل نقليه مختلف 
در هفته گذشته روند متفاوتي نسبت به هفته قبل از 
اين آمار پيدا كرده است. چرا كه ترددها در بازه زماني 
۱7 تا ۲۳ دي ماه تنها در شللش استان كاهشي بوده 
است و در ديگر استان هاي كشللور با افزايش سفر يا 

همان ترددهاي بين استاني رو به رو بوده ايم.

شوراي عالي شهرسازي هرگونه ساخت و ساز در عرصه هاي در معرض فرونشست را ممنوع كرد

نخستين گام در مقابله با فرونشست زمين

وزارت راه و شهرسازي در پاسخ به پيام هاي مردمي اطلاعيه صادر كرد

تحليل رسمي از علل افزايش رهن و اجاره
 بر اساس اعام وزارت راه و شهرسازي، ورود نقدينگي 
سرگردان با ماهيت سوداگري به بخش غيرمولد مسكن 
و كاهش عرضه مسكن در سال هاي قبل، قيمت مسكن 
را افزايش داد كه اكنون موجب افزايش قيمت رهن و 

اجاره شده است.
به گزارش ايرنا، دفتر اقتصاد مسكن اين وزارتخانه به 
پيام هاي مردمي با موضوع چاره انديشي مسوولان در 
خصوص افزايش قيمت رهن و اجاره اماكن مسكوني 
پاسخ داد و بخشي از اقدامات انجام شده در اين بخش را 
اعام كرد.بنا بر اعام دفتر اقتصاد مسكن، بخش مسكن 
در كشور ما متاثر از عوامل دروني و بيروني است كه در 
سللال هاي اخير با افزايش تحريم هاي ظالمانه دولت 
امريكا، افزايش ريسك هاي سيستماتيك در بازارهاي 
مختلف و افزايش نقدينگللي، نقش عوامل بيروني پُر 
رنگ تر شده است.اين اطاعيه مي افزايد: اين موضوع 
منجر به ورود نقدينگي سرگردان با ماهيت سوداگري 
به بخش غيرمولد مسكن شده و در نتيجه با همراهي 
برخي عوامل دروني از جمله كاهش عرضه مسكن در 
سال  هاي قبل، قيمت مسكن در اثر افزايش تقاضاي 
سرمايه  اي، افزايش يافته است. با توجه به همبستگي 
قيمت مسللكن و نرخ اجاره بها و رهن، افزايش قيمت 
مسكن با تاخير منجر به افزايش قيمت رهن و اجاره 
اماكن مسكوني شده اسللت. با اين وجود، وزارت راه و 
شهرسازي با توجه به ابزارهاي در اختيار و ماموريت ها 
و وظايف محوله، با وجود محدوديت هاي اقتصادي و 
بودجه اي كشللور و افزايش فشارهاي اقتصادي در اثر 
شيوع ويروس كرونا، اقدامات مختلفي را در راستاي 
حمايت از مستاجران و اقشار آسيب پذير در ۲ سال اخير 

انجام داده است.برخي از اقدامات وزارت راه و شهرسازي 
در اين خصوص شللامل  تمديد خودكار قراردادهاي 
اماكن استيجاري با سقف هاي مشخص از طريق اخذ 
مجوزهاي مربوطه از ستاد ملي مبارزه با كرونا در ۲ سال 
گذشته و پرداخت تسهيات ارزان  قيمت وديعه مسكن 
در راستاي حمايت از مستاجرين در ۲ سال اخير است.

مبلغ كل تسللهيات پرداخت شده در سال ۱۴۰۰ تا 
تاريللخ ۱۰ دي ماه ۱۴۰۰ نزديك به 7.7 هزار ميليارد 
تومان و مبلغ كل تسهيات پرداختي در ۲ سال اخير 
حدود ۱۲.5 هزار ميليارد تومان بوده است.همچنين، 
تدوين ساز و كار اسللتقرار نظام اجاره داري حرفه اي 
توسط بخش غيردولتي با هدف افزايش سرمايه  گذاري 
در توليد و عرضه واحدهاي مسكوني اجاره اي، افزايش 
عرضه مسكن از طريق اجراي برنامه حمايتي نهضت 
ملي مسكن و طرح اقدام ملي مسللكن، برنامه ريزي 
و شروع عمليات اجرايي سللاخت و عرضه ۳۰۰ هزار 
واحد مسكن استيجاري در مناطق شهري و تسريع 
در تكميل و تحويل پروژه هاي نيمه تمام مسكن مهر با 
هدف خروج بخشي از تقاضا از بازار اجاره مسكن، بخش 
ديگري از اقداماتي اسللت كه وزارت راه و شهرسازي 

انجام داده است.

    ماليات بر خانه هاي خالي 
در اين حال، آنگونه كه مسوولان وزارت راه و شهرسازي 
گفته اند، يكي از راه هاي كنترل بازار اجاره اخذ ماليات 
بر خانه هاي خالي اسللت. مالياتي كه بلله دليل عدم 
شكل گيري سامانه اسللكان و اماك كشور به عنوان 
ابزار شناسايي خانه هاي خالي، همچنان اجرايي نشده 

و معطل مانده اسللت.در تازه ترين رويداد، اما محمود 
محمودزاده، معاون وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه 
۲۸ دي ماه مرحله اول آمار خانه هاي خالي در تهران را 
به سازمان امور مالياتي تحويل مي دهيم، گفته است: 
اولين برگه مالياتي براي مالكان خانه خالي در تهران 

هفته اول بهمن ماه صادر مي شود.
محمودزاده در گفت وگو با ايلنا از صدور اولين ماليات بر 

خانه هاي خالي در هفته اول بهمن ماه خبر داد.
 وي با بيان اينكه يكي از راه هاي كنترل بازار اجاره اخذ 
ماليات بر خانه هاي خالي است، گفت: افزايش اجاره بها 
در بازار مسكن تهران يك واقعيت است كه اميدواريم 
 شللروع عمليات اخذ ماليات بر خانه هللاي خالي در 

سامان بخشي بازار اجاره تهران اثرگذار باشد.
معاون وزير راه و شهرسللازي با بيللان اينكه با اجراي 
ماليات بر خانه هاي خالي عرضه واحدهاي مسكوني در 
 بازار اجاره افزايش پيدا مي كند، افزود: اين يك راهكار 
ميان مدت و كوتاه مدت براي سللامان بخشي به بازار 

اجاره كان شهر تهران است.
محمودزاده با اشللاره به آخرين اقدامات براي اجراي 
طرح اجاره داري حرفلله اي ادامه داد: همچنين يكي 
ديگر از راهكارهاي كنترل بازار اجاره در تهران اجراي 
طرح اجاره داري حرفه اي است كه همچنان اين طرح 
را دنبللال مي كنيم و پيگير مصوبللات مرتبط با طرح 
اجاره داري حرفه اي هستيم و معتقديم كه اين طرح 
مي تواند در بلندمدت و ميان مدت به بازار اجاره شهر 
تهران كمك كند.معاون وزير راه و شهرسازي درباره 
زمان اجراي ماليات بر خانه هاي خالي اظهار داشللت: 
در چند روز آينده اولين برگه ماليات بر خانه هاي خالي 

در تهران صادر مي شود و طبق جمع بندي هايي كه با 
سازمان امور مالياتي داشته ايم، اواخر دي ماه يا اوايل 
بهمن ماه اولين برگه مالياتي براي مالكان خانه هاي 
خالي در تهران صادر خواهد شللد.محمودزاده با بيان 
اينكه اين تصور اشتباهي است كه اغلب خانه هاي خالي 
در تهران در منطقه يك تمركز پيدا كرده اند گفت: اغلب 
خانه هاي خالي در تهران در مناطق مركزي شهر واقع 
شده اند و افزايش عرضه واحد مسكوني در اين مناطق 
به مستاجران دهك هاي متوسط كمك خواهد كرد. 
اغلب اين واحدها به دليل فرسودگي و عدم تعميرات 
و بازسازي خالي مانده اند كه به زودي با وضع ماليات 
بر خانه هاي خالي اين واحدهاي مسللكوني وارد بازار 
اجاره مي شوند. معاون امور مسكن و ساختمان وزارت 
راه و شهرسازي با بيان اينكه به زودي با خروجي ها و 
داده هاي سللامانه اماك و اسكان اعام مي كنيم كه 
در كدام مناطللق چه تعداد واحد خالللي وجود دارد، 
افزود: آخرين پيامك هللاي انبوه به مالكان واحدهاي 
مسكوني كه در سللامانه اماك و اسللكان ثبت نام و 
خوداظهاري نكرده اند ارسال شللده است و بر اساس 
آخرين خروجي هاي اين سامانه تعداد واحد هاي خالي 
در تهران به دست مي آيد. محمودزاده تاكيد كرد: در 
يك هفته گذشللته با سللازمان امور مالياتي جلسات 
متعددي داشتيم و درباره اخذ ماليات بر خانه هاي خالي 
به ادبيات مشترك رسيده ايم و بيست و هشتم دي ماه 
مرحله اول آمار خانه هاي خالي در تهران را به سازمان 
امور مالياتي تحويل خواهيم داد و شناسايي خانه هاي 
خالي با آخرين داده هاي سامانه مربوطه ادامه خواهد 

داشت و اطاعات به روز خواهد شد. 



از ۲۰ محموله گندم وارد ش��ده از روسيه، يكي آلوده به 
سرب بالا بوده است. اين نتيجه اوليه  آزمايشگاه است كه 
هم رييس كانون صنايع غذايي ايران آن را تاييد كرده بود 
و هم رييس آزمايشگاه كنترل و كيفيت سازمان غذا و دارو. 
اما حالا گفته مي شود كه اسناد وزارت بهداشت، سلامت 
اين گندم ها را تاييد كرده و گفته گندم هاي وارداتي مجوز 
مصرف انس��اني دارد! به گزارش تجارت نيوز، محمدرضا 
مرتضوي، رييس كانون صنايع غذايي ايران در نشستي 
كه ۲۵ دي ماه در اتاق تهران برگزار شد اعلام كرد محموله 
گندمي از روسيه وارد ايران شده اما »براساس يك گزارش 
غيرمحرمانه اين محموله گندم آلوده به ميزان بالايي از 
سرب بوده اس��ت.« مژگان پورمقيم، رييس آزمايشگاه 
كنترل و كيفيت س��ازمان غذا و دارو هم در اين جلسه، 
آلوده بودن گندم وارداتي از روسيه را تاييد كرده و گفته 
بود »مجوز ترخيص اين محموله، موقتي اس��ت و صرفا 
به دليل آنكه س��يلوهاي گندم كشور خالي است، اجازه 
ترخيص به آن داده شده است. اين گندم آلوده هنوز وارد 

چرخه مصرف مردم نشده است.«

  حذف خبر آلودگي گندم از سايت اتاق تهران!
البته هر دو بخش اين اظهارات س��اعتي بعد از انتشار، از 
سايت اتاق تهران حذف ش��د. پيگيري هاي تجارت نيوز 
هم نش��ان مي دهد اين بخش از مطال��ب درباره آلودگي 
گندم هاي وارداتي به درخواست يكي از اعضاي كميسيون 
كشاورزي اتاق تهران حذف شده است. آن هم ساعتي بعد 
از انتش��ار خبر توسط سايت هاي خبري ديگر. به عبارتي 
آنگونه كه در جلسه اتاق بازرگاني تهران عنوان شده، يكي از 
محموله هاي گندم وارداتي از روسيه به سرب بالا آلوده بوده 
و رييس آزمايشگاه كنترل  كيفيت سازمان غذا و دارو هم 
در اين جلسه آلوده بودن اين گندم را تاييد كرده اما گفته 
شده كه اين گندم براي تست دوباره به آزمايشگاه رفته است. 
نكته قابل توجه اين است كه ساعتي بعد از رسانه اي شدن 
خبر آلوده بودن گندم هاي وارداتي، محمدرضا مرتضوي، 
رييس كانون صنايع غذايي ايران رسما اعلام كرد كه نتيجه 
آزمايش مجدد گندم نشان مي دهد كه هيچگونه آلودگي 
در اين گندم ها وجود ندارد و مجوز مصرف انساني را دارد. اما 
سوالي كه وجود دارد اين است كه آيا امكان دارد كه آزمايش 
اوليه مقدار بالاي سرب در گندم را نشان دهد و آزمايش دوم 

نشان دهد كه گندم ها آلوده نيست و مجوز مصرف دارد؟

  وزارت بهداشت مي گويد آلوده نيست!
محمدرضا مرتضوي، رييس كانون صنايع غذايي ايران 

به تجارت نيوز مي گويد: آزمايش اوليه نشان مي داد كه 
اين گندم هاي وارداتي به مقدار بالايي از سرب آلوده 
بود. اما وزارت بهداشت مجددا اين گندم  ها را آزمايش 
كرده و بر اساس مستندات و مداركي كه براي ما ارسال 
كرده، مي گويد گندم هاي وارداتي آلوده نيس��ت. اين 
نتيجه اي اس��ت كه وزارت بهداشت به ما اعلام كرده 
اس��ت. مرتضوي مي گويد »ما اين آلودگي را تكذيب 
نمي كنيم اما اخي��را دولت اس��نادي را در اختيار ما 

گذاشته كه گويا گندم ها ديگر آلوده نيستند.«
او بيان كرد: گندم ها از كش��تي ترخيص و در محلي 
نگهداري شده بود كه حالا بعد از آزمايش هاي دوباره 
مي گويند اين گندم مجوز مصرف دارد و آلوده نيست.

  چرا گندم ها قبل از آزمايش نهايي ترخيص شد؟
پيش از اين خبر برگشت سيب زميني، كيوي و فلفل 
دلمه اي ايران از كشورهاي ديگر خبرساز شد. اخباري 
كه نشان مي داد اين مواد غذايي وارد اين كشورها نشده 

و از همان گمرك كشور مقصد برگشت خورده است. 
اما چرا ايران گندمي كه درباره آلودگي آن شك داشته 
را وارد س��يلوهاي خود كرده و اجازه نداده كه نتيجه 
آزمايش اوليه و ثانويه مشخص شود؟ رييس آزمايشگاه 
كنترل  كيفيت سازمان غذا و دارو گفته بود »صرفا به 
دليل آنكه س��يلوهاي گندم كشور خالي است، اجازه 
ترخيص اين گندم ها داده ش��د.« اين يعني به دليل 
كمبود گندم و خالي بودن سيلوها اين گندم ها سريع 

ترخيص شده است. 
مس��اله كمبود گندم در س��ال ج��اري از ماه ها قبل 
پيش بيني شده بود. از آن جمله غلامحسين شافعي، 
رييس اتاق ايران فروردين ماه سال جاري هشدار داده 
بود كه ايران به زودي با كمبود گندم مواجه مي شود. 
آبان ماه هم رويترز در گزارشي از كمبود گندم در ايران 
خبر داده و گفته بود گندم مورد نياز نانوايي ها در ايران 
۳۰ درصد كمتر از ميزان مصرف كشور است. از همان 
زمان اعلام ش��د كه ايران احتمالا از آذرماه با كمبود 

جدي گندم مواجه مي ش��ود و بايد هر چه س��ريع تر 
گندم وارد كند. اما گويا با وجود هشدارها، دولت دير 
به فكر واردات گن��دم افتاد. مرتضي جليلوند، يكي از 
توليدكنندگان و كارشناسان حوزه آرد به اقتصادنيوز 
گفته بود: با توجه به موجودي انبارها مي توان گفت از 
آذر ماه با چالش كمبود آرد روبرو مي شويم و اين روند 
در اسفند و فروردين به اوج خود مي رسد. جليلوند گفته 
بود كه يكي از راه هاي تامين گندم براي كشور از طريق 
روسيه اس��ت كه بايد به واسطه درياي خزر و كشتي 
صورت گيرد. اما ايران دير اقدام به واردات گندم كرده 
و اكنون مسير واردات گندم به ايران كه از طريق رود 
ولگاست، به دليل سرما يخ زده و امكان واردات گندم 

از اين مسير وجود ندارد.
بر اين اساس به نظر مي رسد اين همان محموله گندمي 
است كه ايران منتظر آن بوده و در صورتي كه اين محموله 
به هر دليلي ترخيص نمي ش��د، كش��ور با كمبود گندم 

مواجه مي شد.
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گندم هاي وارداتي قبل از آزمايش نهايي ترخيص شد

واردات گندم آلوده از روسيه صحت دارد؟

 آگهي فقدان سند مالكيت 
پلاك ۱۸۲۳/۳۳۸۱ اصلي

خانم معصومه زارعي طي درخواست وارده شماره ۲۳۰۸4مورخ  14۰۰/1۰/۲۵منضم به دو برگ استشهاد محلي 
كه به تاييد دفتر اسناد رسمي شماره4۳ دره شهر رسيده مدعي است سند مالكيت ششدانگ يك باب خانه 
پلاك  1۸۲۳/۳۳۸1اصلي واقع در ايلام به علت نامعلوم مفقود گرديده است كه برابر پرونده ثبتي سند مالكيت 
ششدانگ پلاك مذكور ذيل ثبت الكترونيكي 1۳99۲۰۳1۵۰۰1۰۰4۲1۸ صادر و تسليم گرديده است. لذا مراتب 
در اجراي تبصره ذيل ماده 1۲۰ آيين نامه قانون ثبت اعلام تا هر كس كه س�ند مالكيت نزد وي بوده و يا مدعي 
انجام معامله مي باشد ظرف مدت ده روز از تاريخ انتشار اين آگهي اصل سند مالكيت يا سند معامله را به اداره 
ثبت اسناد و املاك شهرستان ايلام ارايه نمايد در غير اين صورت پس از انقضاي مهلت قانوني نسبت به صدور 

سند مالكيت المثني اقدام قانوني به عمل خواهد آمد.

شناسه آگهي: 1260878

رستمي - رييس ثبت اسناد و املاك شهرستان ايلام

قوه قضاييه
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور

اداره كل ثبت اسناد وا  ملاك استان ايلام

ويژه

اشتغال آفريني بنياد بركت
براي ناشنوايان 

طرح اشتغال زايي بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام 
ويژه ناشنوايان در شهرستان ياسوج به بهره برداري رسيد. 
در جريان سفر محمد تركمانه، مديرعامل بنياد بركت به 
استان كهگيلويه و بويراحمد طرح اشتغال زايي اين بنياد 
ويژه معلولان ناشنوا در شهر ياسوج افتتاح شد. مديرعامل 
بنياد بركت درباره اين طرح اشتغال زايي توضيح داد: كارگاه 
چرم دوزي ويژه ناش��نوايان به همت يكي از كارآفرينان 
شهرستان ياسوج و با سرمايه گذاري و مشاركت اقتصادي 
بنياد بركت به بهره برداري رس��يده است. تركمانه ادامه 
داد: حجم كل سرمايه گذاري براي راه اندازي اين كارگاه 
چرم دوزي ۳ ميليارد ريال است و ۱۵ معلول ناشنوا در اين 
واحد توليدي مشغول به كار شده اند.  وي يادآور شد: آغاز 
به فعاليت اين كارگاه چرم دوزي باعث اش��تغال آفريني 
مستقيم و غيرمستقيم براي ۴۵ نفر شده است.  مديرعامل 
بنياد بركت خاطرنش��ان كرد: اي��ن كارگاه چرم دوزي 
محصولات��ي از جمله كي��ف، كفش، جاكارتي و س��اير 
منسوجات چرمي را توليد و روانه بازار مي كند.  تركمانه 
تصريح كرد: تاكيد بنياد بركت و كارآفرين كه يكي از بانوان 
ياسوجي است، استفاده از افراد معلول به عنوان نيروي كار 
در اين كارگاه توليد چرم بوده است. وي در تشريح عملكرد 
بنياد بركت در حوزه مشاغل خرد و خانگي در كهگيلويه و 
بويراحمد گفت: تا به امروز ۴ هزار و ۹۴۸ طرح اشتغال زايي 
اجتماع محور در مناطق روستايي و محروم ۹ شهرستان 
استان به بهره برداري رسيده كه باعث ايجاد اشتغال براي 

۱۲ هزار نفر به شكل مستقيم و غيرمستقيم شده است.

اجراي ۳ پروژه برق رساني 
در شهرستان بروجن 

 مدير ام��ور برق شهرس��تان بروجن از اج��راي ۳ پروژه 
برق رساني با صرف 6۳۰۰ ميليون ريال اعتبار در سطح اين 
شهرستان خبر داد. به گزارش روابط عمومي شر كت توزيع 
نيروي برق استان چهارمحال وبختياري مهندس حسين 
رياحي در تشريح اين خبر گفت: تبديل شبكه سيمي به 
كابل خودنگهدار در روستاهاي كنرك، كتك، ساكي آباد، 
احمدآباد، گلوگرد، احداث ۱۹۰۰ متر كابل خودنگهدار در 
حوزه شبكه هاي سرقتي و احداث شبكه هاي برق رساني 
جديد جهت متقاضيان شهري و روستايي ازجمله اين 
پروژه ها مي باشد. وي كاهش خاموشي ها، كاهش تلفات 
انرژي، رفع افت ولتاژ احتمالي، بهبود مبلمان شهري و.. را از 
مزاياي اجراي اين پروژه ها برشمرد. اصلاح ۲۵۰ متر جمپر 
برق رساني، نصب ۵۰ عدد كاور كراس آرم، تعويض ۱۰۰ 
عدد مقره و ۲۵۰ عدد كلمپ دو پيچه و نصب ۴ دستگاه 
جداساز توسط گروه خط گرم به ارزش ۲۰۰ ميليون ريال 
اعتبار با هدف كاهش خاموشي ها و رفع افت ولتاژ احتمالي 
شبكه از ديگر پروژه هاي برق رساني اين شهرستان است 

كه طي ماه هاي گذشته به بهره برداري رسيده است.

تشكيل شركت هاي آب و 
فاضلاب تحول عظيمي در 

خدمت رساني به مردم ايجاد كرد
مهندس يوسف عرفاني نس��ب مديرعامل شركت آب و 
فاضلاب استان مركزي به مناسبت سالروز تصويب قانون 
تشكيل ش��ركت هاي آب و فاضلاب، به تغيير و تحولات 
آب و فاضلاب طي سال هاي گذشته اشاره نمود و تشكيل 
 شركت هاي آب و فاضلاب را تحول عظيمي در خدمت رساني
 به مردم دانس��ت . به گزارش روابط عمومي شركت آب و 
فاضلاب اس��تان مركزي، مهندس يوسف عرفاني نسب 
مديرعامل اين شركت، در اين راستا اظهار داشت: قبل از 
تشكيل شركت هاي آب و فاضلاب، كار آبرساني شهرها بر 
عهده شهرداري ها و در حيطه وزارت كشور بود ولي با توجه 
به كثرت وظايف مجموعه شهرداري ها، ضرورتي احساس 
شد كه كار آبرساني به مردم كه يكي از حياتي ترين نيازهاي 
شهروندان به شمار مي رود، بر عهده يك مجموعه مجزا در 
حيطه وزارت نيرو و توسط يك معاونت تخصصي پيگيري 
گردد و در اين راستا با تشكيل شركت هاي آب و فاضلاب 
تحول عظيمي در خدمت رس��اني به مردم شريف ايران 
اسلامي به وقوع پيوست. مهندس عرفاني نسب ادامه داد: 
شركت هاي آب و فاضلاب روستايي هم در سال ۷۷ از جهاد 
سازندگي جدا شد و به عنوان شركت آب و فاضلاب روستايي 
توانست اقدامات بس��يار ارزشمندي در بحث آبرساني به 

مناطق روستايي در كشور انجام دهد.

 خانه كودك و نوجوان 
در محله دردشت احداث مي شود

مدير منطقه سه شهرداري اصفهان گفت: طبق تصميم 
مديريت شهري و تاييد يونيسف، در محله دردشت چند 
پروژه از جمله خانه كودك و نوجوان، توسعه پارك دوستدار 
كودك و ورزشگاه مادر و كودك برنامه ريزي شده است كه 
با طراحي و آزادسازي صورت گرفته، عمليات ساخت خانه 
كودك و نوجوان با اعتباري بالغ بر ۴۰ ميليارد ريال به زودي 
آغاز مي شود. به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري 
اصفهان، حسين كارگر در اين جلسه اظهار كرد: تصميم 
مديريت شهري جديد بر اين اس��ت كه اكثر پروژه هاي 
ش��هري در دل محلات اجرا ش��ود، لذا برقراري ارتباط با 
ساكنان محله و كمك فكري آنها راهنماي خوبي در اجراي 
پروژه هاي مورد نياز محلات محس��وب مي شود. با نظر 
پيشكسوتان و معتمدين محله دردشت، مواردي همچون 
آزادسازي گلوگاه ها، احداث پاركينگ، ايجاد فضاي سبز و 
محيط هاي مفرح و شاد براي اهالي محل و احداث ورزشگاه 
و فرهنگسرا از جمله مهم ترين نيازهاي مردم اين محله 
تعيين گرديده است. طبق تصميم مديران شهري و تاييد 
يونيسف در محله دردشت چند پروژه از جمله خانه كودك 
و نوجوان، توسعه پارك دوستدار كودك و ورزشگاه مادر 
و كودك برنامه ريزي شده است كه با طراحي و آزادسازي 
صورت گرفته، عمليات ساخت خانه كودك و نوجوان با 
اعتباري بالغ بر ۴۰ ميليارد ريال به زودي آغاز خواهد شد.

مديرعامل فولاد خوزستان: 

پيامد صنعت  ستيزي، تقابل مردم و توليد است
 مديرعام�ل ف�ولاد خوزس�تان، پيام�د 
صنعت  ستيزي را تقابل مردم و توليد دانست 
و از مس�وولان  در س�ال توليد، پشتيباني ها 
و مانع زدايي ه�ا، انتظار حماي�ت از صنعت را 

خواستار شد.
به گ�زارش خبرن�گار روابط عموم�ي، امين 
ابراهيمي مديرعامل شركت فولاد خوزستان 
در همايش تبيي�ن بيانيه چش�م انداز گروه 
فولاد خوزستان در افق 141۰، رشد چشم گير 
9.۲ درصدي توليد فولاد كشور را در ده سال 
گذشته بي سابقه دانست و افزود: متوسط رشد 
جهاني دو درصد است و اين حجم از رشد نشان 
از عزم توليدكنندگان فولاد ايران دارد. تداوم 
و توسعه توليد فولاد و حفظ جايگاه جهاني، 
نيازمند متناسب سازي زيرساخت و پايداري 
تامين حامل هاي انرژي اس�ت.ابراهيمي در 
ادامه گفت: اطلاع رس�اني نادرس�ت، باعث 
ايجاد گسل ميان صنعت و مردم شده است. 
مردم و جامعه ذينفعان اصلي صنعت هستند. 
ايجاد اشتغال، توسعه، توليد ثروت و ارزآوري 
تنها بخشي از مزاياي حاصل از فعاليت  بخش 
صنعت هس�تند. مجموعه فولاد خوزستان 
با اش�تغال زايي ش�انزده هزار تن و با در نظر 
گرفتن مشاغل ايجاد شده غير مستقيم، يك 
خانواده سيصد هزار تني را تحت پوشش دارد. 
از طرفي به طور متوسط ماهانه 1۵ هزار ميليارد 
ريال خريد از سطح شهرستان اهواز از سوي 
فولاد خوزستان انجام مي ش�ود. اما با توجه 
به اطلاع رساني نادرست، اين موارد از چشم 

جامعه دور مي ماند. 
مديرعامل فولاد خوزس�تان در ادامه گفت: 
در س�الي كه از س�وي مقام معظ�م رهبري 
)مدظله العالي( به نام توليد، پش�تيباني ها و 
مانع زدايي ها نامگذاري ش�ده است، انتظار 
حمايت داريم. در ش�رايطي كه صنعت باعث 
ايجاد اشتغال و توليد ثروت منطقه اي و ملي 
شده اس�ت، اما صنعت ستيزي و آدرس دهي 
غلط، ذهني�ت مردم جامع�ه  را در رويارويي 
با صنع�ت با چالش هاي فراوان�ي روبرو كرده 
اس�ت. براي مثال مص�رف آب صنعت فولاد 
تنها دو دهم درصد مصرف كش�ور را به خود 
اختصاص داده اس�ت و در چنين ش�رايطي 
هجمه هاي فرواني به اين صنعت مي شود و در 
محافل مختلف، صنعت فولاد را جزو صنايع 
پرمصرف آب مطرح مي كنند. توليد س�الانه 
گاز كش�ور ۲۲۰ ميليارد متر مكعب است كه 
از اي�ن مقدار، س�هم مصرف زنجي�ره فولاد 

11 هزار ميليارد متر مكعب است، يعني كمتر 
از ۵ درصد مجموع مصرف گاز كشور. نكته اي 
كه در مصرف گاز فولاد، هيچگاه اشاره به آن 
نمي شود اين اس�ت كه ، گاز در صنعت فولاد 
س�وخت نيس�ت بلكه يك مزيت رقابتي به 
واس�طه وجود منابع عظيم خدادادي گاز در 
كشور است. در اين مورد هم اولين صنعتي كه 

هدف محدوديت قرار مي گيرد، فولاد است.
ابراهيمي از دست دادن بخش�ي از توليد به 
دليل محدوديت ه�اي ب�رق را ديگر چالش 
صنعت فولاد دانس�ت و اف�زود: مصرف برق 
صنعت فولاد، تنها ده درصد توليد كشور است، 
اما بازهم در عين ناباوري محدوديت هاي برقي 
به شكل گسترده به صنعت فولاد اعمال گرديد 
و باعث ش�د، ۵۳۰ هزار تُن فولاد برنامه ريزي 
شده معادل 1۲ هزار ميليارد تومان از فروش 
و چهار هزار ميليارد از سود را از دست دهيم. 
وي افزود: ب�ا اعمال محدوديت ه�اي برقي، 
توليد پيش بيني شده فولاد كشور ۳۲ ميليون 
تُن بود كه اين محدوديت در خوشبينانه ترين 
حالت تولي�د را ب�ه ۲6 ميليون تُ�ن كاهش 
مي دهد. ش�ايان ذكر اس�ت ظرفيت نصبي 
فولاد كشور 4۵ ميليون تُن است. تا به امروز 
محدوديت هاي برق باعث ش�ده، 1۲ ميليون 
تُن ظرفيت توليد نصبي بدون استفاده بماند 
و رقمي معادل هش�ت هزار ميلي�ارد دلار از 
دست برود. ابراهيمي اشاره اي هم به چالش 
معدن داشت و افزود: چالش معدن از گذشته 
تا به امروز گريبان گير فولاد بوده و هست. در 
حال حاضر تنها از هشت درصد معادن كشور 
بهره برداري ش�ده اس�ت. در بخش معادن و 

ماشين آلات، سرمايه گذاري لازم انجام نشده 
اس�ت. از طرفي در حوزه اكتش�اف هم جاي 
كار بس�ياري داريم. راهبرد توزيع نامناسب 
در صنعت فولاد كشور ش�رايط را به گونه اي 
رقم زده كه توس�عه اين صنعت از دريا محور 
به س�مت كوير  محور سوق پيدا كند و همين 
رويكرد باعث ايجاد چالش هاي تامين انرژي 
ش�ده و به آدرس دهي غلط منجر مي گردد. 
اتفاقات امروز نتيجه تصميمات ديروز است و 
اتفاقات فردا، نتيجه تصميمات امروز خواهد 
بود. مديرعامل فولاد خوزستان در ادامه گفت: 
ديگر چالش پيش روي صنعت فولاد، حمل و 
نقل اس�ت. در افق 14۰4 و توليد ۵۵ ميليون 
تُن، قطعا زيرس�اخت هاي فعلي حمل و نقل 
پاسخگو نخواهد بود. در حال حاضر، ظرفيت 
نصبي ريلي كش�ور ۵۰ ميليون تُن اس�ت كه 
عملا از ۳۰ ميليون تُن آن اس�تفاده مي شود. 
در افق 14۰4 ظرفيت ريلي كشور بايد به ۲۰۵ 
ميليون تُن برسد كه از اين مقدار 1۰۵ ميليون 
تُن به فولاد اختص�اص دارد. بين ۳۰ ميليون 
تُن فعلي تا 1۰۵ ميليون تُن افق 14۰4، اختلاف 
معناداري وجود دارد.وي در پايان اش�اره اي 
هم به سياست گذاري هاي متناقض كرد و بيان 
داشت: از سياست گذاران انتطار مي رود با در 
نظر گرفتن ش�رايط بازار و مشاركت فعالان 
حوزه صنعت، سياس�ت هاي جاري را تدوين 
و تصويب كنند ، اما در عمل دستورالعمل هاي 
خلق الس�اعه، نه تنها به آرامش و ثبات بازار 
كمك نمي كند، بلكه تمركز توليدكنندگان 

را برهم مي زند.
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آن طور كه از ش��اخص هاي تكنيكال پيداست، در حال 
حاضر تا حدودي از فشار فروش بيت كوين در بازار كاسته 
شده است. با اين حال، از آنجايي كه شتاب صعودي قيمت 
رفته رفته كمتر مي شود، شانس زيادي براي افزايش فشار 
خريد هم ديده نمي شود. در حالي كه داده هاي تازه نشان 
مي دهد كه ارزش كل سرمايه قفل شده در پروتكل هاي 
ديفاي )سيس��تم مالي غيرمتمركز شامل نرم افزارهاي 
غيرمتمركز و همچنين قراردادهاي هوشمند و پروتكل ها 
بر بس��تر بلاك چين(، با وجود كاهش قيمت ها، در يك 
هفته اخير رش��د كرده اس��ت. خريداران بيت كوين در 
تلاش اند تا روند نزولي قيم��ت را پس از دو ماه معكوس 
كنند. قيمت در حال حاضر ب��ا اوج ۶۹,۰۰۰ دلاري ماه 
نوامبر )آبان( حدود ۳۰ درصد فاصله دارد و آن طور كه از 
شاخص هاي تكنيكال پيداست، فشار فروش در بازار در 
حال تثبيت شدن است و ديگر نوسان جدي اي را تجربه 
نمي كند. بيت كوين روز گذشته با قيمتي حدود ۴۳,۰۰۰ 
دلار معامله مي ش��د و نوس��ان قيمت آن در ۲۴ ساعت، 
نزديك به صف��ر بود. يك حمايت كلي��دي در محدوده 
۴۰,۰۰۰ دلار وجود دارد كه مي تواند س��قوط قيمت را 
در كوتاه مدت محدودتر كند. با صعودي ش��دن بازار هم 
قيمت در ۴۵,۰۰۰ و ۴۷,۰۰۰ دلار دو مقاومت جدي را 
پيش روي خود دارد. در نماي ۱ روزه بازار، شاخص قدرت 
نسبي در حال بالا آمدن از سطح اشباع فروش است. اين 
انديكاتور پيش تر و در سپتامبر )شهريور( هم با اين سطح 
برخورد كرده بود كه به ش��كل گيري يك روند صعودي 
جديد ختم شد. در حال حاضر اما، در نماي يك هفته اي 
و يك ماهه بيت كوين رفته رفته از شتاب صعودي قيمت 
كاسته مي شود؛ اتفاقي كه مي تواند شانس افزايش فشار 

خريد در بازار را كاهش دهد.

     رشد ۲۵ درصدي دوج كوين 
پس از توييت ايلان ماسك

ايلان ماس��ك، مديرعامل تس��لا، رس��ماً اعلام كرد كه 
اين ش��ركت پذيرش دوج كوين را ب��راي فروش برخي از 
محصولات خود آغاز كرده اس��ت. با اين حال، آن طور كه 
از وضعيت نمودارها پيداست، ممكن است در ادامه قيمت 
به س��طوح قبل از جهش خود س��قوط كند. پس از آنكه 
ايلان ماسك اعلام كرد تس��لا پذيرش دوج كوين را براي 
فروش برخي از محصولات خود آغاز كرده اس��ت، قيمت 
اي��ن ميم كوين پس از مدت ها يك جه��ش قابل توجه را 
تجربه كرد. اين ش��ركت اكنون برخي از كالاها )البته نه 
وسايل نقليه( ازجمله سگگ كمربند گيگا تگزاس را با ارز 
ديجيتال قيمت گذاري مي كند. پس از انتش��ار اين خبر 
قيمت دوج كوين با جهش��ي ۱۳ درصدي به اوج ۳۰ روزه 
خ��ود در ۰.۲۱۵۰ دلار رس��يد. دوج كوين در حال حاضر 
يازدهمين سكه ارزهاي ديجيتال با ارزش بازار ۲۵.۲ ميليارد 
دلار است اما ركود در بازار گسترده تر ارزهاي ديجيتال در 
روزهاي اخير، قيمت دوج كوين را به پايين ترين س��طح 
خود از آوريل ۲۰۲۱ رس��اند و اين رقم نسبت به بالاترين 
ركورد خود در ماه مه سال گذشته ۷۴ درصد كاهش يافته 
است. توييت ايلان ماسك در حالي با واكنش بازار مواجه 
ش��د كه دوج كوين از قبل يك روند صعودي را آغاز كرده 
بود. توييت ايلان ماس��ك باعث شد قيمت دوج كوين در 
مجموع ۲۵ درصد رشد كند. اقدام تسلا براي آغاز پذيرش 
دوج كوين در درگاه  پرداخت فروشگاه اينترنتي اين مجموعه 
يك ماه پس از آن كليد خورد كه ايلان ماسك اعلام كرد 
علاقه دارد از دوج كوين در پرداخت ها و به صورت آزمايشي 
اس��تفاده كند. دليل اصلي علاقه ماسك به دوج كوين، به 
گفته خودش، برخي برتري هاي اين ارز ديجيتال نسبت 
به بيت كوين اس��ت كه مصرف انرژي كمتر به عنوان يك 
اب��زار پرداختي، يكي از اصلي ترين نمونه هاي آن اس��ت. 
ماس��ك چندي پيش در مصاحبه با نش��ريه تايم، گفته 

بود: »بيت كوين اساساً جايگزين خوبي براي ارزهايي كه 
در مبادلات از آنها استفاده مي شود، نيست. دوج كوين با 
اينكه در قالب يك شوخي به وجود آمده، براي تراكنش ها 
مناسب تر است.« تسلا سال گذشته، براي مدت كوتاهي 
پرداخت ب��ا بيت كوين را براي محص��ولات خود ازجمله 
خودروهايش پذيرفت اما ماس��ك در ماه مه ۲۰۲۱ اعلام 
كرد تسلا پذيرش اين ارز ديجيتال را به دليل نگراني در مورد 
مشكلات زيست محيطي متوقف خواهد كرد، البته نگفت 
كه نگران مسائل زيست محيطي مربوط به دوج كوين نيز 
هست يا خير. حال آنكه تحليلگران عنوان كردند استخراج 
اين ارز ديجيتال نيز هزينه قابل توجهي براي محيط زيست 
دارد. اما مديرعامل تس��لا گفته هزينه انجام تراكنش در 
شبكه بيت كوين بسيار زياد بوده و اين در حالي است كه 
حجم تراكنش هاي آن در مقايسه با دوج كوين كم به نظر 
مي رس��د، به همين خاطر بيت كوين مي تواند به عنوان 
اب��زاري براي ذخيره ارزش دارايي در نظر گرفته ش��ود. او 
معتقد است دوج كوين مي تواند مردم را به نوعي تشويق 

به خرج كردن كند.

    ورود ۷۰ درصدي 
سرمايه گذاران امريكايي در سال ۲۰۲۱

داده هاي جديد حاكي از آن است كه حجم سرمايه گذاري 
۴۶ درصد از سرمايه گذاران امريكايي ارزهاي ديجيتال، 
كمتر از ۱,۰۰۰ دلار است و ۲۵ درصد آنها بين ۱,۰۰۰ 
ت��ا ۱۰,۰۰۰ دلار در ارزهاي ديجيتال س��رمايه گذاري 
كرده اند. اين نظرسنجي جديد مشخص كرد كه اكثريت 
قريب به اتفاق صاحبان ارزهاي ديجيتال در ايالات متحده 
امريكا اولين سرمايه گذاري خود را در سال گذشته انجام 
داده اند. حدود ۷۰ درصد از دارندگان امريكايي ارزهاي 
ديجيتال سرمايه گذاري در ارزهايي مانند بيت كوين را 
از س��ال ۲۰۲۱ آغاز كردند. اين نظرس��نجي كه اواسط 
دس��امبر ۲۰۲۱ )آ  ذر ۱۴۰۰( از بي��ن ح��دود ۳,۱۰۰ 
امريكايي بزرگ سال، براي س��نجش دانش آنها درباره 
ارزهاي ديجيتال صورت گرفت، نشان داد كه ۶۸ درصد 
از پاسخ دهندگان در سال گذشته براي اولين بار با ارزهاي 
ديجيتال آشنا ش��ده اند. در حالي كه ۲۱ درصد از آنها از 
دو سال پيش س��رمايه گذاري در اين حوزه را آغاز كرده 

بودند، ۱۲ درصد از پاسخ دهندگان اولين سرمايه گذاري 
خود را در حوزه ارزهاي ديجيتال در ۴ س��ال گذش��ته 
انجام داده اند و اولين سرمايه گذاري ۹ درصد باقي مانده 
اين افراد نيز بيش از ۴ سال قبل بوده است. يافته هاي اين 
نظرسنجي نشان داد كه پاسخ دهندگان، سرمايه گذاري 
زيادي روي ارزهاي ديجيتال انجام نداده اند. ۴۶ درصد 
از ش��ركت كنندگان گزارش داده اند ك��ه ۱,۰۰۰ دلار 
يا كمتر در ارزهاي ديجيتال س��رمايه گذاري كرده اند. 
يك چه��ارم اين افراد نيز بين ۱,۰۰۰ ت��ا ۱۰,۰۰۰ دلار 
از س��رمايه خود را به اين بازار اختص��اص داده اند. اين 
مطالعه همچنين نشان داد كه هنوز شك و ترديدهاي 
زيادي درباره صنعت ارزهاي ديجيتال در اذهان مردم 
وجود دارد، به طوري كه ۴۲ درصد از پاسخ دهندگان 
احساس مي كنند سرمايه گذاري در ارزهاي ديجيتال 
بسيار خطرناك اس��ت. ۳۴ درصد از آنان نگران نبودِ 
مق��ررات كافي در اين ب��ازار هس��تند و ۲۴ درصد از 
پاسخ دهندگان خاطرنشان كردند كه سرمايه كافي 

براي سرمايه گذاري در ارزهاي ديجيتال ندارند.

     سود صندوق هاي رمزارز جهان 
در سال ۲۰۲۱ 

در عين حال، نتايج بررسي هاي شركت باركلي  هيج نشان 
مي دهد كه صندوق هاي ارزهاي ديجيتال جهاني در سال 
گذش��ته پس از افزايش قيمت بيشتر ارزهاي ديجيتال 
مانند بيت كوين و اتريوم در ميان گرايش نهادها و پذيرش 
بيش��تر از س��وي قانون گذاران در سراس��ر جهان، رشد 
چشمگيري داشتند. بيت كوين ۶۰ درصد در سال ۲۰۲۱ 
افزايش يافت و در نوامبر به ركورد ۶۹ هزار دلار رس��يد 
اين در حالي است كه اتريوم تقريبا ۴۰۰ درصد افزايش 
يافت. بر اساس داده هاي اين شركت، شاخص معامله گران 
ارزه��اي ديجيتال باركلي هيج ۱۳۸.۱ درصد در س��ال 
۲۰۲۱ افزايش يافت. اين نتايج براي حدود ۳۹ صندوق 
ي��ا كمتر از ۵۰ درص��د از ش��ركت هاي مديريت دارايي 
ديجيتالي دنبال كننده است كه به دنبال افزايش ركورد 
۱۷۳ درصدي در سال ۲۰۲۰ بودند. علت اين سوددهي 
منفعت صندوق هاي رمزنگاري از نوسانات شديدي است 
كه همه گيري ويروس كرونا در بازارهاي مالي ايجاد كرد. 

صندوق هاي رمزنگاري در ماه دسامبر حدود ۱۱ درصد 
ضرر داشتند؛ بيت كوين و اتريوم نيز سقوط كردند. ميزان 
نوس��انات نزولي بيت كوين در سال گذشته ۱۹ درصد و 
اتريوم ۲۰ درصد اعلام شده است. بن كرافورد، سرپرست 
تحقيقات اين شركت گفت: رمزارزها فقط در ماه دسامبر 
درآمدي نداشتند زيرا بسياري از دارايي هاي اصلي صنعت 
به دليل ركود ش��ديد قيمت ها با ضربه شديدي مواجه 
شدند. وي افزود: ارز خارجي نيز همانند رمزارزها در سال 
۲۰۲۱ بازده متوسطي داشت. شاخص معامله گران ارز 
باركلي هيج بر اساس ۶۰ درصد از صندوق هاي گزارش 
شده ميزان ۲.۲ درصد رشد را در سال گذشته نشان داد.

    رشد ارزش سرمايه قفل شده 
در ديفاي هم زمان با سقوط قيمت ها 

داده هاي تازه نش��ان مي دهد كه ارزش كل س��رمايه 
قفل ش��ده در پروتكل ه��اي ديفاي )سيس��تم مالي 
غيرمتمركز شامل نرم افزارهاي غيرمتمركز و همچنين 
قراردادهاي هوشمند و پروتكل ها بر بستر بلاك چين(، 
با وجود كاهش قيمت ها، در يك هفته اخير رشد كرده 
است. اين در حالي است كه قيمت توكن هاي ديفاي در 
اين مدت رشد قابل توجهي نداشته است. با وجود اينكه 
در انتهاي سال ۲۰۲۱ و ابتداي ۲۰۲۲، بيت كوين و ديگر 
ارزهاي ديجيتال عملكرد ضعيفي داشتند، بخش ديفاي 
عملكرد غيرعادي ديگري از خود نشان داده است. در 
طول هفت روز گذش��ته، ارزش س��رمايه قفل شده در 
پروتكل هاي ديفاي اندكي افزايش يافت. اين معيار نشان 
مي دهد كه چه مقدار ارز ديجيتال به عنوان وثيقه و براي 
مش��اركت در پروتكل هاي ديفاي سپرده گذاري شده 
است. هنوز نمي توان ادعا كرد كه رشد رقم ارزش سرمايه 
قفل شده در ديفاي به معني پايان روند نزولي مربوط به 
پروژه هاي اين حوزه است كه از بهار سال گذشته شروع 
ش��ده بود؛ اما بايد به توجه داشته باشيم با اينكه ارزش 
دلاري هيچ ك��دام از ارز هاي ديجيتال افزايش نيافته، 
ارزش سرمايه قفل شده در ديفاي رشد كرده است. حال 
بايد منتظر بمانيم و ببينم كه آيا بخش ديفاي مي تواند 
به شور و اشتياق يك سال پيش خود بازگردد يا اينكه 

رونق آن با روي كار آمدن NFTها از بين رفته است.
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بدافزاري كه همه سيستم عامل ها 
را هدف مي گيرد

محققان امنيتي از شناس��ايي بداف��زار خطرناكي 
خبر داده اند كه همه سيس��تم عامل هاي شناخته 
ش��ده اعم از ويندوز، لينوكس و م��ك را هدف قرار 
مي دهد. به گزارش مهر به نقل از زد دي نت، بدافزار 
يادشده با ايجاد جاي پايي بر روي سيستم عامل هاي 
مختل��ف به هكرها ام��كان مي دهد ب��ه رايانه هاي 
آسيب پذير دسترسي يافته و داده هاي مدنظر خود 
را س��رقت كنند. بدافزار مذكور كه اولين بار توسط 
محققان موسسه اينتزر شناسايي شده از سوي آنان 
سيس جوكر نام گرفته و پس از حمله اي به يك وب 
س��رور تحت لينوكس در يك موسسه آموزشي در 
ماه دسامبر مورد شناسايي قرار گرفت. سيس جوكر 
عامل موفقيت اين حمله نبود، ولي بر روي سرورهاي 
موسسه مذكور كه نامش افشا نشده، وجود داشت. 
ماهيت س��يس جوكر و روش ايجاد جاي پاي نفوذ 
توسط آن بر روي رايانه ها مورد توجه كارشناسان قرار 
گرفته است. اين بدافزار قادر به اجراي فرامين مختلف، 
بارگذاري و ارسال انواع فايل ها و غيره قابل استفاده 
اس��ت و لذا به عنوان ابزاري براي سرقت اطلاعات و 
نيز انتقال بدافزارهاي ديگر به رايانه هاي آسيب پذير 
قابل استفاده است. تنوع سيستم عامل هايي كه اين 
بدافزار آنها را مورد حمله قرار مي دهد، موجب نگراني 
كارشناسان شده اس��ت. اين بدافزار خود را يك نرم 
افزار به روزرسان سيستم عامل هاي لينوكس و مك 
جا مي زند و البته در مورد ويندوز خود را به عنوان يكي 
از درايورهاي اينتل معرفي مي كند. عوامل طراحي 

اين بدافزار هنوز شناسايي نشده اند.

افشاي قرارداد گوگل و فيس بوك 
براي تصاحب بازار تبليغات

طبق اصلاحيه اي كه به شكايت آنتي تراست تگزاس و 
۱۵ ايالت ديگر امريكا عليه گوگل اضافه شده، مديران 
ارشد اجرايي گوگل و فيس بوك از توافقنامه اي براي 
تصاحب بازار تبليغات آنلاين آگاه بوده اند. به گزارش 
مهر به نقل از رويترز، ش��اكيان در اصلاحيه شكايت 
اعلام كرده اند، ق��رارداد گوگل با فيس بوك »جداي 
بلو« ناميده ش��ده و س��اندار پيچاي آن را امضا كرده 
بود. از سوي ديگر مارك زاكربرگ مدير ارشد اجرايي 
فيس بوك در ايميلي به آن پرداخته بود. گوگل ادعا 
مي كند اين بخش از اصلاحيه نادرست است و در كل 
شكايت مذكور پر از موارد غير صحيح است. سخنگوي 
شركت در اين باره گفت: ما تصميم داريم هفته آينده 
اقدامي براي رد اين شكايت انجام دهيم. فيس بوك كه 
اكنون به بخشي از متا پلفترمز تبديل شده، در بيانيه اي 
اعلام كرد قرارداد مذك��ور منحصر به گوگل نبوده و 
توافقنامه هاي ديگري امضا ك��رده كه رقابت در بازار 
تبليغات آنلاين را ارتقا داده اند. اين شركت ادعا مي كند 
قرارداد به س��ود تبليغ كنندگان و همچنين ناشران 
آگهي هاس��ت. البته در ش��كايت ۱۶ ايالت مذكور از 
فيس بوك به عنوان متهم نام برده نشده است. قرارداد 
مذكور به عنوان بخشي از تلاش گوگل براي مقابله با 
فرايندي به نام header bidder است كه طي آن 
ناش��ران آگهي ها مي خواهند با قراردادن آگهي هاي 
بيشتر در وب سايتشان به درآمد بيشتري دست يابند. 
در متن اصلاحيه شكايت آمده است: »گوگل به سرعت 
متوجه ش��د اين نوآوري قابليتش براي دستيابي به 
تقاضا را در مقياس بالا )۱۹ تا ۲۲( در تمام بخش هاي 
تبليغاتي كاهش مي دهد. اين ش��ركت براي از بين 
بردن header bidder بسيار تلاش كرد و قرارداد 
با فيس بوك نيز در همين راستا بود.« به عنوان بخشي 
از قرارداد، دو پلتفرم آنلاي��ن درباره آنكه فيس بوك 
چه تعداد از حراج هاي ناشران آگهي را برنده شود نيز 
توافق كرده بودند. گوگل از تاكتيك هاي ديگري هم 
براي كنترل بازار تبليغات آنلاين استفاده كرده بود. 
اين شركت حداقل از يكي از سه برنامه براي دستكاري 
حراج آگهي اس��تفاده كرده بود تا آگهي دهندگان و 

ناشران ابزارهاي گوگل را به كار گيرند.

آسيب پذيري هاي مهم 
ويندوز ترميم شد

بيش از ۹۰ آس��يب پذيري از قبيل اج��راي كد از 
راه دور، ترفيع امتيازي، افش��اي اطلاعات، جعل، 
منع سرويس و عبور در ويندوز و ديگر محصولات 
مختلف شركت مايكروسافت، ترميم شد. به گزارش 
ايسنا، بيش از ۹۰ آسيب پذيري در ويندوز و ديگر 
محصولات مختلف شركت مايكروسافت، ترميم 
ش��د. درجه اهميت ۹ مورد از آس��يب پذيري هاي 
ترميم ش��ده در نخس��تين م��اه مي��لادي ۲۰۲۲ 
»حيات��ي« و ديگ��ر م��وارد، »مهم«  اعلام ش��ده 
اس��ت. اين مجموعه اصلاحيه ها، انواع مختلفي از 
آسيب پذيري ها از قبيل اجراي كد از راه دور، ترفيع 
امتيازي، افش��اي اطلاعات، جعل، منع س��رويس 
و عب��ور را در محصولات مختلف مايكروس��افت 
ترميم مي كنند. ش��ش مورد از آسيب پذيري هاي 
ترميم شده اين ماه، از نوع »روز-صفر« هستند، اگر 
چه موردي در خصوص كد مخرب )اكس��پلويت( 
آنها گزارش نشده اس��ت. مايكروسافت آن دسته 
از آس��يب پذيري هايي را از نوع روز - صفر مي داند 
كه پيش تر اصلاحيه رسمي براي ترميم آنها ارايه 
نشده اما جزييات آنها به طور عمومي منتشر شده 
اس��ت يا مهاجمان در مواقعي از آنها سوءاستفاده 
كرده اند. از طريق يكي از آس��يب پذيري هايي كه 
حياتي اعلام شده، مهاجمي كه در شبكه نفوذ كرده 
است، مي تواند از آن براي توسعه آلودگي در شبكه 
)Lateral Movement( و ماندگاري در شبكه 
يك سازمان سوءاستفاده كند. باتوجه به اينكه نمونه 
اثبات گ��ر برخي از ضعف هاي امنيت��ي ماه جاري 
ميلادي، منتشر شده است، توصيه مي شود كاربران 

دراسرع وقت به روزرساني وصله ها را انجام دهند.

۴۶ ايالت امريكا خواهان ثبت 
دوباره شكايت از متا شدند

۴۶ ايال��ت امريكا ب��ه رهبري نيوي��ورك از دادگاه 
استيناف خواسته اند حكم رد شكايت از متا را لغو و 
شكايت مذكور را ثبت كند. به گزارش مهر به نقل از 
رويترز، در درخواست وكلاي نيويورك و ايالت هاي 
ديگر در شكايتي به دادگاه استيناف منطقه كلمبيا 
آمده است: فيس بوك يك شركت انحصارگرا است 
كه از قدرت خود در ب��ازار براي از بين بردن رقابت 
اس��تفاده كرده است. ش��ركت براي اين منظور از 
شيوه »بخر يا دفن كن« رقباي تازه استفاده كرده 
اس��ت. فيس بوك نوعي انحصار گرايي دارد كه به 
كاربران و عموم مردم آسيب مي رساند. متا پلتفرمز 
)مالك فيس بوك( در بيانيه اي اعلام كرد ايالت ها 
در ارايه درخواس��ت اس��تيناف براي ثبت شكايت 
اشتباه كرده اند. در بيانيه متا آمده است هيچ دليلي 
براي لغو اين تصمي��م در دادگاه تجديدنظر وجود 
ندارد. لتيتيا جيمز، دادستان كل نيويورك گفت: 
»فيس بوك به كاربران آسيب مي رساند. اين شركت 
بارها از تسلط خود بر بازار اس��تفاده كرده است تا 
شركت هاي كوچك را از گردونه كسب و كار خارج 
كند و رقابت را براي ميليون ها كاربر كاهش دهد.« 
اين گروه، متشكل از ۴۶ ايالت، گوام و منطقه كلمبيا، 
معتقدند حكم جيمز بواسبرگ قاضي منطقه اي در 
ناحيه كلمبيا مبني بر آنكه آنها مدتي طولاني براي 
طرح شكايت صبر كرده اند، اشتباه است. بواسبرگ 
همچنين در ماه ژوئن ش��كايت كميسيون فدرال 
تجارت امريكا را عليه فيس بوك رد كرده بود اما به 
آژانس اجازه داد پرونده را مجدداً بررس��ي كند. در 
هفته گذشته نيز بواس��برگ اجازه ثبت شكايت را 
داد. كميسيون فدرال تجارت و هم ايالت ها در سال 
۲۰۲۰ از دادگاه خواس��ته بودند كه به فيس بوك 
دستور فروش اينستاگرام و واتس اپ را بدهد. اين 
شكايت ها به دنبال س��ال ها تحقيق از چهار غول 
بزرگ فناوري ايالات متحده و همچنين ش��كايت 

عليه فيس بوك و گوگل انجام شده است.

 REvil روسيه گروه هكري
را دستگير و منحل كرد

به گفته سرويس امنيت فدرال روسيه، طي عملياتي 
گروه هكري REvil به درخواس��ت امريكا منحل 
و اعضاي گروه دستگير ش��دند. به گزارش مهر به 
نقل از رويترز، عمليات دس��تگيري هكرها يكي از 
نمونه هاي نادر همكاري امريكا و روس��يه در زمان 
افزايش تنش ها بين دو كشور به دليل اوكراين است. 
به گفته يك مقام ارشد امريكا، دولت اين كشور از 
دستگيري مجرمان سايبري استقبال كرده است. 
او در اي��ن باره گفت: متوجه ش��ديم يك��ي از افراد 
دستگيرشده مسوول حمله س��ايبري به شركت 
كلونيال پايپ لاين در بهار ۲۰۲۱ بوده است. حمله 
س��ايبري مذكور در ماه مي ۲۰۲۱ ميلادي انجام 
ش��د و در پي آن كمبود بنزين در س��واحل شرقي 
امريكا به وجود آمد. در اين عمليات هك از نرم افزار 
رمزگذاري به نام » دارك س��ايد« استفاده شد كه 
توسط گروه REvil توسعه  يافته بود. طي عمليات 
س��رويس امنيت فدرال روسيه و پليس، ۲۵ مكان 
جست وجو و ۱۴ نفر دستگير شدند. همچنين در 
اين فرآيند ۴۲۶ ميليون روبل، ۶۰۰ هزار دلار، ۵۰۰ 
هزار يورو، تجهيزات رايانشي و ۲۰ خودروي لوكس 
نيز كشف و ضبط شد. دادگاهي در مسكو دو نفر از 
افراد دستگير شده را به نام هاي رومن مورومسكي 
و آن دري بس��ونوف شناس��ايي و به م��دت دو ماه 
بازداشت كرده است. به گفته سرويس امنيت فدرال 
روسيه، دولت اين كشور اقدام انجام شده عليه گروه 
هكري را به طور مستقيم به واشنگتن اعلام كرده 
اس��ت. در بيانيه اين سازمان آمده است: تحقيقات 
براساس درخواست امريكا انجام شده است. سازمان 
مجرمانه مذكور اكنون ديگر وجود ندارد و زيربناي 
اطلاعاتي كه ب��راي مقاصد مجرمانه به كار مي برد 
نيز خنثي شده اس��ت. اعضاي اين گروه هكري در 
صورت محكوميت ممكن است با ۷ سال زندان روبرو 
شوند. البته خبرگزاري روسي اينترفاكس اعلام كرد 
اعضاي گروه هكري كه ش��هروند روسيه باشند، به 

امريكا مسترد نمي شوند.

شكايت ۳.۲ ميليارد دلاري 
انگليس از فيس بوك

فيس بوك ب��ا ش��كايتي ۳.۲ ميلي��ارد دلاري در 
انگليس مواجه شده و علت اين مساله سوءاستفاده 
شبكه اجتماعي مذكور از جايگاه برتر خود در بازار 
ديجيتال براي كنار زدن رقبا است. به گزارش مهر به 
نقل از رويترز، بر اساس شكايت يادشده فيس بوك 
از تس��لط خود بر بازار فناوري ديجيتال براي كنار 
زدن رقبا و نيز سوءاس��تفاده از اطلاعات خصوصي 
حدود ۴۴ ميليون كاربر سوءاس��تفاده كرده است. 
اين شركت قبلًا با شكايت مشابهي در خاك امريكا 
نيز مواجه ش��ده است. ليزا لودال گورمسن، مشاور 
ارشد س��ازمان نظارت بر رفتار مالي بريتانيا و يكي 
از متخصصان حقوق رقابت مي گويد اين پرونده را 
به نمايندگ��ي از افرادي در بريتانيا مطرح كرده كه 
بين سال هاي ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۹ از فيس بوك استفاده 
كرده اند و حقوق شان نقض ش��ده است. بر اساس 
شكايت يادشده فيس بوك با تحميل شرايط كاربري 
ناعادلانه به كاربران خود ميلياردها پوند درآمد به 
جيب زده و موفق شده اطلاعات خصوصي كاربران 
را از طريق امكانات اين شبكه اجتماعي گردآوري 
كند. فيس بوك در واكنش، گفت مردم از خدمات 
آن به آن علت استفاده مي كنند كه اين شركت به 
آنها ارزش ارايه مي كند و كاربران مي توانند كنترل 
معناداري به اطلاعاتي كه در پلتفرم فيس بوك به 

اشتراك مي گذارند، داشته باشند.

ارزش كل سرمايه قفل شده در پروتكل هاي ديفاي، با وجود كاهش قيمت ها، در يك هفته اخير رشد كرده است

نمونه پايلوت رمزپول بانك مركزي آماده شد 

تلاشبرايمعكوسكردنروندنزوليبيتكوين

به دنبال عرضه پول هوشمند در كشور
مديرعامل شركت خدمات انفورماتيك اعلام كرد پس از 
دو سال تلاش مستمر روي پلتفرم و زيرساخت رمزپول 
بانك مركزي، نمونه پايلوت آن آماده شده است. رييس 
واحد بلاكچين اين شركت نيز اعلام كرد رمزپول رقيبي 
براي بيت كوين نيست و هدف بانك مركزي، ارايه پول 
هوشمند به ش��هروندان است. س��يد ابوطالب نجفي، 
مديرعامل شركت خدمات انفورماتيك با بيان اينكه ۵۵ 
كش��ور روي مدل مفهومي )Proof of concept( و 
پايلوت رمزپول بانك مركزي كار مي كنند و اين موضوع 
هنوز آنچنان كه بايد توس��عه نيافته اس��ت، گفت: »در 
بانك مركزي هم س��ندي در اين خصوص تدوين شده 
و ما پلتفرم آن را به وجود آورده ايم كه به نظر مي رس��د 
اين پروژه س��ال آينده به بلوغ مي رس��د.« به گفته وي 
شركت خدمات انفورماتيك حدود دو سال روي پلتفرم 
و زيرساخت رمزپول بانك مركزي كار مستمر انجام داده 
و هم اكنون نمونه پايلوت رمزپول توسط اين شركت آماده 
شده است: »مس��اله پروژه رمزپول فقط تبديل ريال به 
فرم ديجيتال نيست بلكه بايد ابعاد اقتصادي، اجتماعي، 
حقوقي و ريس��ك ها را نيز درنظر بگيريم كه اين مساله 
نيازمند مطالعات سنگين اس��ت.« مديرعامل شركت 
خدمات انفورماتيك تاكيد كرد علاوه بر اين شركت و بانك 
مركزي، بانك ها نيز بايد در اين زمينه فعال شوند؛ زيرا آنها 
لايه دوم اين فرآيند محسوب مي شوند: »انتشار رمزپول 
توس��ط بانك مركزي انجام مي شود اما بانك مركزي با 
جامعه و مشتريان بانكي طرف نيست و بانك ها به عنوان 
لايه مياني بايد شروع به مشاركت كرده و با ايجاد كيف 
پول، به مشتريان سرويس دهند.« او با بيان اينكه در دنيا 
بانك هاي مركزي با اهداف مختلف به دنبال ايجاد رمزپول 

هس��تند اظهار كرد هنوز در هيچ كشوري به جز چين، 
بانك هاي مركزي به يك رمزپول بلوغ يافته دست پيدا 
نكرده اند: »چين حدود هشت سال بررسي و تحقيق در 

خصوص رمزپول را در دستور كار قرار داده بود.« 

    رمزپول بانك مركزي
 رقيب بيت كوين نيست

يعقوبي ريي��س واح��د بلاك چين ش��ركت خدمات 
انفورماتيك با بيان اينكه قرار نيست اين رمزپول ابزاري 
براي دور زدن تحريم هاي ايران باشد يا رقيب رمزارزهايي 
مانند بيت كوين شود، گفت: »هدف از ارايه آن اين است 
كه بانك مركزي مي خواهد ابزارهاي پرداخت را متنوع 
و پول هوش��مند را به ش��هروندان ارايه دهد.« كاهش 
هزينه هاي چاپ و اسكناس، هوشمندسازي ردگيري 
پول، توس��عه فراگيري س��رويس دهي مالي در سطح 
جامعه، ارايه ابزار مورد نياز در راس��تاي توسعه اقتصاد 
ديجيت��ال از مهم ترين مزاياي رمز پول بانك مركزي به 
گفته يعقوبي اس��ت. وي در ادامه به روند رو به رش��د و 
توجه روز افزون بانك ه��اي مركزي دنيا به اين پديده و 
سطح بلوغ پروژه هاي آزمايشي آنها در اين زمينه اشاره 
كرد: »ملاحظات كسب و كاري، قانوني و اقتصادي اين 

محصول توسط بانك مركزي تعيين خواهد شد.«

    اجراي پايلوت رمزپول
 به سال آينده موكول شد

مديرعامل شركت خدمات انفورماتيك در ادامه با اشاره به 
اينكه در ماه هاي پاياني سال با فشار تراكنش هاي صنعت 
بانكي مواجه بوده و بايستي مديريت شوند، گفت: »در 

دو ماه پاياني سال حدود ۳۵ درصد به تعداد تراكنش ها 
افزوده مي شود و بايد سرويس ها را از نظر امنيت، پايداري 
وعمليات، مديريت كنيم. براين اس��اس اجراي پايلوت 
رمزپول به س��ال آينده موكول خواهد شد.« در اجراي 
پايلوت يك طرح پلتفرم مورد نظر به صورت مقدماتي و 
در مقياس كوچك اجرا و بررسي شده تا امكان پذيري آن 
ارزيابي شود. نجفي در خصوص لزوم نوآوري در صنعت 
بانكي كشور و نقش اين شركت در حمايت از حركت هاي 
نوآورانه، اظهار كرد بانك ها بايد به نوآوري در صنعت بانكي 
توجه ويژه اي داشته باشند: »آمار و ارقام نيز نشان مي دهد 
كه بازيگران بزرگي وارد حوزه مالي و بانكي شده اند و قطعا 
اين بازيگران سهم زيادي از اين بازار را در اختيار خواهند 
گرفت.« وي با اشاره به ورود شركت هايي مانند گوگل، 
اپل و وي چت به حوزه پرداخت، افزود: »پيش بيني اين 
است كه اين شركت ها در آينده خيلي نزديك به عنوان 
بازيگران بزرگ حوزه فين تك، سهم بانك ها را به سمت 
خود سوق دهند.« نجفي با بيان اينكه در ايران هم اين 
اتفاق در شرف وقوع است به ذكر مثال هايي در خصوص 
فعاليت شركت هايي مانند اسنپ و ديجي كالا در حوزه 
پرداخت اش��اره كرد و گفت: »هم اكنون ش��ركت هاي 
پرداخت ياري نيز وارد اين عرصه شده اند و شواهد نشان 
مي دهد كه روندي كه در دنيا در حال وقوع است، در ايران 

با سرعت كمتري رو به شكل گيري است.

   لزوم همكاري بانك ها با استارت آپ ها
مديرعامل شركت خدمات انفورماتيك در ادامه با تاكيد 
بر اينكه فضاي بانكي با مفاهيمي از جمله بانكداري باز 
روبرو است، گفت: »»اين مساله سبب شده تا بانك ها 

مجبور شوند كه ارايه سرويس هاي خود را در اختيار 
شركت هاي نوپا قرار دهند و ش��ركت هاي نوپا هم با 
تركيب اين س��رويس ها، خدمات جديدي به جامعه 
ارايه مي دهند؛ در نهايت ش��اهد يك ب��ازي برد- برد 
خواهيم بود.« او اعتقاد دارد اگر بانك ها در اين راستا 
همكاري نكرده و فضايي براي استفاده از سرويس هاي 
نوپا ايج��اد نكنند، از بازار رقابت عقب افتاده و س��هم 
بازار را از دس��ت مي دهند: »ما نيز در شركت خدمات 
انفورماتيك به اين نكته توجه ويژه اي داشته ايم كه به 
تنهايي نمي توانيم همه فناوري ها را در دل خودمان 
داشته باشيم و رهبر بازار شويم. بنابراين استراتژي مان 
مش��اركت با ش��ركت هاي نوآور يا پرورش آنها است. 
براي مثال اخي��را در حوزه هايي مانند رايانش ابري با 
يك شركت فين تك مشاركت داش��ته ايم. در حوزه 
احراز هويت غير حضوري مبتني بر هوش مصنوعي 
نيز مشاركت كرده ايم. در كارخانه نوآوري آزادي نيز 
فضاي »آيفينك« را ايجاد كرده ايم و با چند استارت آپ 
ديگر وارد مذاكره شده ايم.« نجفي با اشاره به موانع و 
چالش هاي پيش روي حركت هاي نوآورانه در عرصه 
خدمات مالي و بانك��ي گفت: »به هرحال هر كاري 
بلوغ خود را مي طلبد و ما در حوزه رگوليشن هنوز 
به بلوغ كافي نرسيده ايم. در همين حال در مجموعه 
گ��روه انفورماتيك نيز براي برخي مش��اركت ها، با 
مراحل نس��بتا پيچيده اي مواجه هستيم. در كنار 
اين موارد، برخي قوانين و مقررات كشور هم در اين 
عرصه چالش هايي را ايجاد كرده است. با اين وجود 
ما در حال مديريت اين مس��اله هستيم و تلاشمان 

اين است كه جوانان نخبه را در كشور نگه داريم.«
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خبرروز

تشديد بارش در ۲۰ استان
سازمان هواشناسي ضمن اشاره به بارندگي در نقاط مختلف كشور طي هفته جاري نسبت به تشديد بارش در ۲۰ استان و آبگرفتگي معابر 
عمومي و سيلابي شدن رودخانه ها هشدار داد. از مخاطرات اين پديده جوي مي توان به جاري شدن روان آب، آبگرفتگي معابر عمومي، بالا آمدن 
سطح آب رودخانه ها و مسيل ها، سيلابي شدن رودخانه ها، لغزندگي، پديده مه و كاهش ديد در جاده ها، مسدود شدن جاده هاي مواصلاتي و 
برف گير، احتمال افت فشار گاز، تاخير يا احتمال لغو پرواز اشاره كرد و سازمان هواشناسي نسبت به پرهيز از توقف و تردد در حاشيه رودخانه ها و 
مسيل ها، بازگشايي آبروها و دهانه پل ها، پرهيز از سفرهاي غير ضروري، تجهيز خودروها به ادوات زمستاني و اطمينان از سوخت كافي، اجتناب از 
فعاليت هاي كوهنوردي و جابه جايي عشاير كوچ رو، جمع آوري دام ها از حاشيه رودخانه ها و مسيل ها، مديريت در مصرف انرژي و... توصيه مي كند.

ادامهازصفحهاول

پاندمي كرونا و تاثير رواني آن 
بر نوجوانان

 سطوح مختلف 
همكاري با چيني ها

نكته اين اس��ت ك��ه رفتن به دني��اي مجازي هم 
ناگزير بود. چرا كه انس��ان نمي توان��د روابط بين 
فردي را ايزوله كند مگر كس��اني كه اس��كيزوئيد 
هستند و تمايلي به ارتباط ندارند. همه ما انسان ها 
به تعامل نياز داريم و از همين نقطه است كه برخي 
اختلالات س��ر مي زند مثل اينكه من به قدر كافي 
براي ديگران دوست داشتني هستم. از اين بحث كه 
بگذريم برنامه هاي اوقات فراغت در شرايط عادي 
جنبه هايي از نيازهاي روان شناختي نوجوان را پر 
مي كرد. نظريه پردازان زيادي نيازهاي اصلي انسان 
را طبقه بندي كردند. گلاسر مي گويد نياز به تفريح 
يك نياز تكاملي براي ما انسانهاست كه در گونه هاي 
ديگر موجودات مي بينيم. ش��ير و پلنگ هم با هم 
تعامل دارند و اين نياز ژنتيكي و غريزي است. هرچه 
سن بچه ها بالاتر مي رود شكل تعامل فرق مي كند. 
اساس��اً از همه اين مباحث است كه يك درماني به 
نام بازي درماني كه درماني موثر در دوران كودكي 
است، ابداع مي شود. وقتي به سن نوجواني مي رسيم 
انگار نوجوان، ك��ودك درونش را تعطيل مي كند. 
يكي از نكاتي كه ما به آن بسيار تأكيد داريم نقش 
يك معلم خوب در اين ميان است. اگر در آموزش 
و پرورش معلم درست انتخاب شود، دانش آموزي 
پر انگيزه و خلاق خواهيم داشت. لازم است كه در 
سيستم آموزشي ما به خلاقيت توجه شود و نكته 
بعد اين است كه لازمه سلامت رواني در ارتباط بين 
نوجوانان در اين دوره ش��كل مي گيرد كه بتواند با 

انگيزه حركت كند نه با ترس.

 همراهي دو كش��ور براي افزايش سطح تبادلات 
و تعاملات در حوزه ه��اي مختلف از جمله اقتصاد 
را نش��ان مي دهد و در آن جزييات��ي از پروژه هاي 
اقتصادي يا آمارهاي تجاري و سرمايه گذاري قيد 

نشده است.
اين توافق كه از فروردين ماه امسال نهايي شده، به 
دو ط��رف اين امكان را مي دهد كه براي پروژه هاي 
اقتصادي مختلف مذاكرات خود را آغاز كنند و در 
صورت رسيدن به جمع بندي قراردادهايي خاص 
را محدود به هر طرح و برنامه به امضا برس��انند. ما 
در حوزه هاي بانك و بيمه و حمل و نقل مي توانيم 
از ظرفيت چيني ها اس��تفاده كنيم و موضوعاتي 
چون سرمايه گذاري مستقيم يا دريافت فاينانس 
نيز مي تواند در دس��تور كار قرار گي��رد. در مقابل 
ظرفيت مطلوبي ب��راي عرضه كالاها و محصولات 
ايران��ي و افزايش صادرات كش��ور از اين محل نيز 
وجود خواهد داشت كه بايد در آينده در رابطه با آنها 

برنامه ريزي شود.

رويداد

رييس دانش��گاه علوم پزشكي از خسارت ماهيانه ۳۰۰ 
ميلي��ارد توماني بابت كرونا خبر داد. حس��ين قناعتي 
گفت: برنامه چهار ماهه اول دانشگاه در زمينه واكسن بود. 
دانش��كده تهران رتبه اول را در بين دانشگاه هاي كشور 
داشته اس��ت.زماني كه مديريت را تحويل گرفتيم ۲۰ 
درصد دز اول و پن��ج درصد دز دوم را تزريق كرده بودند 
و اكنون مي توان گفت به ۱۰۰ تزريق دز اول و بالاي ۸۰ 
درصد دز دوم رس��يديم. او افزود: در زمينه بين المللي 
كارهاي مهمي انجام شد.حدود هفت تا هشت قرارداد 
منعقد شد. دانشگاه »سبطين« در عراق شعبه دانشگاه 
علوم پزشكي تهران براي پنجاه سال شد كه از افتخارات 
ماست. دو دستگاه ربات جراح نيز از سوي دانشگاه تهران 
ب��ه اندونزي به قيمت يك و نيم ميلي��ون دلار فروخته 
شد. دستگاه گاما كمرا در ايران توليد مي شود و دستگاه 
جراحي مغز به وس��يله سيستم هاي پيشرفته در ايران 
توليد شده و درچند مورد صادر شده است. قناعتي گفت: 
شركت هاي استارتاپ به ساخت بس��ياري از داروهاي 
پيش��رفته اقدام كرده و درصورتي كه اين داروها توليد 
نمي شد، ۵۰۰ ميليون دلار خروج ارز داشتيم و داروهاي 
باكيفيتي از جمله در حوزه س��رطان توليد كرده اند. او 
افزود: در زمينه فضاهاي درماني بيمارس��تان شريعتي 
با هزار تخ��ت راه خواهد افتاد. مركز علوم اعصاب نيز راه 
خواهد افتاد كه مي تواند موجب جذب توريسم سلامت 
ش��ود. خيري ۸۰۰ ميليارد تومان براي راه اندازي مركز 
سرطان بيمارستان امام خميني كه يكي از بزرگ ترين 
مراكز درمان س��رطان جهان است كمك كرد و زميني 
دو هزار متري هم اهدا كردند. خيري نيز با ۳۰۰ ميليارد 
تومان ب��ه راه اندازي مركز طبي ك��ودكان در يافت آباد 
كمك كرده است. متاسفانه اكثر بيمارستان هاي تهران 
بالاي خط خيابان انقلاب است كه بايد به اين بي عدالتي 

توجه ش��ود. مناطق جنوبي تهران مانند اسلامش��هر 
وضعيت بهداش��تي بدي دارند و شايد جزو فقيرترين 
مناطق بهداشتي هستند و ان شاءالله بتوانيم اين معضل 
را برطرف كنيم. ما از هنرمندان و س��لبريتي ها دعوت 
كرديم تا خيرين بهداشت هم راه اندازي شود. او درارتباط 
با وضعيت فرسودگي بيمارس��تان ها گفت: متاسفانه 
بيمارس��تان هاي ما از جمله بيمارستان امام خميني و 
بيمارستان سينا اكثرا قديمي هستند. در حال بازسازي و 
نوسازي آنها هستيم. »مهدي كلينيك« در بيمارستان 
امام خميني در حال راه اندازي است كه در حدود ۱۰۰۰ 
تخت دارد و از مدرن ترين بيمارستانهاي تهران خواهد 
شد. قناعتي درارتباط با پيش بيني ها راجع به اوميكرون 
گفت: ايمني زايي اوميكرون بسيار خفيف تر بوده و كمتر 
به سمت درگيري ريه مي رود. پيش بيني ما اين بود كه 
سه هفته پيش پيك داشته باشيم اما هنوز پيك نداشتيم. 
در حال حاضر موارد شبه آنفولانزا در كشور زياد است و 
علايم سرماخوردگي شديد را در مراجعان زياد مي بينيم، 
اما معمولا سرپايي درمان مي شوند و نياز به بستري ندارند. 
در كل نظر من اين است كه درمورد اوميكرون پيك جدي 
نخواهيم داشت. انشالله از هفته آينده آسترازنكا به اندازه 
كافي در دس��ترس باش��د. او درارتباط با مساله ايمني 
واكس��ن هاي موجود گفت: هر واكسن براي به نتيجه 
رسيدن چند سال زمان نياز دارد، ما به دليل اضطرار كرونا 
و تاثير واكسيناسيون، وضعيتمان فرق دارد. درحال حاضر 
براساس اضطرار تصميم گرفته اند مجوز اضطراري بدهند، 
زيرا واكسن ها تاثير قابل توجهي در كاهش ميزان تلفات 
كرونا داش��ته اند. درمورد واكسيناسيون كودكان هنوز 
قطعيت كافي وج��ود ندارد اما كميته علمي تصميم بر 
انجام آن دارد. من خودم فكر مي كنم واكسن در كودكان 
بايد تزريق شود. قناعتي درارتباط با تخلفات در مراكز و 

اماكن زيرمجموعه دانشگاه تهران افزود: در زمينه بازرسي 
دانشگاه ما جدي اس��ت و درمورد كادر درمان بازرسي 
مي كنيم. در اين زمينه معروف به سختگيري هستم و 
كوتاهي را نخواهيم پذيرفت. اگر مردم گزارش��ي دارند 
با معاونت بهداشتي درميان بگذارند و در اسرع وقت به 
آنها رسيدگي خواهد شد. او درارتباط با خسارت هاي 
ناش��ي از كرونا گفت: ماهي ۳۰۰ ميليارد تومان بابت 
كرونا خسارت مي بينيم و اين مساله درآمدهاي ديگر 
را به شدت تحت تاثير قرار مي دهد. دانشگاه ها وابسته به 
درآمد خودشان هستند. برخي پرستاران و كادر درمان 
متاهل به دستور همسرش��ان كار را ترك كرده اند و با 
كمبود پرستار مواجه هستيم. پزشكان نيز به دلايلي 
مانند نظام پرداخت پلكاني و ماليات و غيره مهاجرت 
كرده ان��د. قناعتي در ادامه گفت: دانش��گاه هاي علوم 
پزشكي علي رغم نداشتن زيرساخت هاي لازم براساس 
دستور هاي صورت گرفته نسخه نويسي الكترونيك را 
شروع كردند. بالاي ۷۰ هزار نسخه الكترونيك تاكنون 
نوشته ش��ده و هنوز به س��قف مطلوب نرسيده است. 
گاهي برخي طرح ها به اجبار راه مي افتد و خسارتهايي 
مانند افزايش پرداخت از جيب مردم دارد. ان شاءالله تا 
يكسال آينده به حد مطلوب نسخه نويسي الكترونيك 
برسيم. او در انتها گفت: از لحاظ ذخاير استراتژيك دارو 
وضعيت چندان مطلوب نيس��ت. به لحاظ ساختاري 
بيمارستان ها در دوران كرونا ضربه سنگيني خورده اند 
و بايد بازسازي شوند. برخي دستگاه ها فرسوده شده و 
بايد بازسازي شود. نياز به نيروي انساني نيز داريم. ميزان 
بودجه ما نسبت به هزينه هاي ما و تغييرات دلار روي 
كاركرد بيمارستان ها اثر گذاشته و تغيير قيمت دلار بر 
ميزان بدهكاري دانش��گاه ها تاثير مي گذارد و موجب 

كاهش كارايي آنها مي شود.

خسارت ماهيانه ۳۰۰ ميليارد تومان بابت كرونا
رويخطخبر

روند افزايش بستري بيماران كرونايي در ۶ استان كشور
پي��ش بيني مي ش��ود درگي��ري اميك��رون در 
كودكان شدت بيشتري داشته باشد و يك فرمي 
از بيماري التهابي ب��ه دنبال ابتلا به اميكرون در 
كودكان ديده مي شود و از هر هفت كودك مبتلا 
ش��ده يك كودك به عوارض طولاني مدت كرونا 
درگير مي ش��ود. فرمانده مقابله با كرونا تهران با 
بيان اين مطلب گفت: اگر شاخص ابتلا در كشور 
را بررسي كنيم متوجه مي شويم كه در خراسان 
شمالي، س��منان، يزد خراسان جنوبي، كرمان و 
ايلام روند ابتلا و وضيعت بس��تري رو به افزايش 
بوده اما در تهران داراي ش��رايط ايستايي است و 
روند كاهش��ي نداريم. همين امر مي تواند زنگ 
خطر براي ما باش��د. همچنين بيشترين ميزان 

مراجعات در حوزه بهداشت است. 
عليرضا زال��ي ادام��ه داد: از ۳۶۰۰ نمونه ارجاع 
شده به آزمايشگاه انيستيتو پاستور حدود ۸۰۰ 
نمونه واريان��ت اميكرون بودن��د. همچنين ۶۲ 
درصد نمونه هاي ارس��الي اميك��رون بوده اند. از 
نمونه هاي بستري ارسال شده ۹ درصد اميكرون 
و ۴۰ درصد همچنان مربوط به س��ويه دلتا بوده 
و نش��ان دهنده اين است كه همچنان دلتا عامل 
م��رگ و مي��ر اس��ت. او تصريح ك��رد: اميكرون 
س��رايت پذيري بيش��تري دارد و احتمالا درگير 

ري��وي كه عامل اصلي مرگ و مير اس��ت در اين 
سويه كمتر است. همچنين س��ازمان بهداشت 
جهاني اعلام ك��رده بيش از ۵۰ درص��د اروپا تا 
پايان زمس��تان درگير اميكرون خواهند شد، از 
همين رو توجه به اين س��ويه اهميت دارد. زالي 
درباره ابتلاي اطفال به اميكرون گفت: اميكرون 
به دلايل فرار ايمني دارد؛ گروه هاي كه واكس��ن 
نزده اند نقطه هدف اين سويه است و از همين رو 
در عرصه جهاني ابتلا كودكان و نوجوانان به اين 
سويه بيشتر اس��ت پيش بيني مي شود درگيري 
اميكرون در كودكان شدت بيشتري داشته باشد 
و يك فرمي از بيم��اري التهابي به دنبال ابتلا به 
اميكرون در كودكان ديده مي شود و از هر هفت 
كودك مبتلا شده يك كودك به عوارض طولاني 

مدت كرونا درگير مي شود.

انتقال پلنگ آسيب ديده ايلام به پارك طبيعت پرديسان
ب��ا تحويل پلن��گ نر مص��دوم به مرك��ز تيمار و 
بازپروري پارك پرديسان اقدامات اوليه با حضور 
دامپزش��كان اين دفت��ر آغ��از و هماهنگي براي 
انتقال ب��ه مركزي براي راديوگرافي انجام ش��د. 
مديركل دفتر حفاظ��ت و مديريت حيات وحش 
سازمان حفاظت محيط زيست با اشاره به انتقال 
پلن��گ زخمي ايلام ب��ه پارك پرديس��ان گفت: 
ظاهرا قس��مت چپ بدن حيوان آس��يب ديده و 
پلنگ به صورت خوابيده به پهلو اس��ت اما پلنگ 
 كام��لا ب��ه ه��وش و داراي علائم حياتي اس��ت.
 شهاب الدين منتظمي افزود: پس از راديوگرافي 
و نظر دامپزشك در صورت نياز به جراحي در يكي 
از مراكز دامپزشكي تهران اقدامات درماني انجام 
خواهد ش��د. مديركل دفت��ر حفاظت و مديريت 
 حيات وح��ش گفت: مرك��ز بازپ��روري و تيمار 
حيات وح��ش پارك طبيعت پرديس��ان تمامي 
تلاش خ��ود را ب��راي تيمار گونه ه��اي جانوري 
گذاشته و از ابتداي سال تاكنون ۲۰۰ فرد از انواع 
گونه هاي جانوري تيمار و در زيستگاه هاي خود 
رهاسازي ش��ده اند. همچنين مديركل حفاظت 
محيط زيس��ت ايلام گفت: پلنگ آس��يب ديده 
در منطقه بانروش��ان شهرس��تان مهران توسط 
كارشناسان اداره حيات وحش استان زنده گيري 
و براي درمان به تهران منتقل شد. غلامرضا ابدالي 

اظهار داشت: شب گذش��ته يكي از شهروندان از 
طريق تماس تلفني اطلاع مي دهد كه يك قلاده 
پلنگ در حوالي روس��تاي بانروشان دچار آسيب 
ديدگي شده است كه با حضور كارشناسان حيات 
وحش اداره كل اس��تان ايلام به محل حادثه يك 
قلاده پلنگ نر مصدوم مشاهده شد كه با وضعيت 
نامتعادلي روي زمين افتاده اس��ت. او ادامه داد: 
كارشناس��ان پس از بررس��ي وضعي��ت عمومي 
پلنگ مصدوم و زمين گير ش��ده، با اس��تفاده از 
اسلحه بيهوشي اين پلنگ را زنده گيري و با رعايت 
تمامي جوانب ايمني، به بيمارستان دامپزشكي 
ش��هر ايلام انتقال دادند اما پس از انجام معاينات 
و آزمايش هاي اوليه در مركز دامپزشكي استان، 
پلنگ مصدوم براي اقدامات تشخيصي و درماني 
به مركز تيمار و بازپروري تخصصي حيات وحش 

در پارك طبيعت پرديسان تهران منتقل شد.

تعادل|
س��ومين جلس��ه دادگاه رسيدگي به 
تخلفات ش��هرداري لواسان در حالي 
ديروز صبح آغاز ش��د كه چهار كيف حاوي مقادير 
زيادي پول نق��د، دلار و يورو به ارزش ۴۰ ميليارد 
تومان در آن به نمايش درآمد. متهمان اين پرونده 
به مشاركت در تشكيل ش��بكه ارتشا و اخذ رشوه 

طي فقره هاي متعدد متهم هستند.
آن گونه كه ايس��نا گزارش كرده اس��ت، در ادامه 
جلسه دادگاه، اس��ناد ديگري از تخلفات متهمان 
اين پرون��ده از جمله دريافت بيش از ۷۰۰ س��كه 
طلا به عنوان رش��وه به نمايش گذاش��ته شد. اين 
پرونده ۵۱ متهم دارد كه ش��هردار سابق لواسان، 
اعضاي شوراي شهر لواس��ان، برخي از كارمندان 
شهرداري و پيمانكاران را در بر مي گيرد. متهمان 
با سوءاس��تفاده از جايگاه خود و سوءاس��تفاده از 
ظرفيت ماده ۱۰۰، ۷۷ و ۵ مقاصد مجرمانه خود را 
محقق كرده اند. مشاركت در تشكيل شبكه ارتشا و 
اخذ رشوه طي فقره هاي متعدد، از اتهامات متهمان 

پرونده فساد در شهرداري لواسان است.

  علت رونمايي از رشوه هاي ميلياردي؟
بر اس��اس اي��ن گزارش، ب��ا توجه ب��ه رد دريافت 
رشوه در جلسه نخست دادگاه از سوي حيدريان، 
شهردار سابق لواس��ان و متهم رديف اول، به نظر 
مي رسد، مس��وولان دادگاه در س��ومين جلسه با 
رونمايي از مقادير قاب��ل توجهي از وجوه دلاري و 
يورويي تلاش كرده اند تا رشوه هاي دريافت شده 
را ب��ه نمايش بگذارند. اما خارج از مس��اله حقوقي 
اين دادگاه، عملكرد كميس��يون م��اده ۱۰۰، ۵ و 
۷۷ در شهرداري هاي كش��ور همواره مشكل ساز 
بوده اند، به گونه اي كه سيد ابراهيم رييسي، رييس 
وقت قوه قضاييه در جلس��ه ش��وراي عالي حفظ 
حق��وق بيت المال ك��ه با هدف بررس��ي تخلفات 
س��اختماني و زمين خواري در لواسانات به تاريخ 
۵ مرداد سال ۱۳۹۹ در ش��هر لواسان برگزار شد، 

گفت: »ماده ۱۰۰ نبايد منبعي براي كسب درآمد 
و رفع مشكلات مالي شهرداري ها باشد.« رييسي 
همچنين به مجلس پيش��نهاد كرد، براي ممانعت 
از سوءاس��تفاده از ماده ۱۰۰ اين م��اده قانوني را 
اصلاح كند. بر اساس اين گزارش، سوءاستفاده از 
اين كميسيون يا ساير كميسيون ها به اين صورت 
اس��ت كه مالك زمين يا ساختمان با انجام ساخت 
وساز غيرمجاز يا تصرف غيرمجاز زمين، در مراحل 
رسيدگي پرونده از سوي شهرداري، تلاش مي كند 
تا راي كميس��يون مربوطه را به انحاي مختلف و از 

طريق پرداخت رشوه به نفع خود تغيير دهد.
وظيفه كميس��يون ماده ۱۰۰ قانون ش��هرداري، 
رسيدگي به تخلفات س��اختماني از لحاظ ضوابط 
شهرسازي و ايمني است. از اين رو، اگر شهروندان 
در حوزه ساختمان س��ازي مرتكب تخلفي شوند، 
اين تخلف در كميسيون ماده ۱۰۰ مورد رسيدگي 
قرار مي گيرد. اما از آنجا كه اغلب ش��هرداري هاي 
كشور از داشتن درآمدهاي پايدار محروم هستند، 
به ش��كل بيمارگونه اي به ف��روش تراكم و ناديده 
گرفتن تخلفات س��اختماني در ازاي دريافت پول 
وابسته شده اند. از همين رو است كه طي سال هاي 
اخير شاهد افزايش تخلفات ساختماني به ويژه در 
مناطقي خوش آب و هوا همچون لواسان بوده ايم. 
همچني��ن وظيفه بررس��ي و تصوي��ب طرح هاي 
تفصيلي ش��هري بر عهده كميسيون ماده ۵ نهاده 

شده است.
يكي از كميسيون هايي كه اكثريت قريب به اتفاق 
شهروندان با آن س��ر و كار دارند كميسيون مقرر 
در ماده ۷۷ قانون شهرداري هاس��ت. رفع هرگونه 
اختلاف بين مودي و ش��هرداري در مورد عوارض 
به كميسيون ماده ۷۷ مركب از نمايندگان وزارت 
كشور، دادگستري و ش��وراي اسلامي شهر ارجاع 
مي شود و تصميم كميس��يون مزبور قطعي است. 
بدهي هاي��ي كه طب��ق تصميم اين كميس��يون 
تش��خيص داده شود. هر ش��هروندي كه به ميزان 
عوارض يا به نحوه وصول آن معتبر باشد، مي تواند 

شكايت خود را به كميسيون ماده ۷۷ تسليم كند.

  كيفرخواست: 
پولشويي به نام موكب اربعين

در اولين جلس��ه رس��يدگي به پرون��ده تخلفات 
شهرداري و اعضاي شوراي شهر لواسان كه در نيمه 
اول ديماه سال جاري برگزار شد، محمد جعفرزاده 
نماينده دادستان با حضور در جايگاه ضمن قرائت 
كيفرخواس��ت پرونده، گفت: در اواخر س��ال ۹۸ 
گزارش��ي از سوي س��ازمان اطلاعات سپاه تقديم 
دادس��تاني تهران با موضوع فس��اد در شهرداري 
لواسان توسط علي حيدريان شهردار سابق لواسان 
ش��د كه با همكاري ع��ده اي اع��م از پيمانداران و 
واسطه گري كارچاق كن ها اقداماتي را انجام داد كه 
در اين زمينه براي ۵۱ نفر در پرونده كيفرخواست 
صادر شده است.  نماينده دادستان افزود: متهمان 
در اين پرونده به غير از تشكيل شبكه فساد اقدامات 
ديگري را داش��ته اند. لواس��انات از لوكس ترين و 
گران ترين مجموعه هاي كشور است و شگردشان 
اين بوده كه پليس نظارت مي آمده و ساختمان ها 
را شناسايي و به مافوق خود در شهرداري گزارش 
مي داده و مافوق برآورد مي ك��رده و در قالب دلار 
و س��كه و با تعبير »گيلاس و خرمالو بگير و ناديده 
بگي��ر« كار را پيش مي بردند و ب��ه همان روال در 

كميسيون ماده ۱۰۰ كمك مي كرده اند. 
جعفرزاده تصريح كرد: به غير اينكه از طريق پليس، 
نظارت و كنترل انجام مي دادند، بعضا خودشان هم 
صحبت مي كرده و رانت مي بستند. آقاي موسي پور 
به ۱۵ مورد اش��اره مي كند و مي گويد كه تحويل 

شهردار داده است. 
نماين��ده دادس��تان تاكيد كرد: اس��تخوان بندي 
پرونده بر اقرار بسته شده است. اقرار اولين دليل و 
محكم ترين دليل است. مدارك موجود پرونده در 

سال ۹۸ ارايه شده و تمام مستندات هست. 
جعفرزاده افزود: اس��تفاده از حساب هاي پوششي 
هم در پرون��ده بوده و به نام موك��ب اربعين انجام 

مي دادند و در بانك ملي حس��اب افتتاح كردند و 
پول ها را واريز مي كردند. ما قبلا شنيده بوديم از راه 
سينما و… وارد مي كنند ولي از راه امام حسين)ع( 
نش��نيده بوديم. در بازرس��ي از منزل علي شيخي 
متهم ديگر پرونده كارت عابربانكي به نام احيايي 
پيدا مي شود و اظهاراتش هست. مي گويد حساب 
پوششي بوده است و در خصوص ساير متهمان هم 

اسناد موجود است. 
وي افزود: اين پرون��ده ۵۱ متهم دارد و متهم اول 
علي حيدريان شهردار سابق لواسان بوده كه اتهام 
مشاركت در شبكه ارتش��ا را داشته است. چگونه 
است كس��ي كه در دادس��راي ناحيه يك پرونده 
داشته اس��ت را به عنوان شهردار لواسان منصوب 
مي كنند آن هم لواسان؛ گران ترين منطقه كشور. 
جعفرزاده نماينده دادس��تان ادام��ه داد: منطقه 
لواس��ان به لحاظ موقعيت خاص جغرافيايي و نوع 
آب و هوا و واقع شدن آن در شمال تهران به بخش 
مهمي از زمين خواران و حياط خلوت برخي افراد 
تبديل شده است. متهمان اين پرونده كه شهردار 
لواسان، اعضاي ش��وراي شهر لواس��ان، برخي از 

كارمندان شهرداري و پيمانكاران را دربر مي گيرد 
با سوءاس��تفاده از جايگاه خود و سوءاس��تفاده از 
ظرفيت م��اده ۱۰۰.۷۷ و ۵ مقاصد مجرمانه خود 

را محقق كرده اند. 
نماينده دادس��تان يادآور شد: اگر در لواسان ۲۰۰ 
هكتار زمين هم داشته باشيد فقط مجاز به ساخت 
۱۵۰ ت��ا ۲۰۰ متر ب��ا رعايت ملاحظ��ات قانوني 
هستيد، اما اين افراد با رشوه و سوءاستفاده از ماده 

كميسيون ۱۰۰ اقدامات مجرمانه داشتند. 

  حيدريان: پولي نگرفته ام
در ادامه جلسه دادگاه علي حيدريان متهم رديف 
اول پرونده و شهردار سابق لواسان در دفاع از خود 
در خص��وص موضوع كلاك و باس��تي هيلز گفت: 
من س��ال ۹۶ شهردار ش��دم و ارتباطي با كلاك و 
باستي هيلز نداشتم و س��ال ۹۸ فعل و انفعالي در 
باستي هيلز انجام نش��ده است. پرونده كلاك قبل 
از حضور بنده بوده است. اينكه گفته شده ۱۵۰ تا 
۲۰۰ متر جواز صادر مي شود اينگونه نيست ۴۵۰ 

متر هم ساخته مي شود. 

وي در رابطه با زمين خواري گفت: زمين در لواسان 
گران است مگر كسي مي تواند زمين خواري كند. 
مگر در لواس��ان كس��ي اجازه مي دهد يك متر از 
زمين��ش را بگيرند. بن��ده در زماني كه ش��هردار 
پاكدش��ت، ش��هردار ورامين و… بودم خدمات 
فراواني انج��ام دادم. در زم��ان مديريتي زحمات 
زيادي كش��يدم. ۸ س��ال در كربلا موكب دار بودم 
و نوك��ري زائرين را كردم و در س��يل خوزس��تان 
ب��ه فرمان رهب��ري در ش��هر سوس��نگرد موكب 
علي اصغ��ر را راه اندازي كردم و در زمان ش��هادت 
س��ردار حاج قاسم س��ليماني با راه اندازي موكب 
به تش��ييع كنندگان خدم��ات دادم. ب��ا انتخاب 
اشتباه شهردار لواسان شدم، به لحاظ اينكه بافت 
اجتماعي و سياسي و… داشت و دچار مشكلات 

شدم. 
وي افزود: من چه نقشي در كميسيون ماده ۱۰۰ 
داش��تم؟ هرگز ج��واز خلاف قانوني صادر نش��ده 
است. مگر نبايد راشي و مرتشي مشخص شود؟ به 
من بگوييد چه وجوهي را دريافت كردم. مشخص 
شود راشي كيست؟ چه مبلغي را دريافت كردم؟ 

گزارش

ماجراي رونمايي از رشوه هاي ميلياردي در دادگاه شهرداري لواسان چيست؟

لاپوشاني زمين خواري  و تخلفات ساختماني 
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